
PROTOKÓŁ NR LXXIX/2023 z sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego 
z dnia 22 czerwca 2023 r. 
 

Sesja odbyła się w trybie stacjonarnym w Miejskim Ośrodku Sportu i Rekreacji, ul. 

Świętokrzyska 11. Obrady rozpoczęły się o godz. 13.15. 

 

W sesji udział wzięli: 

1. Radni RM – zgodnie z załączoną listą obecności (załącznik nr 1a i 1b 

do protokołu) 

2. Radny Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego – Arkadiusz Bąk 

3. Przewodniczącego Rady Powiatu Ostrowieckiego – Mariusz Pasternak 

4. Członek Zarządu Starostwa Powiatowego – Agnieszka Rogalińska 

5. Członek Zarządu Starostwa Powiatowego – Łukasz Dybiec  

6. Wiceprezydent Miasta – Artur Łakomiec 

7. Wiceprezydent Miasta – Krzysztof Kowalski 

8. Sekretarz Miasta – Anna Niedbała 

9. Skarbnik Miasta – Sławomir Kijak 

 

Nieobecni radni: Duda Renata, Jerzy Wrona. 

 

Ad I/ Otwarcie sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego – stwierdzenie quorum: 

 

Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dzień dobry, Państwu. Koledzy, którzy 
jeszcze nie dojechali, pewnie niebawem do nas dotrą, bo wiem, że są  
w drodze, ale myślę, że zaczynamy już dzisiejszą sesję. Otwieram – proszę  
o spokój – otwieram LXXIX (79) sesję Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego. 
Proszę Państwa Radnych o zalogowanie się do systemu. Witam Radnych Rady 
Miasta. Witam przybyłego na dzisiejszą sesję Radnego Sejmiku Województwa 
Świętokrzyskiego Pana Arkadiusza Bąka. Witam członków Zarządu Starostwa 
Powiatowego: Panią Agnieszkę Rogalińską i Łukasza Dybca. Witam 
Przewodniczącego Rady Powiatu Ostrowieckiego Pana Mariusza Pasternaka. 
Wiceprezydentów Miasta: Dominika Smolińskiego i Artura Łakomca, Skarbnika 
Sławomira Kijaka, Sekretarz Miasta Panią Annę Niedbałę oraz wszystkich Państwa 
przybyłych na obrady dzisiejszej sesji, a także internautów, którzy śledzą nasze 
obrady on-line.  
Szanowni Państwo Radni! Zanim przejdziemy do realizacji porządku obrad, 
chciałabym Państwa poprosić o uczczenie minutą ciszy pamięć, pamięć naszego 
zmarłego Kolegi Włodka Sajdy, który odszedł od nas 14 czerwca br. Włodek Sajda 
był Radnym Rady Miasta w kadencji 2007-2023 i w tym czasie był członkiem Komisji 
Samorządowej, Komisji Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu oraz Komisji Strategii 
i Rozwoju Miasta. W kadencji 2018-2023 był Wiceprzewodniczącym Komisji 
Samorządowej. Proszę wszystkich o uczczenie pamięci Kolegi Włodka Sajdy minutą 
ciszy. 
Radni Rady Miasta uczcili minutą ciszy pamięć Radnego Włodzimierza Sajdy. 
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Jeszcze jedna istotna 
informacja. Szanowni Państwo, od dnia 6 czerwca br., dotychczasowa nazwa Klubu 
Komitet Wyborczy Wyborców Jarosława Górczyńskiego ma nową nazwę „TAK dla 
Samorządu”. Przewodniczącym Klubu, a może Przewodniczącą zostałam ja. Koledzy 
jednogłośnie zdecydowali o tym. Natomiast Zastępcą moim jest Daniel Strojny - 
Wiceprzewodniczący Klubu.  
Proszę Państwa, i dalej informacyjne takie klauzule, o których zawsze mówię na 
wstępie sesji, a więc jedna to ochrona danych osobowych. A więc, pamiętamy na 
pewno wszyscy, ale jeszcze dla przypomnienia, że obrady sesji są nagrywane i jeśli 
wymieniamy swoje dane osobowe: adres, nazwisko, imię to są te dane 
ogólnodostępne w związku z transmisją sesji, ale też oświadczenia od nas o tym, że 
wyrażamy zgodę, nie są wymagane. Natomiast używając w swoich wypowiedziach 
nazwisk osób trzecich winniśmy pamiętać, że musimy mieć oświadczenie o zgodzie 
tych osób, żeby wymieniać ich dane osobowe.  
To jest jedna informacja i druga oczywiście o tym, że wszystkie materiały 
publikowane na stronach samorządu terytorialnego są przystosowane dla osób 
niepełnosprawnych, a więc zgodnie z aktami prawnymi nagrania obrad sesji Rady 
Miasta będą uzupełniane o napisy dla osób niesłyszących.  
 

Ad II/Przedstawienie porządku obrad: 

 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Państwa i w tym momencie 
przechodzimy już do porządku obrad. Czy ktoś z Państwa Radnych ma uwagi do 
zaproponowanego na dzisiejszą sesję porządku obrad? Nie mamy uwag. 
 
Radni Rady Miasta obradowali według zaproponowanego porządku obrad: 

 

I. Otwarcie sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego – stwierdzenie 
quorum.  

II. Przedstawienie porządku obrad. 

III. Przyjęcie protokołu z sesji Rady Miasta z dnia 29 maja 2023 r.  
 

IV. Podjęcie uchwał w sprawie: 
1) wyrażenia zgody na wystąpienie do Wojewody Świętokrzyskiego z wnioskiem  

o przekazanie prawa własności nieruchomości Skarbu Państwa, 
2) wyrażenia zgody na obciążenie nieruchomości służebnością przesyłu, 
3) wyrażenia zgody na obciążenie nieruchomości służebnościami gruntowymi, 
4) wyrażenia zgody na bezprzetargowe wynajęcie części nieruchomości 

gruntowych, 
5) wyrażenia zgody na bezprzetargowe wynajęcie części nieruchomości gruntowej, 
6) wyrażenia zgody na bezprzetargowe wynajęcie części nieruchomości gruntowej, 
7) pozbawienia kategorii dróg publicznych gminnych ulic: Alei 25-lecia Wolności  

i Jana Piwnika „Ponurego” na odcinku od Alei 25-lecia Wolności  
do ul. Zygmuntówka oraz zmianie przebiegu publicznej drogi gminnej ul. Jana 
Piwnika „Ponurego”, 

8) zmieniająca uchwałę w sprawie określenia górnych stawek opłat za usługi 
odbierania odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości oraz opróżniania 
zbiorników bezodpływowych i transportu nieczystości ciekłych, 
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9) powołania Zespołu ds. zaopiniowania kandydatów na ławników do sądów 
powszechnych, 

10) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec 
Świętokrzyski na 2022 r., 

11) zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2022 – 2029. 

V. Debata nad raportem o stanie Gminy Ostrowiec Świętokrzyski  
za 2022 r. 

VI. Podjęcie uchwał w sprawie: 
1) udzielenia wotum zaufania Prezydentowi Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego, 
2) zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania 

budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski za 2022 r., 
3) udzielenia absolutorium Prezydentowi Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego  

za 2022 r. 

VII. Informacja Przewodniczącej Rady Miasta o złożonych interpelacjach. 

VIII. Sprawozdanie z prac Prezydenta Miasta za okres od 18 maja 2023 r.  
do 13 czerwca 2023 r. 

IX. Sprawy różne (m.in. sprawozdanie z funkcjonowania Programu „Ostrowiecka 
Rodzina 3+”, informacja o wykonaniu planów finansowych środków  
z Funduszu Przeciwdziałania COVID-19 za 2022 rok, gromadzonych na 
wyodrębnionych rachunkach).  

X. Zamknięcie sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego. 
 
 

Ad III/Przyjęcie protokołu z sesji Rady Miasta z dnia 29 maja 2023 r.  

 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – A więc przechodzimy do punktu 
trzeciego porządku, mianowicie "Przyjęcie protokołu z sesji Rady Miasta  
z dnia 29 maja 2023 r. Protokół był udostępniony Państwu drogą elektroniczną, albo 
też był dostępny w biurze Rady Miasta, więc myślę, że wszyscy się zapoznali z nim. 
Czy Państwo mają uwagi bądź pytania do tego protokołu? Nie widzę. Wobec tego 
przechodzimy do głosowania protokołu z sesji Rady Miasta Ostrowca 
Świętokrzyskiego z dnia 29 maja 2023 r. Kto jest za przyjęciem protokołu naciska 
przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się 
wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, że protokół przyjęliśmy 
jednogłośnie. 
 
Radni RM jednogłośnie przyjęli protokół z sesji Rady Miasta Ostrowca 
Świętokrzyskiego z dnia 29 maja 2023 r. (imienny wykaz głosowania stanowi 
załącznik nr 2 do protokołu). 
 
 
Ad IV/Podjęcie uchwał w sprawie: 
 
1) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I przechodzimy teraz do punktu 
czwartego porządku obrad, mianowicie "Podjęcie uchwał w sprawach".  
Jako pierwszy projekt uchwały dotyczący wyrażenia zgody na wystąpienie do 
Wojewody Świętokrzyskiego z wnioskiem o przekazanie prawa własności 
nieruchomości Skarbu Państwa. Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję 
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Strategii i Rozwoju Miasta. Proszę więc Przewodniczącego Komisji o przedstawienie 
nam opinii.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Pani 
Przewodnicząca! Komisja oczywiście pozytywnie zaopiniowała wspomniany projekt 
uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt uchwały  
w sprawie wyrażenia zgody na wystąpienie do Wojewody Świętokrzyskiego  
z wnioskiem o przekazanie prawa własności nieruchomości Skarbu Państwa. Kto jest 
za podjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska 
przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. 
Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy jednogłośnie. 
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na wystąpienie 
do Wojewody Świętokrzyskiego z wnioskiem o przekazanie prawa własności 
nieruchomości Skarbu Państwa. (imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 3 
do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXIX/60/2023 – załącznik nr 4 do protokołu. 

 
2) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy 
wyrażenia zgody na obciążenie nieruchomości, położonej w os. Ogrody, 
służebnością przesyłu w związku z planowanym usytuowaniem urządzeń 
elektroenergetycznych. Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję Strategii  
i Rozwoju Miasta. Oddaję głos Przewodniczącemu Komisji.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Komisja 
pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego przechodzimy do 
głosowania projektu uchwały dotyczącej wyrażenia zgody na obciążenie 
nieruchomości, położonej w os. Ogrody, służebnością przesyłu w związku  
z planowanym usytuowaniem urządzeń elektroenergetycznych. Kto jest za 
przyjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska 
przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. 
Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy jednogłośnie. 
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na obciążenie 
nieruchomości służebnością przesyłu (imienny wykaz głosowania stanowi załącznik 
nr 5 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXIX/61/2023 – załącznik nr 6 do protokołu. 

 
3) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy 
wyrażenia zgody na obciążenie nieruchomości, położonej przy ul. Ignacego 
Bernera, służebnościami gruntowymi. Projekt również był opiniowany przez 
Komisję Strategii i Rozwoju Miasta. Proszę Przewodniczącego Komisji  
o zabranie głosu.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Komisja 
pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego przechodzimy do 
głosowania projektu uchwały dotyczącej wyrażenia zgody na obciążenie 
nieruchomości, położonej przy ul. Ignacego Boernera, służebnościami gruntowymi. 
Kto jest za podjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, 
naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. 
Dariusz Kaszuba nie wysłał. Stwierdzam, że uchwałę tę również podjęliśmy 
jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na obciążenie 
nieruchomości służebnościami gruntowymi (imienny wykaz głosowania stanowi 
załącznik nr 7 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXIX/62/2023 – załącznik nr 8 do protokołu. 

 
4) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy 
wyrażenia zgody na bezprzetargowe wynajęcie części nieruchomości 
gruntowych położonych przy ul. Centralnego Okręgu Przemysłowego. Projekt 
uchwały był opiniowany również przez Komisję Strategii i Rozwoju Miasta. Proszę 
Kamila Stelmasika o przedstawienie nam opinii Komisji.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Pani 
Przewodnicząca! Komisja oczywiście pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy tutaj Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego przechodzimy do 
głosowania projektu uchwały dotyczącej wyrażenia zgody na bezprzetargowe 
wynajęcie części nieruchomości gruntowych położonych przy ul. Centralnego Okręgu 
Przemysłowego. Kto jest za podjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto 
jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk  
i podnosi rękę. Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 
bezprzetargowe wynajęcie części nieruchomości gruntowych (imienny wykaz 
głosowania stanowi załącznik nr 9 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXIX/63/2023 – załącznik nr 10 do protokołu. 

 
5) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy 
wyrażenia zgody na bezprzetargowe wynajęcie części nieruchomości 
gruntowej o łącznej powierzchni 206 m2 położonej przy ul. Grzybowej. Projekt 
uchwały był opiniowany przez Komisję Strategii i Rozwoju Miasta. Proszę Panie 
Przewodniczący o opinię.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Komisja 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt uchwały 
dotyczący wyrażenia zgody na bezprzetargowe wynajęcie części nieruchomości 
gruntowej o łącznej powierzchni 206 m2 położonej przy ul. Grzybowej. Kto jest za 
podjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska 
przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. 
Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy jednogłośnie.  
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Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 
bezprzetargowe wynajęcie części nieruchomości gruntowej (imienny wykaz 
głosowania stanowi załącznik nr 11 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXIX/64/2023 – załącznik nr 12 do protokołu. 

 
6) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy 
wyrażenia zgody na bezprzetargowe wynajęcie części nieruchomości 
gruntowej o powierzchni około 80 m2 położonej przy ul. Mieczysława Radwana. 
Projekt ten również był opiniowany przez Komisję Strategii  
i Rozwoju Miasta. Proszę Panie Przewodniczący o podanie nam opinii Komisji.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Komisja 
pozytywnie zaopiniowała wspomniany projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt uchwały 
dotyczący wyrażenia zgody na bezprzetargowe wynajęcie części nieruchomości 
gruntowej o powierzchni około 80 m2, położonej przy  
ul. Mieczysława Radwana. Kto jest za podjęciem uchwały, naciska przycisk  
i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, 
naciska przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy jednogłośnie. 
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 
bezprzetargowe wynajęcie części nieruchomości gruntowej (imienny wykaz 
głosowania stanowi załącznik nr 13 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXIX/65/2023 – załącznik nr 14 do protokołu. 

 
7) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy 
pozbawienia kategorii dróg publicznych gminnych ulic: Alei 25-lecia Wolności  
i Jana Piwnika "Ponurego" na odcinku od Alei 25-lecia Wolności do  
ul. Zygmuntówka oraz zmianie przebiegu publicznej drogi gminnej  
ul. Jana Piwnika "Ponurego". Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję 
Strategii i Rozwoju Miasta oraz Komisję Samorządową. Proszę Przewodniczących  
o podanie nam opinii komisji. Proszę o zabranie głosu Komisję Strategii i Rozwoju 
Miasta.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Komisja 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. I proszę Przewodniczącego 
Komisji Samorządowej.  
Przewodniczący Komisji Samorządowej – K. Kutryba – Pani Przewodnicząca! 
Komisja Samorządowa również pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego przechodzimy do 
głosowania projektu uchwały dotyczącej pozbawienia kategorii dróg publicznych 
gminnych ulic: Alei 25-lecia Wolności i Jana Piwnika "Ponurego", na odcinku od Alei 
25-lecia Wolności do ul. Zygmuntówka oraz zmianie przebiegu publicznej drogi 
gminnej ul. Jana Piwnika "Ponurego". Kto jest za podjęciem uchwały, podnosi rękę  
i naciska przycisk. Kto jest przeciw, podnosi rękę i naciska przycisk. I kto się 
wstrzymał, podnosi rękę i naciska przycisk. Stwierdzam, że również i tę uchwałę 
podjęliśmy jednogłośnie.  
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Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie pozbawienia kategorii dróg 
publicznych gminnych ulic: Alei 25-lecia Wolności i Jana Piwnika "Ponurego" na 
odcinku od Alei 25-lecia Wolności do ul. Zygmuntówka oraz zmianie przebiegu 
publicznej drogi gminnej ul. Jana Piwnika "Ponurego". (imienny wykaz głosowania 
stanowi załącznik nr 15 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXIX/66/2023 – załącznik nr 16 do protokołu. 

 
8) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały zmieniający 
uchwałę w sprawie określenia górnych stawek opłat za usługi odbierania 
odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości oraz opróżniania 
zbiorników bezodpływowych i transportu nieczystości ciekłych. Projekt uchwały 
był opiniowany przez Komisję Strategii i Rozwoju Miasta, Komisję Samorządową  
i Komisję Budżetu. Proszę Przewodniczących  
o przedstawienie nam opinii komisji. Jako pierwszy zabierze głos Przewodniczący 
Komisji Strategii i Rozwoju Miasta.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Pani 
Przewodnicząca! Członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Przewodniczącego 
Komisji Samorządowej.  
Przewodniczący Komisji Samorządowej – K. Kutryba – Komisja pozytywnie 
zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. I Przewodniczący Komisji 
Budżetu.  
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Komisja 
Budżetu pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Proszę Radny Mateusz Czeremcha.  
Radny M. Czeremcha – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Państwo Radni! Drodzy 
Goście oraz internauci! Uchwała, którą w tej chwili zmieniamy, drastycznie podnosi 
cenę za wywóz nieczystości ciekłych ze zbiorników bezodpływowych, czyli z 
potocznie nazywanych "szambami". I ja rozumiem, że ta opłata nie była zmieniana 
od wielu lat, ale w projekcie uchwały stawka proponowana, czyli 5 groszy za litr, to 
znaczy 50 zł za metr sześcienny, jest podwyżką o 240%, bez mała. Pan Naczelnik na 
Komisji Strategii wyjaśniał, że dotychczasowa stawka to 21 zł za metr sześcienny. 
Także uważam, że ta podwyżka jest nieproporcjonalna i ja do niej ręki nie przyłożę. 
Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radny Marcin Marzec. 
Radny M. Marzec – Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Wysoka Rado! 
Szanowni Państwo! Ja bym jeszcze pogłębił ten wątek, o który tutaj kolega, kolega 
Radny Mateusz pyta. Mianowicie, ja zapytam inaczej, to skoro teraz są takie 
podwyżki, no dosyć wysokie rzeczywiście, to dlaczego tak długo zwlekano z 
podwyższeniem tych stawek i przez tyle lat, jak gdyby te stawki były na takim 
poziomie, z czego to wynikało? I przyznaję, że no ja no nie bardzo się czuję 
kompetentny, żeby jak gdyby tutaj, jak gdyby wchodzić w jakieś bardzo duże 
szczegóły tej, tej uchwały, bo, bo no, nie są to moje, jak gdyby zakresy wiedzy, ani 
doświadczenia zawodowego, natomiast żebym ja to dobrze zrozumiał, bo mam 
wrażenie, że tak, na komisjach były pewne wątpliwości co do tego. Czy, czy dobrze 
też rozumiem, że podwyższenie tych stawek ma w jakimś sensie zachęcić te osoby 
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do włączania się do systemu miejskiego, a nie pozostawania właśnie w takim 
systemie poza, no poza tym systemem. O, tak to ujmę. Ja to tak rozumiem, że te 
stawki idą tak w górę, żeby jednak trochę zniechęcić osoby do tego, żeby korzystały 
z, no z tych tak zwanych wozów asenizacyjnych  
i przyłączały się do systemu miejskiego kanalizacyjnego. Chyba, że źle zrozumiałem, 
to bardzo bym prosił o zdementowanie takiego toku myślenia. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Panie Prezydencie  
o zabranie głosu. Może Prezydent Dominik Smoliński, czy Pan Prezydent. No to 
proszę. 
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Znaczy, ja bym poprosił Pana Naczelnika 
Piotra Mazika, wnioskodawcę tej uchwały o parę zdań wyjaśnienia. Dziękuję. 
Naczelnik Wydziału ekologii i Infrastruktury UM – P. Mazik – Szanowni Państwo! 
Panie i Panowie Radni! Panowie Prezydenci! Kwestia ta była wyjaśniana, tutaj mi się 
wydaje, na komisjach i jakichś wątpliwości nie budziła, ale no, jeśli jeszcze są 
dodatkowe pytania, to tutaj wyjaśniamy. Dlaczego nie była od 2009 roku 
podejmowana, jakby nowelizowana ta stawa? Trudno mi teraz powiedzieć. W chwili 
obecnej jest konieczność, analizowaliśmy pod kątem cen i usług zajmujących się 
wywozem tych nieczystości. No i postanowiliśmy, że przygotujemy ten projekt zmiany 
tej uchwały, dostosowując ją do panujących teraz warunków. Wystąpiliśmy do 
podmiotów, które odbierają nieczystości odnośnie określenia tutaj stawek, jakie są 
stosowane przy odbiorach, no porównaliśmy je i tutaj no, uznaliśmy za stosowne 
określenie jednej stawki w miarę tutaj, prawda, parę procent wyższą, niż była do 
chwili obecnej, ale jest to związane - może bez mikrofony byłoby lepiej. Jest to 
związane z tym, że nieczystości ciekłe są w formie płynnej bądź mogą być odbierane 
również z przydomowych oczyszczalni ścieków, gdzie powstaje osad. Ładunek tych 
zanieczyszczeń, tego osadu, jest no, dużo wyższy niż przy płynnych nieczystościach 
i jest konieczność przez odbierającego te ścieki, czyli ten wóz asenizacyjny, 
dłuższego poświęcenia i więcej godzin pracy, poświęcenia na to, żeby te ścieki 
opróżnić, czyli on pompuje do tego wozu asenizacyjnego materiał ten płynny  
i w przypadku, kiedy na dnie jeszcze zostają osad no, to musi go wypuścić, 
rozwodnić i to może powtarzać kilkakrotnie. Z uwagi na to, no jest konieczność, jakby 
określenie tej maksymalnej stawki. I przy wywozie nieczystości ciekłych w postaci 
płynnej ona kształtuje się powiedzmy taniej, bo odbierający policzy sobie jakąś 
mniejszą stawkę, a przy nieczystościach takich bardziej skupionych, no to trzeba 
poświęcić temu większą ilość, no nie wiem, roboczogodzin, czy tam nakładu pracy do 
opróżnienia tego zbiornika. I z uwagi na to, no została to określona ta maksymalna 
stawka, żeby ewentualnie nie były stosowane jakieś stawki, jeszcze dużo większe  
i tłumaczenie mieszkańcom, że no jest taka konieczność, bo dużo pracy wymagało.  
I tutaj jest określone na poziomie no maksymalnym, czyli te 50 zł za metr sześcienny.   
Kierownik Referatu Ekologii Wydziału Ekologii i Infrastruktury UM – M. Kałuża – 
Jeżeli mogę, Pani Przewodnicząca, jeszcze tutaj słówko dopowiedzenia tylko  
w kontekście samej uchwały. Uchwała, uchwała określa górną stawkę, którą 
przedsiębiorca może pobierać od mieszkańca. To nie jest wysokość stawki, którą 
będzie płacił mieszkaniec. Tutaj bezpośrednią opłatę już kształtuje wolny rynek. 
Aktualnie na terenie Gminy Ostrowiec Świętokrzyski jest 9 podmiotów 
gospodarczych, które posiadają zezwolenie Prezydenta Miasta na odbiór 
nieczystości ciekłych ze zbiorników bezodpływowych i de facto cenę, którą płaci 
mieszkaniec, tak jak mówię, tutaj już kreuje wolny rynek i konkurencja pomiędzy tymi 
9 podmiotami. Uchwała ta określa tylko stawkę, którą dany przedsiębiorca nie może 
przekroczyć. Kierując się tutaj wysokością stawki, chcieliśmy też tutaj, tak jak mówię, 
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uaktualnić ją do obecnych warunków rynkowych. Nie możemy też ustalić stawki, 
górnej stawki, na zbyt niskim poziomie z uwagi na to, że to wyeliminowałoby 
podmioty, które chciały, mogą tego typu usługi na terenie miasta świadczyć. Prawda? 
Ta stawka nie może być poniżej kosztów, bo wtedy na terenie miasta nie będziemy 
mieć podmiotów gospodarczych, które tego typu usługi będą, będą świadczyć. 
Robiąc analizę rynku, tutaj zarówno pozyskiwaliśmy informacje od przedsiębiorców, 
którzy tego typu usługi świadczą, jak również posiadamy ewidencję zbiorników 
bezodpływowych i tutaj też posiadamy kopię rachunków potwierdzających odbiór 
tych nieczystości ciekłych. I na podstawie tutaj tych, tych danych aktualnie ceny  
w Ostrowcu Świętokrzyskim kształtują się od 23 do niecałych 40 złotych za metr 
sześcienny. To wszystko jest jak najbardziej zróżnicowane od miejsca, z którego 
właśnie trzeba te odpady i nieczystości ciekłe odebrać. Tylko tak jak mówimy, to 
bezpośrednią cenę i stawkę kształtuje wolny rynek. Rada Miasta uchwala tylko górną 
stawkę, która nie może być przekraczana przez przedsiębiorcę. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Proszę Marcin Marzec. 
Radny M. Marzec – Dziękuję za dość, no w jakimś sensie nawet może  
i wyczerpującą w pewnych aspektach wypowiedź. Niemniej jednak cały czas czuję 
niedosyt w obszarze, jak gdyby jak, jak się ma ustalanie tej stawki, bo to oczywiście 
rozumiemy, że stawka maksymalna, że przedsiębiorca nie może zastosować 
wyższej, co nie znaczy, że musi taką stosować, chociaż jeżeli może to pewnie będzie 
miał tendencję do tego, żeby stosować taką, bo dlaczego żeby nie? Bo wtedy no jak 
gdyby trudno jest i tak udowodnić, ile on się przy tym napracował, więc pewnie, no 
chyba że jest konkurencja dosyć wysoka to rzeczywiście może, może będą stosować 
stawki niższe. Ja bym bardziej chciał zapytać jeszcze raz o to, jak polityka ustalenia 
tej stawki ma się, albo może się hipotetycznie przekładać na to, żeby zachęcić bądź 
zniechęcić mieszkańców do tego, żeby rezygnowali z tego typu, jak gdyby 
przydomowych rozwiązań, a wpinali się, że tak powiem kolokwialnie w system 
miejski. Czy, no, bo ja sobie wyobrażam, że gdybyśmy tą stawkę ustalili bardzo 
nisko, to na logikę myśląc, pozbywamy się, że tak powiem podmiotów 
Gospodarczych, które przy takiej cenie dumpingowej nie są w stanie funkcjonować, 
bo jest to stawka zbyt niska, więc teoretycznie nie ma kto tego opróżniać. A skoro nie 
ma kto tego opróżniać i nikt po takiej stawce tego nie zrobi, to ludzie mają problem,  
a muszą to jakoś rozwiązywać i wtedy, i wtedy zachęcamy ich teoretycznie do, trochę 
nawet przymuszamy siłą do tego, żeby się wpinali w system miejski, bo nie bardzo 
mają co z nieczystościami zrobić. Z drugiej strony wysoka stawka, też wydaje się, że 
na logikę może zniechęcać ludzi, bo taniej będzie korzystać z systemu miejskiego.  
O takie rozwiązania mi chodzi, jak my regulując tą stawkę, jako Rada Miasta, 
możemy zachęcić bądź zniechęcić mieszkańców do tego, żeby korzystali z miejskich 
rozwiązań, co wydaje się, że jest z korzyścią dla spółek miejskich i dla nas jako, jako 
samorządu.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Jedną chwileczkę, ja poproszę Pana 
Prezydenta o zabranie głosu teraz. Za moment.  
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo. 
Drodzy Goście! Chciałbym tutaj się odnieść do słów Pana Radnego i pytania przede 
wszystkim. Szanowni Państwo! Nie wszędzie, gdzie odbieramy ścieki znaczy, gdzie, 
gdzie odbierają te podmioty gospodarcze, o których Pan mówił, Pan Kierownik, czyli 
dziewięć podmiotów gospodarczych, które mają zgodę na terenie działania na 
terenie naszego miasta, nie wszędzie jest kanalizacja. Tak, że – Szanowni Państwo 
– my musimy mieć z tyłu głowy i to, co Pan Radny słusznie zauważył, żeby zachęcać 
mieszkańców do podłączania się do sieci miejskiej. I to na pewno jest z korzyścią 
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przede wszystkim i dla spółki gminnej, która zawiaduje tymi sieciami, ale przede 
wszystkim dla nas, jako mieszkańców, ze względu na to, że w 2027 r. kończy się tak 
zwany program Krajowy Program Oczyszczania Ścieków Komunalnych - KPOŚK-ka  
i jeżeli nie będziemy mieli 98% skanalizowanej aglomeracji - przepraszam bardzo, 
nie mylić aglomeracji z terenem miasta. To jest 3/4 ponad miasta i wtedy będziemy 
płacić milionowe kary. Nie tylko symboliczne, tylko milionowe kary, ponieważ 
powinniśmy to zrobić w 2015 r. i od tamtej pory jesteśmy w takim etapie 
przejściowym. Na pewno to pozwoli, z tego, co ja wiem jeszcze z poprzedniej mojej 
pracy i z obecnej, że my zachęcamy mieszkańców i spółka Miejskie Wodociągi  
i Kanalizacja, i gmina, i po dobroci i też to, co już powiedział Pan Kierownik, że też 
wykonujemy kontrole osób, które używają tych bezodpływowych zbiorników, czy 
faktycznie wywożą, czy te nieczystości są w różny sposób upłynniane, że tak 
kolokwialnie powiem. Tak, że tu na pewno mamy. Chciałbym też zwrócić uwagę na 
to, co tu już zostało powiedziane, że to jest górna stawka. Drodzy Państwo, ja po 
części wiem, kto mniej więcej operuje na naszym terenie. Tak, że to są firmy dość 
mocno konkurencyjne, więc może nie tyle, że mogę Państwu gwarantować, ale  
z autopsji wiem, że te ceny, ceny są dość niskie w porównaniu z innymi gminami. I to 
nie było tak, że tak powiem ten "szklany sufit", który dzisiaj zmieniamy, nie było 
determinantem tych cen, które faktycznie były, ponieważ, ponieważ przynajmniej 
jeszcze w zeszłym roku, w tej chwili mówię, na pewno koszty paliwa, koszty 
oddawania do zlewni miejskiej, również zostały zmienione, więc też pozwoli to tym 
przedsiębiorstwom dalej funkcjonować na rynku, a przede wszystkim chodzi tu też o 
ochronę naszego środowiska, gdzie jest to kontrolowane. Tak jak już powiedział Pan 
Kierownik i Pan Naczelnik, mamy, mamy listę tych zbiorników bezodpływowych, czy 
też różnego rodzaju instalacji, które wymagają opróżniania w sposób ciągły. Tak, że 
z mojej strony to tyle, jeżeli wyczerpałem, dziękuję bardzo. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję, proszę Mateusz Czeremcha. 
Radny M. Czeremcha – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Wsłuchując się  
w wypowiedź Pana Naczelnika, Pana Kierownika, Pana Prezydenta, chciałbym 
poruszyć dwie kwestie. Pierwsza jest taka, że jeżeli ostatnia regulacja opłat miała 
miejsce 14 lat temu i ta stawka była ustalona wtedy na poziomie 21 zł za metr 
sześcienny, to mam wrażenie, analizując te wypowiedzi, że nie stworzyliśmy 
przedsiębiorcom odpowiednich warunków do prowadzenia działalności. Bo  
z wypowiedzi, nie wiem, czy ja dobrze to rozumiem, z wypowiedzi Pana Naczelnika 
można wnioskować, że przedsiębiorcy nie byli w stanie zagwarantować tej ceny 
maksymalnej 21 zł za metr sześcienny, że no warunki rynkowe zmiana kosztów, no 
wymuszały stosowanie stawek wyższych. I tutaj, i tutaj nie ma, nie mam zamiaru 
czynić zarzutu przedsiębiorcom, natomiast, no zdecydowanie ta uchwała powinna, 
powinna być zmieniana znacznie częściej. Myślę, że nawet co roku, a najrzadziej co 
dwa, trzy lata. Tak abyśmy umożliwili przedsiębiorcom prowadzenie działalności  
w sposób zgodny z tą uchwałą. To jedna sprawa. Druga sprawa jest taka, że jeżeli 
przedsiębiorcy ponoszą różne koszty z tytułu odbierania tych nieczystości i wywozu, 
bo opróżnienie szamba, no generuje niższe koszty, niż opróżnienie tych osadów  
z przydomowych oczyszczalni ścieków, to może zasadnym byłoby zróżnicowanie tej 
stawki, to znaczy wprowadzenie dwóch stawek. Jednej stawki maksymalnej za 
wywóz nieczystości z szamb, a drugiej z przydomowych oczyszczalni ścieków. Tu 
proszę o odpowiedź - czy takie zróżnicowanie stawek byłoby zgodne z 
obowiązującymi ustawami. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze ktoś  
z Państwa Radnych chciałby zabrać głos? Proszę Andrzej Pałka.  
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Radny A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Koleżanki i Koledzy 
Radni! Mili Goście! Ja mam takie zapytanie, czy jesteśmy w stanie określić, jaka to 
grupa mieszkańców jest, którzy mają takie właśnie zbiorniki bezodpływowe,  
a kanalizacja przebiega. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Panowie, może o zabranie głosu.  
Kierownik Referatu Ekologii Wydziału Ekologii i Infrastruktury UM – M. Kałuża – 
Jeżeli chodzi o zbiorniki bezodpływowe, to aktualnie mamy na terenie Gminy 
Ostrowiec zidentyfikowane 496 takich zbiorników bezodpływowych oraz 102 
przydomowe oczyszczalnie ścieków.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy Państwo Radni mają dalsze pytania 
do projektu tej uchwały? Proszę Stanisław Choinka. 
Radny St. Choinka – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Panowie Prezydenci! Ja 
przysłuchując się tej dyskusji, myślę, że jest sporo racji i być może też i wątpliwości, 
bo osiedle Koszary jest dosyć rozległym osiedlem, a przypomnę ul. Kąty Denkowskie 
na tą chwilę nie ma w ogóle szans na kanalizację. Oczywiście wiemy, że są to 
ogromne środki, jeżeli chodzi o wybudowanie kolektora sanitarnego. To tutaj też bym 
apelował do Miejskich Wodociągów, do spółki oczywiście miejskiej o właśnie tak 
jakby przyspieszenie możliwości podłączenia tych około 500 gospodarstw, które nie 
mają możliwości dostępu do kanalizacji sanitarnej, co tak jak tutaj Prezydent 
przytoczył - 98% wskaźnika ma być wykonane, to będziemy za chwilę wykluczać 
kilka ulic, jeżeli chodzi o aglomerację miejską. Więc tutaj też mam, świeżo jestem po 
takich rozmowach z mieszkankami ul. Stawki Denkowskie, też gdzie jest kanalizacja 
zaprojektowana jeszcze dawno, dawno temu. Projekt czy Plan zagospodarowania 
przestrzennego z 2001 r., gdzie dziwnym pomysłem było podłączenie ul. Suchej do 
ul. Szmaragdowej przez szereg działek, ulic, gdzie w tym momencie nie ma to 
najmniejszego sensu. I też w sumie idąc dalej, będę prosił o zmianę w tym planie 
zagospodarowania przestrzennego osiedla Koszary. No bo w tym momencie ten plan 
po prostu tak – raz, że nie ma nic wspólnego jeżeli chodzi o budowanie dróg,  
a bardziej je ogranicza, jak również i budowanie tego kolektora sanitarnego. Myślę 
Pani Przewodnicząca, że jest to spory problem i też nie wiem, czy będziemy mieć 
wpływ na cenę wywozu tych nieczystości. Obawiam się, że nie. I też mam małe 
wątpliwości, czy nie będzie tutaj zrzucone na Radę Miasta, że to Rada Miasta 
podyktowała taką cenę, bo mieszkańcy tak to odbiorą. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy są dalsze pytania Państwa 
jeszcze do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt uchwały… 
O, jeszcze Mateusz Czeremcha. Proszę bardzo, Panie Radny. 
Radny M. Czeremcha – Pani Przewodnicząca! Ja nie otrzymałem odpowiedzi na 
pytanie, czy istnieje prawna możliwość aby zróżnicować stawkę za wywóz  
z szamb - inną oraz z oczyszczalni ścieków - inną stawkę. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę w takim razie Panie Naczelniku.  
Naczelnik Wydziału Ekologii i Infrastruktury – P. Mazik – Prawna istnieje możliwość. 
Tutaj, no posługiwaliśmy w ubiegłym latami się jak były te stawki określone i dlatego 
przyjęliśmy te dwie. Z jednej strony tak, jak Pan Radny, można tutaj się do tego 
przychylić i ewentualnie, no tak znowelizować to, że zróżnicować. Tylko na 
podstawie tych danych, które żeśmy uzyskali od podmiotów odbierających mamy 
tylko i wyłącznie jedną stawkę, które oni mówią, że to jest metr sześcienny - to jest 
tyle, tylko, że w zależności, że nieraz jest drożej, nieraz jest taniej. Bo w tej opłacie 
również jest, jak to się mówi, no umiejscowiona też opłata, no na samej oczyszczalni 
ścieków. To nie jest tylko za samą usługę, ale łącznie z tą opłatą od zrzutu tych 
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odpadów w stacji uzdatniania tych ścieków, czyli na ul. Mostowej, także 
przeciwwskazań odnośnie zróżnicowania stawki tutaj nie ma.  
Kierownik Referatu Ekologii Wydziału Ekologii i Infrastruktury UM –  
M. Kałuża – Jeszcze tylko słówko dopowiedzenia. Ostatnia nowelizacja ustawy 
Prawo wodne rozszerzyła definicję nieczystości ciekłych. Tutaj właśnie - osadniki  
z oczyszczalni ściekowych zostały ujęte właśnie w tej definicji, ogólnej definicji 
nieczystości ciekłych. Dlatego tutaj też zaproponowaliśmy tą jedną, jedną stawkę  
z uwagi na to, że co do zasady i co do definicji są to te same, te same nieczystości 
ciekłe. I tak, jak tutaj powtarzamy, to jest górna stawka, a jej rzeczywista, jej 
wysokość, tak jak mówię, to już będzie kreowana przez wolny rynek i konkurencję 
pośród podmiotów.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy są jeszcze dalsze pytania 
do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt uchwały 
zmieniającej uchwałę w sprawie określenia górnych stawek opłat za usługi 
odbierania odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości oraz opróżniania 
zbiorników bezodpływowych i transportu nieczystości ciekłych. Kto jest za podjęciem 
uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi 
rękę? I kto się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. Jedna osoba nie wysłała. 
Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy przy 14 głosach "za" i 6 "wstrzymujących". 
  
Radni RM – 14 głosami za, przy braku głosów przeciwnych i przy 6 głosach 
wstrzymujących – podjęli uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie określenia 
górnych stawek opłat za usługi odbierania odpadów komunalnych od właścicieli 
nieruchomości oraz opróżniania zbiorników bezodpływowych i transportu 
nieczystości ciekłych (imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 17 do 
protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXIX/67/2023 – załącznik nr 18 do protokołu. 

 
9) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do kolejnego projektu 
uchwały dotyczącej powołania Zespołu ds. zaopiniowania kandydatów na 
ławników do sądów powszechnych. Projekt uchwały były opiniowany przez 
Komisję Samorządową. Proszę Przewodniczącego Komisji o zabranie głosu.  
Przewodniczący Komisji Samorządowej – K. Kutryba – Pani Przewodnicząca! 
Komisja Samorządowa pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Czy Państwo Radni 
mają pytania do projektu tej uchwały? Proszę Radny Kamil Stelmasik. 
Radny K. Stelmasik – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Pytanie jest natury 
organizacyjnej, czy wiemy już mniej więcej, kiedy mogą się odbywać posiedzenia 
tego zespołu?  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Jeszcze nie wiemy. Najpierw musimy 
powołać Komisję.  
Radny K. Stelmasik – No, ale to jest okres najbliższego miesiąca, dwóch, czy 
dopiero? Pamiętam jak to było po prostu procedowane poprzednim razem, dlatego 
dopytuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Myślę, że w tym miesiącu, bo do końca 
października, a właściwie najdalej do 20 października, musimy już mieć informacje  
i musimy podjąć uchwałę na posiedzeniu Rady Miasta. Także myślę, że jeszcze  
w lipcu się spotkamy. Jeśli przejdziemy w ogóle w głosowaniu?  
W lipcu, w lipcu. Przepraszam. Czy są pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. 
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Wobec tego przechodzimy do głosowania projektu uchwały w sprawie powołania 
Zespołu ds. zaopiniowania kandydatów na ławników do sądów powszechnych. Kto 
jest za podjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska 
przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. 
Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie powołania Zespołu  
ds. zaopiniowania kandydatów na ławników do sądów powszechnych (imienny wykaz 
głosowania stanowi załącznik nr 19 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXIX/68/2023 – załącznik nr 20 do protokołu. 

 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, proszę, Panie Radny. 
Radny D. Kaszuba – Pani Przewodnicząca! Dziękuję. Przepraszam, że po, ale 
pragnę dodać szczególik, bo jeżeli ta uchwała ma pójść dalej, to w trzeciej linijce 
pierwszej strony mamy nie "sady powszechne", tylko "sądy", jakby się dało to 
uzupełnić. Dziękuję bardzo.  
 
10) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję, dziękuję. Dobrze. Proszę 
Państwa, przechodzimy do kolejnego projektu uchwały zmieniającej uchwałę  
w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na rok 2023. 
Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję Budżetu. Proszę bardzo, Panie 
Przewodniczący o zabranie głosu.  
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Komisja 
Budżetu pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania? Proszę Radny Artur Głąb. 
Radny A. Głąb – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Szanowni Państwo! 
Ponieważ te zmiany w tej uchwale budżetowej głosujemy zbiorczo, to chcę odnieść 
się do jednego punktu, który budzi moje wątpliwości. A mianowicie dobór jednego  
z artystów w ramach festiwalu "Wielki Ogień". Chodzi tutaj o to, czym ten artysta się 
inspiruje. Inne punkty nie budzą moich wątpliwości. Wobec czego w tej sytuacji, no 
nie poprę tej uchwały. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze ktoś  
z Państwa Radnych chciałby zabrać głos? Proszę Aron Pietruszka.  
Radny A. Pietruszka – Pani Przewodnicząca! Ja chciałbym wiedzieć, co to za zespół, 
bo nie jestem, że tak powiem, w temacie. I wtedy się odniosę do, bo chciałem dalej 
kontynuować wypowiedź, więc prosiłbym Pana, jeśli – Panie Prezydencie, mógłbym 
Pana Dyrektora Kowalczyka o nazwę zespołu. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję, czy jeszcze ktoś  
z Państwa Radnych chciałby dopytać przy tym projekcie uchwały budżetowej. Jeśli 
nie, Panie Prezydencie, proszę o zabranie głosu.  
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! 
Bardzo bym prosił Dyrektora Miejskiego Centrum Kultury o zabranie głosu.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Zapraszam Panie Dyrektorze.  
Dyrektor Miejskiego Centrum Kultury – J. Kowalczyk – Dzień dobry. Witam 
serdecznie. Tylko nie wiem, o który zespół chodzi. Zespołów grających na "Wielkim 
Ogniu" mamy około dwudziestu, a na pewno trochę więcej będzie, więc… Czy chodzi 
o zagraniczny, czy krajowy? Myślę, że żaden z nich nie wzbudza kontrowersji. To 
jest festiwal rockowo-bluesowy, więc tam ciężkich brzmień nie ma, więc jeśli chodzi  
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o zagranicznego artystę, to jeden z lepszych zespołów bluesowo-rockowych dzisiaj 
na świecie. Za dobre pieniądze przez nas załatwiony, podebrany z festiwalu  
w Suwałkach. Lord Bishop Rock.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, Artur Głąb.  
Radny A. Głąb – Pani Przewodnicząca! Wobec tego może zacytuję informację  
z plakatu: "Lord Bishop Rock łączy ze sobą funk, rock, blues, punk i elementy 
reggae, tworząc emocjonalnie naładowaną mieszankę dźwięków przesiąkniętą 
czarnym voodoo. To połączenie opisują…” – o tutaj już nie jest istotne na tyle.  
Dyrektor Miejskiego Centrum Kultury – J. Kowalczyk – Artysta, artysta pochodzi ze 
Stanów Zjednoczonych. Jest uznanym artystą dzisiaj, no nie wzbudza żadnych 
emocji. Tak mogę powiedzieć. Myślę, że bardziej może w - no, emocje wzbudzają 
muzyczne, nawet nie wzbudzają emocji pozamuzycznych. O, tak bym powiedział. 
Więc myślę, że to jest ten artysta, który jest bardzo pożądany. Na pewno, może 
marketingowy jakiś chwyt w sensie tekstu. Natomiast, gra bluesa amerykańskiego,  
a mieszka w Europie. I koncertuje w Polsce. Myślę, że wiele tych koncertów jest. 
Możecie sobie jeszcze Państwo zobaczyć na YouTubie. Dobry artysta.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Radny Aron Pietruszka. 
Radny A. Pietruszka – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Trzeba się otwierać na 
kulturę, na nowe doznania, bo tak bym odpowiedział. Ja też nie widzę w tym zespole, 
w tej kapeli bluesowej nic złego. A życzyłbym sobie, żebyśmy mieli tutaj scenę na 
40.000 osób i zagrał Marylin Manson w Ostrowcu Świętokrzyskim i myślę, żebyśmy 
mieli, byśmy byli najpopularniejszym miastem w kraju. Tak, że otwórzmy się na nowe 
brzmienie, na nowe doznania muzyczne i łapmy kulturę, bo kultura jest wspaniała,  
a muzyka łagodzi obyczaje, a nie podsyca, no chyba, że jakaś powiedzmy 
neonazistowska, czy coś. Tak, że tego jestem przeciwnikiem. Ale to, co widzę tutaj 
na "Wielkim Ogniu" to jest wysoki poziom festiwalu. Festiwal jest naszym oczkiem  
w głowie, z roku na rok coraz więcej wykonawców. Tak, że tutaj trzeba pochwalić 
organizatorów za zaangażowanie w dobór artystów i sprowadzenie ich do Ostrowca 
Świętokrzyskiego, co nie jest łatwe w dzisiejszych czasach, bo oni mają 
pobukowane, tak jak Pan Dyrektor powiedział - koncerty po całej Europie i świecie.  
A voodoo? Cóż, no voodoo to voodoo. No tak, że wiecie Państwo. Chyba, że ktoś 
używa laleczek voodoo i wie, co to jest, bo dla mnie są to tylko puste słowa i jakiś 
artystyczny przekaz. Tak, że nie róbmy naprawdę afery z niczego.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radny Mateusz 
Czeremcha.  
Radny M. Czeremcha – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Jeżeli tak, trochę będę 
kontynuował humorystyczny ton mojego poprzednika Radnego Arona Pietruszki. Bo 
tu Pan Dyrektor mówił, że jest to wykonawca światowej sławy. Poprosiłem o nazwę 
wykonawcy, bo miałem nadzieję, że będzie może Dire Straits albo korzystając z 
okazji, że akurat koncertuje w Europie - Bruce Springsteen. Dziękuję. 
Dyrektor Miejskiego Centrum Kultury – J. Kowalczyk – Dziękuję. Ja, Pani 
Przewodnicząca, tylko jedno zdanie. Festiwal został dofinansowany przez 
Ministerstwo Kultury i Dziedzictwa Narodowego i Minister zaakceptował nam 
artystów, którzy będą występować, więc myślę, że jeśli w Ministerstwie nie wzbudza 
to emocji, co prawda tylko nam przekazano 29.000 zł, co stanowi jakieś pewnie  
10 czy 15%, ale znaczy artyści – a patrzą, bo wysłaliśmy wszystkie portfolio, każdego 
z artystów.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy jeszcze Państwo Radni mają pytania 
do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego przechodzimy do głosowania 
projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy 
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Ostrowiec Świętokrzyski na rok 2023. Kto jest za podjęciem uchwały naciska 
przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się 
wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. Radny Kamil Stelmasik - odbywa się 
głosowanie. Uchwałę podjęliśmy przy 11 głosach "za" i jednym "przeciwnym". Przy 
18 głosach "za" i jednym "przeciwnym".  
 
Radni RM – przy 18 głosach za, jednym przeciwnym i przy braku głosów 
wstrzymujących – podjęli uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie uchwalenia 
budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na rok 2023 (imienny wykaz głosowania 
stanowi załącznik nr 21 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXIX/69/2023 – załącznik nr 22 do protokołu. 

 
11) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Państwa, przechodzimy do 
następnego projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2023-2029. 
Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję Budżetu. Proszę, Panie 
Przewodniczący, o zabranie głosu.  
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Komisja 
Budżetu pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Proszę Radny Dariusz Kaszuba.  
Radny D. Kaszuba – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Szanowni Państwo!  
W objaśnieniu do projektu procedowanej uchwały mamy pierwsze dwa punkty, które 
mówią o wprowadzeniu nowego przedsięwzięcia pod nazwą utworzenia żłobka 
Miejskiego w Ostrowcu Świętokrzyskim. Bardzo bym prosił o doszczegółowienie: czy 
w tym momencie tworzenie żłobka, o co Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwości 
zabiegał w poprzednich latach, jest realne, jeżeli chodzi o kwoty dotacji, bo mamy tu 
sumy początkowe? I czy rzeczywiście realizacja do roku 2028 jest możliwa? Bardzo 
bym prosił o informację?  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radny Andrzej Pałka. 
Radny A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Koleżanki, Koledzy 
Radni! Mili Goście i internauci! W tym samym duchu są mój Kolega Dariusz 
wypowiedział się, bo chciałem właśnie podziękować, że w ogóle ten punkt się 
znalazł, który był jak dobrze pamiętam w poprzedniej kadencji zgłaszany, żeby taki 
żłobek powstał. I dobrze się dzieje, że w tym kierunku idziemy. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radny Marcin Marzec. 
Radny M. Marzec – Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Wysoka Rado! 
Szanowni Państwo! Ja też w sprawie żłobka. Czy analizy demografii miasta 
rzeczywiście wskazują na potrzebę utworzenia tak dużej placówki? Bo z zapowiedzi, 
mówimy tu o dość sporym żłobku, a przypominam, że jednak mamy na terenie 
miasta, już zdaje się, że cztery placówki prywatne, które całkiem nieźle sobie radzą. 
Ja sobie doskonale przypominam tutaj pewne, pewne słowa też, które padały na tej 
sali i jak gdyby, no to, że nagle ten temat się pojawił, jest pewnym zaskoczeniem.  
I przyznaję, że mam, mam problem z tą uchwałą, bo z jednej strony wydaje się, że 
trzeba robić wszystko, żeby umożliwić rodzicom młodych dzieci - sam ma małe dzieci 
i będę wysyłał teraz młodszego syna do żłobka. No, niemniej jednak, no mamy tu 
pewne zastrzeżenia co do tego, jako Klub. Chyba zdaje się, że jeszcze mój Kolega  
z Klubu też chciał zabrać głos - Karol, tak, że ja może tyle.  
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – To proszę Radny Karol Wójcik. Radny K. 
Wójcik – Bardzo dziękuję. Pani Przewodnicząca! No tak, tutaj Marcin już w zasadzie 
tą wątpliwość powiedział, bo w zasadzie też na tej sali bardzo często padała z jednej 
strony propozycja właśnie, żeby taki żłobek utworzyć, natomiast, jakby linia Gminy 
była taka, że zostawiamy, jakby temat prywatnym inwestorom. I, że tak powiem no 
ludzie się wsłuchiwali, zakładali te żłobki, rzeczywiście, inwestowali, tak, własne 
pieniądze. W związku z tym, jakby no to jest taka wątpliwość. To, że żłobek jest 
potrzebny no to jakby nie ulega wątpliwości. Natomiast chodzi o, o, no po prostu o to, 
czy, czy pewne jakby zapowiedzi, pewna linia miasta może być utrzymana. No i 
oczywiście chciałem zapytać, czy jakby cała idea była konsultowana z środowiskiem 
przedsiębiorców, bo to, że żłobek mógłby miejski powstać, to, to oczywiście nie ulega 
wątpliwości. Natomiast, natomiast kwestia, czy w takiej wielkości, czy może 
mniejszy? No i ta sprawa demografii też tutaj jakby wzbudza nasze wątpliwości. 
Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę jeszcze Radny Aron 
Pietruszka. 
Radny A. Pietruszka – Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! No niektórym to 
się tak zmienia, raz chcą tego żłobka, raz nie chcą tego żłobka. Ja tu również mam 
dylemat jeśli chodzi o ten żłobek. Jest rozbudowana sieć żłobków funkcjonujących, 
jako przedsiębiorstwa prywatne. To jakoś funkcjonuje. Myślę, że trzeba się tutaj 
przychylić, przeanalizować "za" i "przeciw", i uszanować te firmy, które prowadzą no 
w charakterze żłobków swoje przedsiębiorstwa od "x" lat i jednak stworzyły gdzieś 
jakąś markę już na terenie Ostrowca Świętokrzyskiego. Więc, no też będę się 
przyglądał tutaj rozmowom, jakimś negocjacjom, czy, czy dalszym rozwiązaniom, bo 
nie może być tak, że tutaj budując jeden żłobek gminny, zrujnujemy przedsiębiorców, 
prawda? Tak, że tutaj też musimy się nad tym zastanowić głęboko i podejść do 
tematu, czy to żłobek ma być mały, mniejszy, większy, po prostu żebyśmy nie 
przeszkadzali jedni drugim, prawda, bo ktoś stworzył miejsca pracy, ktoś stworzył 
firmę, to funkcjonuje, więc szanujmy po prostu również przedsiębiorców.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radny Mateusz 
Czeremcha. 
Radny M. Czeremcha – Pani Przewodnicząca! Ja już od początku tej kadencji 
apelowałem o utworzenie takiego żłobka, bo uważam, że powinniśmy dać rodzicom 
małych dzieci wybór, czy chcą takie dziecko zapisać do żłobka prywatnego czy 
publicznego. Różne są punkty widzenia, różne preferencje. Dla niektórych z rodziców 
fakt, że żłobek ma charakter publiczny, to wzbudza większe zaufanie, dla innych – 
wręcz przeciwnie. Tak, że uważam, że dla również takiej zdrowej konkurencji na 
rynku powinien taki żłobek publiczny funkcjonować. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę, Panie Prezydencie. 
Wiceprezydent Miasta D. Smoliński – Szanowna Pani Przewodnicząca! Szanowni 
Państwo! Postaram się w paru krótkich słowach odpowiedzieć na wszystkie 
wątpliwości. Jeżeli chodzi o powstanie żłobka miejskiego. Proszę Państwa,  
w poprzednich latach propozycje, które były kierowane do samorządów na 
utworzenie żłobka miejskiego, no niestety nie były tak atrakcyjne pod kątem 
finansowym jak obecnie, co nie oznacza, że te środki, które otrzymaliśmy na 
utworzenie żłobka rzeczywiście starczą na jego przygotowanie. Dlaczego? To za 
chwileczkę o tym powiem. Jeżeli chodzi o sam program "Maluch +" na lata 2022-
2029, składa się on z dwóch komponentów. Pierwszym komponentem jest tematyka 
utworzenia samego żłobka lub klubu dziecięcego. Ja będę tutaj mówił tylko i 
wyłącznie o żłobku, bo o tym mówimy w Ostrowcu Świętokrzyskim. Zaś drugi 
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komponent, to jest funkcjonowanie tego żłobka. Dlatego też, mamy lata 2022-2028. 
Lata 2023-2025 są planowane na adaptację budowlaną, wyposażenie żłobka  
i przygotowania obiektu, zaś lata 2025-2028 na funkcjonowanie żłobka, gdyż na 
każde dziecko w żłobku podmiot, który składał wniosek do Ministerstwa, będzie 
otrzymywał określoną kwotę. Będzie to kwota około 862 zł. Żłobek w Ostrowcu 
Świętokrzyskim został zaproponowany w konkursie ministerialnym na żłobek, który 
będzie liczył do 120 osób. Skąd ta liczba? Proszę Państwa, Ministerstwo samo 
przygotowało z własnej inicjatywy, algorytm przydziału środków dla wszystkich gmin 
w Polsce. Brało pod uwagę liczbę dzieci w wieku do lat trzech z lat 2019-2020 oraz 
2021, według tego algorytmu w Ostrowcu Świętokrzyskim można było utworzyć 
ponad 180 miejsc w żłobku. Oczywiście analizowaliśmy, jak wygląda sytuacja miejsc 
w żłobkach i dzieci nieobjętych opieką żłobkową w kilku miastach. Były to takie 
miasta jak: Starachowice, Skarżysko, Stalowa Wola, Sandomierz i Mielec. Biorąc pod 
uwagę również liczbę dzieci do lat trzech ogółem, która występowała w tych 
miastach. U nas w Ostrowcu działają w tej chwili cztery żłobki, które wspólnie tworzą 
225 miejsc, co stanowi poziom upowszechnienia procentowy, mniej więcej na 21%, 
w porównaniu do takich miast jak Mielec, gdzie jest to 40%, jak Starachowice, gdzie 
jest to 40%, Stalowa Wola - 29%, czy Sandomierz - 26%. Są to dane oficjalne, dane, 
które można w bardzo łatwy sposób sprawdzić w banku danych lokalnych, czy  
w danych w GUS-ie. Oczywiście w Starachowicach są to żłobki prywatne,  
w Mielcu praktycznie większość to żłobki publiczne, taka sama sytuacja jest  
w Stalowej Woli. W Skarżysku Kamiennej funkcjonują zarówno żłobki miejskie, jak  
i żłobki publiczne. My od zawsze dotujemy miejsca w żłobkach i z tej dotacji, która 
była do tej pory, nie odżegnujemy się. I ta dotacja, która do tej pory była 
przekazywana na miejsce w żłobku, również będzie utrzymana w przypadku 
utworzenia żłobka miejskiego w Ostrowcu Świętokrzyskim. Czy dojdzie ostatecznie 
do jego utworzenia - to oczywiście podyktuje też rynek. Z uwagi na to, że wiele miast, 
niestety, w tej chwili boryka się również z taką trudnością, że pomimo tego, iż 
uzyskały dotacje z ministerstwa, a koszt utworzenia jednego miejsca takiego 
żłobkowego, na który uzyskuje się dotacje, to jest 35.862 zł - pomnożone przez 
liczbę dzieci - jest niewystarczający do tego, aby na przykład wybudować taki żłobek 
w niektórych miastach, pomimo tego iż rzeczywiście ta dotacja zostanie przekazana, 
na sto dzieci, ta dotacja wynosi 3,5 mln zł, to niestety koszt budowy żłobka jest dwu- 
lub trzykrotnie wyższy. Dlatego też w tej chwili jest realizowana również rewizja 
Krajowego Planu Odbudowy, która ma podnieść tą kwotę z 35.862 zł do kwoty 
59.700 zł tak, aby zwiększyć poziom tej dotacji. Dotacja, którą uzyskała Gmina 
Ostrowiec Świętokrzyski w kwocie netto to 4.303.440 zł. Dodatkowo finansowany jest  
w 14% podatek VAT, tak więc na samo utworzenie żłobka jest to kwota ponad  
5.200 tys. zł z wkładem własnym gminy na poziomie około 400 tys. zł. My nie 
będziemy budować nowego obiektu, będziemy adaptować obiekt, który w tej chwili 
jest wolny i będziemy go przystosowywać do żłobka miejskiego. Koszty 
funkcjonowania i koszty w ogóle utworzenia oczywiście określi dokumentacja 
projektowa, którą będziemy dopiero zlecać, a na realizację samego żłobka mamy 
czas do czerwca 2026 r.  Planujemy, że prace budowlane, prace wewnętrzne, 
zewnętrzne, jak i prace w zakresie zagospodarowania terenu zakończą się w 
sierpniu 2025 r. tak, aby od września 2025 r. uruchomić żłobek i przez trzy lata -  
36 miesięcy, od tego momentu na każde dziecko będziemy uzyskiwali z funduszy 
europejskich środki w wysokości 862 zł. Oczywiście Rada Miasta jest tutaj gremium, 
które podejmuje uchwałę, czy będzie to żłobek bezpłatny, czy będą ponoszone jakieś 
opłaty. Ale tak jak mówię, nie odżegnujemy się tutaj od wspierania żłobków i miejsc  
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w żłobkach, również prywatnych. W przypadku realizacji tego projektu w Gminie 
Ostrowiec Świętokrzyski - w samym mieście Ostrowiec Świętokrzyski, biorąc pod 
uwagę wnioski, które również złożyły przedsiębiorstwa prywatne, po realizacji, jeżeli 
utrzymałyby się te wartości w zakresie liczbowym dzieci, które mogą uczęszczać do 
żłobków, mielibyśmy 470 miejsc, co stanowiłoby według danych na dzień dzisiejszy 
poziom upowszechnienia opieki żłobkowej na około poziomie 46%. Biorąc pod 
uwagę fakt, że na terenie powiatu ostrowieckiego żłobków na dzień dzisiejszy nie 
mamy, oprócz miasta Ostrowiec Świętokrzyski, a łączna liczba dzieci do lat trzech  
z terenu powiatu ostrowieckiego, to 1880 dzieci, ten poziom upowszechnienia opieki 
żłobkowej na terenie powiatu ostrowieckiego będzie graniczył i oscylował wokół 
wartości około 28%. Jest to i tak, i tak bardzo niska wartość w porównaniu do innych 
miast, czy powiatów, gdzie w samym Mielcu po realizacji programu będzie to ponad 
58%. W przypadku uzyskania dodatkowych pieniędzy i rewizji Krajowego Planu 
Odbudowy te środki, które trafią do Gminy Ostrowiec Świętokrzyski zwiększą się  
z 4 mln 300 netto do 7 mln 164 tys. netto, co powinno już według naszych wstępnych 
jakichś rozeznań wystarczyć na sfinansowanie adaptacji budowlanej, którą 
chcielibyśmy zrealizować. Myślę, że na większość uwag i kwestii, które tutaj zostały 
poruszone, odpowiedziałem. Jeżeli mieliby Państwo jeszcze jakieś pytania, to, to jak 
najbardziej proszę je zadawać. Jeżeli będę mógł na nie odpowiedzieć natychmiast, 
tak też zrobię, jeżeli będzie to wymagało dodatkowych jakichś informacji, które będą 
musiał pozyskać, to oczywiście jestem dostępny albo telefonicznie, albo mogą mnie 
Państwo jak najbardziej spotkać, odwiedzić, bądź odpowiem pisemnie. Dziękuję 
bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Marcin Marzec.  
Radny M. Marzec – Dziękuję za udzielenie głosu. Pani Przewodnicząca! Wysoka 
Rado! Panie Prezydencie, no powiem tak, no te dane statystyczne troszkę 
rzeczywiście może zmieniają obraz sytuacji. Niemniej jednak, jakbym był 
przedsiębiorcą, który przez kilka lat z rzędu słyszał na zadawane pytanie, czy żłobek 
publiczny powstanie - nie, Gmina nie jest tym zainteresowana, od tego jest prywatny 
biznes. W Ostrowcu zdaje się od końcówki lat 90-tych nie było żłobka publicznego  
i nikt do tej pory jakoś nie twierdził, że to jest jakiś deficyt i źle się z tego tytułu dzieje. 
I te podmioty prywatne sobie całkiem dobrze z tym generalnie radziły. To przyznaję, 
że gdybym zainwestował sporo swoich pieniędzy, to pewnie dzisiaj słuchając takiej 
decyzji, że mamy cztery żłobki, które łącznie dają około dwustu, tam - dwudziestu, 
trzydziestu miejsc i powstaje moloch, który zapewnia połowę tego, to byłbym mocno 
zaniepokojony o swój biznes i zainwestowane pieniądze. To jest sprawa pierwsza. 
Sprawa druga. Dlaczego miasto, chyba że się mylę to, proszę mnie wyprowadzić  
z błędu - nie spotkało się z przedsiębiorcami, którzy prowadzą tego typu biznes  
w mieście, i nie ustaliliście Państwo wspólnego frontu? Bo być może, ja nie twierdzę, 
że to nie ma racji bytu, bo rzeczywiście te dane statystyczne trochę mi tu otwierają 
inne myślenie na temat, chociaż mam pewne wątpliwości, czy ludzie z Waśniowa, 
czy tam z Kunowa będą przewozili dzieci do żłobka do Ostrowca, bo w samym 
Ostrowcu zdaje się, że urodzeń mamy nieco ponad 200 rocznie. No to właściwie już 
w tym momencie wszystkie te miejsca, które są obecnie w żłobkach zapewniają, jak 
gdyby pokrycie rocznego urodzenia nawet z nawiązką. A z tego, co rozmawiałem  
z przedsiębiorcami, którzy prowadzą biznes żłobkowy w mieście, ich możliwości są 
jeszcze większe, tylko no kwestia, jak gdyby też dogadania się tutaj z miastem, co 
do, co do odpowiedniego poziomu finansowania, bo pewnie Państwo wiecie, że jest 
to system dosyć uznaniowy i niektóre placówki mają finansowanie w granicach tam 
70-ciu paru procent, a niektóre od 20-30% jeżeli chodzi o obłożenie. Więc to też jest 
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zróżnicowane i swoją drogą też trzeba by się temu systemowi bliżej przyznać, 
przyjrzeć - przepraszam - jakież to kryteria decydują o tym, że jedni mają tyle,  
a drudzy tyle. Ale moim zdaniem, jeżeli takich konsultacji i rozmów pogłębionych nie 
było, to jest to jednak błąd w kontekście tego, jak Prezydent za każdym razem 
podkreślał, że miasto w tego typu temat nie wejdzie. Rozumiem, że to jest projekt, 
pewne założenia projektowe. Pewnie i wskaźniki, które zostały założone, powodują, 
że na tym etapie już nie możemy mówić o jakimś tutaj zmniejszeniu, czy dogadaniu 
się stron, żeby wszyscy siedli przy jednym stole i przeanalizowali jeszcze zasoby - 
przepraszam - żłobków prywatnych i tego, który miałby powstać. No, obawiam się, że 
już w tym momencie jest za późno i ta placówka musi powstać w takim wymiarze, jak 
to było założone w projekcie. Chyba, że się jeszcze da, to ja bym, gdyby się jeszcze 
coś to dało tutaj renegocjować, to ja bym się naprawdę zastanowił, czy tego typu 
placówka, aż w tak dużym wymiarze powinna powstawać, bo wydaje mi się, że to 
może no, mówiąc brzydko i kolokwialnie "zarżnąć" lokalny biznes. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radny Karol Wójcik. 
Radny K. Wójcik – Ja właściwie chciałem, Pani Przewodnicząca, ponowić moje 
pytanie, które zresztą powiedział przed chwilą Marcin - czy były zrealizowane jakieś 
konsultacje ze środowiskiem przedsiębiorców, właścicieli żłobków? 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, Marek Giemza. 
Radny M. Giemza – Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! A ja mam takie 
pytanie tutaj, bo słuchając tej wypowiedzi Pana Prezydenta, chciałbym się 
dowiedzieć, jaka jest obecnie kwota dotacji gminy na jedno dziecko w żłobku 
prywatnym i ile tych miejsc gmina dotuje? Czy ktoś rozważał zwiększenie tych kwot? 
Czy rozważał również zwiększenie ilości dotacji, skoro są takie potrzeby rozumiem  
w gminie, że brakuje tych miejsc w żłobkach? Czy gmina rozważała po prostu, żeby 
zwiększyć tą ilość tych dzieci, które mogą być w tych żłobkach również prywatnych  
w tej chwili, tak? Mam jeszcze takie pytanie, bo tutaj z informacji, które usłyszałem, 
że kwota 860 zł na jedno dziecko, które będzie gmina w tym nowym przedszkolu 
otrzymywała, czy to wystarczy na utrzymanie tego żłobka? Czy gmina będzie 
dodatkowo musiała jeszcze do tego dopłacać? A jeżeli tak, to ile? Czy ktoś to 
przeliczał? I co po tym 2028 r., bo wtedy rozumiem, że ta dotacja się kończy i gmina 
całkowicie przyjmuje koszt utrzymania żłobka? 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Radna Grażyna Maj.  
Radna G. Maj – Dziękuję bardzo. Pani Przewodnicząca! Panie Prezydencie! 
Szanowni Państwo! Ja w sumie to z takim samym pytaniem jak Kolega przed chwilą 
zadał, może troszeczkę inaczej sformułuję. Tak jak Pan Prezydent powiedział, że 
pobyt dziecka w żłobku miejskim będzie zależał - opłata za pobyt dziecka w żłobku 
miejskim, będzie zależna od tego, jak ustali Rada Miasta. Czy będą dofinansowania 
duże, czy będą, czy będzie to pobyt bezpłatny? Czy to będzie opłata wynikająca z 
warunków rynkowych? Chciałabym zapytać o taką kwestię - czy istnieje ryzyko, że 
na przykład będzie po upływie tego okresu, kiedy będą na przykład dotacje rządowe, 
czy będzie zwiększona taka kwota, że będzie to wyższa wartość tych opłat, niż na 
przykład w żłobkach prywatnych? Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radny Dariusz 
Kaszuba.  
Radny D. Kaszuba – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Pragnąłbym jeszcze zadać 
pytanie w związku z wypowiedzią Pana Prezydenta. Mówimy o budowie żłobka, czy 
to będzie budowa, czy adaptacja jakiegoś budynku? I jaka jest ewentualna 
lokalizacja brana pod uwagę? Dziękuję. 
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy są jeszcze pytania dalsze Państwa 
Radnych, czy może Pan Prezydent? Proszę jeszcze Radny Mateusz Czeremcha. 
Radny M. Czeremcha – Pani Przewodnicząca! Dziękuję Panu Prezydentowi 
Smolińskiemu za bardzo dokładną, merytoryczną wprowadzenie w temat. My 
wnioskowaliśmy już od dłuższego czasu o to, aby taki żłobek powstał. Natomiast 
uważam, że gmina powinna swoje zamierzenia konsultować przede wszystkim z 
mieszkańcami. Natomiast z przedsiębiorcami to myślę, że na drugim planie takie 
konsultacje, jeżeli są zasadne do przeprowadzenia. Z tego też względu, że nie 
zgodzę się tutaj z niektórymi głosami, że jeżeli mamy pewną zapaść demograficzną, 
to taki żłobek nie jest potrzebny. Wręcz przeciwnie, uważam, że powstanie żłobka 
publicznego umożliwi wielu rodzicom wychowującym małe dzieci podjęcie pracy, być 
może podejmowanie innych decyzji życiowych. No, jestem przekonany, że jest to 
bardzo dobre posunięcie, a tak na marginesie jeszcze dodam, że należy zmieniać 
naszą rzeczywistość i jeżeli nasze miasto niedomaga pod wieloma względami,  
a gmina ma możliwość wpływać na poprawienie sytuacji, to należy z tego korzystać. 
Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję, proszę Panie Prezydencie,  
o zabranie głosu. 
Wiceprezydent Miasta – D. Smoliński – Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! 
Dane, które przytoczyłem, to nie są dane, które wziąłem sobie z powietrza. Są to 
dane oficjalnie dostępne i każdy je sobie może sprawdzić, i z tych danych 
jednoznacznie wynika, że ten poziom upowszechnienia usługi żłobkowej na terenie 
miasta nie jest aż taki, jakbyśmy chcieli, a biorąc pod uwagę strategię, którą 
uchwaliliśmy dwa lata temu, biorąc pod uwagę kolejne działania, które zamierzamy 
podjąć, aby jednak przyciągać osoby do Ostrowca Świętokrzyskiego, żeby te dane 
demograficzne nie były tak negatywne, jak są do tej pory, musimy działać oddolnie. 
Pierwszym takim elementem jest żłobek miejski. My nie chcemy rywalizować  
z przedsiębiorcami, nie chcemy wyrzucać ich w żaden sposób z rynku. 
Przedsiębiorcy również złożyli wnioski na nowe miejsca w żłobkach w Ostrowcu 
Świętokrzyskim. Dwa podmioty rzeczywiście złożyły takie wnioski na łącznie 126 
miejsc i one również uzyskają dotację ministerialną zarówno na utworzenie żłobka, 
bądź zwiększenie ilości miejsc w żłobku, jak również kwotę na funkcjonowanie tego 
żłobka. Gmina ze swojej własnej strony, no nie ma tutaj wpływu na przedsiębiorców  
i na ilość miejsc, które oni tworzą, bo te oczywiście są ograniczone. Na przykład 
związane są z lokalizacją danego żłobka, bądź możliwościami lokalowymi, które dany 
przedsiębiorca ma. Co do kosztu jednostkowego, tak prawdę powiedziawszy, 
oczywiście wstępne kalkulacje były tutaj szykowane, ale proszę zauważyć, że 
mówimy o rozpoczęciu funkcjonowania żłobka we wrześniu 2025 r. Ja nie wiem, jaka 
będzie płaca minimalna wtedy. Ja nie wiem, jakie będą koszty mediów. Nie wiem, jak 
będzie to kształtowane w 2025 r. Jeżeli płaca minimalna od 1 stycznia 2024 ma 
wynieść 4 tys. 242 zł, czyli 624 zł więcej niż od 1 lipca 2023. Jest to znaczący wzrost, 
a mówimy o roku 2025. Więc, trudno mi na dzień dzisiejszy skalkulować konkretną 
kwotę, która będzie ponoszona z tytułu jednej osoby, która będzie w żłobku. Nie 
wiem, czy ta kwota równie dobrze 862 zł, również nie zostanie w jakikolwiek sposób 
zwaloryzowana. Przy 120 osobach, na dzień dzisiejszy kalkulacja związana ze 
żłobkiem i z dotacją 862 zł, zatrudnieniem oczywiście osób do tego żłobka, kosztami 
mediów, powoduje, że ten żłobek mniej więcej byłby na "zero". Tak więc uchwała 
Rady Miasta mogłaby być w tym wypadku bezpłatna. Jak to będzie się kształtowało  
w 2021 r., naprawdę - w 2025 r., naprawdę trudno mi powiedzieć. Co do 
funkcjonowania żłobka, oczywiście przez te trzy lata, 36 miesięcy, o ile jest 
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utrzymane 80% zapełnienia żłobka, ta kwota jest wypłacana. Oczywiście po 
zrealizowaniu projektu, samorządy mają dowolność w realizacji kontynuacji projektu 
lub zaprzestania realizacji projektu. Ja, na chwilę obecną nie widzę tutaj takiej 
sytuacji, w której zaprzestalibyśmy realizować usługę żłobkową po terminie, w którym 
możemy uzyskiwać dotacje na każde miejsce w żłobku. Jeżeli chodzi o miejsce  
i realizację - nie mówimy tutaj o budowie żłobka, a adaptacji budowlanej jednego z 
segmentów szkoły podstawowej nr 7, który kiedyś był wykorzystywany dla obsługi 
przedszkolnej. Kiedyś tam się mieścił zakład, chyba gimnastyka korekcyjna. Jest to 
część parterowa i piętrowa, połączenie oczywiście również tutaj z kuchnią. Na dzień 
dzisiejszy bez projektu budowlanego, który mamy, gdyż musimy spełnić pewne 
warunki wynikające z prawa budowlanego i z innych ustaw, które mówią  
o określonym przeliczniku ilości miejsca na dziecko, ilości opiekunów na dziecko, 
posiadania pielęgniarki lub położnej w żłobku, i kuchni, i tak jak mówię, określonych 
przeliczników wynikających z ustawy, mamy do dyspozycji 6 lub 5 sal, które możemy 
zaadoptować. Jeżeli sale te, po przebudowie nie pozwolą na realizację 120 miejsc, 
oczywiście ta ilość miejsc zostanie zmniejszona do takiej wartości, na którą będziemy 
mogli wprowadzić do tego budynku, tak? To nie jest powiedziane, że to jest sztywne 
120 miejsc. Jeżeli adaptacja projektu budowlanego i adaptacja tej części budynku 
szkoły podstawowej nr 7 pokaże nam, że niestety, takiej ilości miejsc tutaj nie 
możemy wprowadzić, a musimy taki margines błędu również brać pod uwagę, ta 
liczba miejsc oczywiście w tym wypadku będzie mniejsza. Na pewno musimy 
dostosować ten obiekt dla osób niepełnosprawnych. My w tej chwili już kończymy, 
tak prawdę powiedziawszy, jedną część dokumentacji dla szkoły podstawowej nr 7, 
czyli całą termomodernizację razem z robotami remontowymi szkoły podstawowej  
nr 7. Tak więc kwestie elewacji, kwestie centralnej ciepłej wody, stolarki okiennej, 
drzwiowej, itd., mamy już tak prawdę powiedziawszy zaprojektowaną. Będziemy 
teraz przygotowywać projekty wnętrz, przebudowę wewnętrzne oraz adaptować 
zagospodarowanie terenu dookoła planowanego żłobka. Jeżeli zaś chodzi  
o konsultacje z przedsiębiorcami, proszę Państwa, ja rozumiem tutaj uwagi  
i rozumiem obawy, ale tak jak mówię, my nie odżegnujemy się od przekazywania 
dotacji dla żłobków prywatnych. Możemy się odżegnać, możemy w ogóle nie 
przekazywać takich środków, ale te środki będziemy przekazywać. Jest to kwota  
w tej chwili, jeżeli dobrze pamiętam 500 zł na każde dziecko, w tym roku jest to kwota 
łączna 612 tysięcy albo 620 tysięcy zł. Równolegle dla naszych mieszkańców tych, 
którzy być może nie mogą skorzystać z opieki żłobkowej rodziców, a chcieliby na 
przykład rozpocząć pracę albo zacząć działać w swoim własnym biznesie, a nie mają 
takiej możliwości, żeby przekazać dziecko do żłobka, chcemy również to umożliwić  
i dać taką szansę. Tak jak mówię, nie wiem, czy to będzie 120 miejsc, czy mniej. 
Odpowiemy sobie dopiero to potem, jak przygotujemy adaptację budowlaną obiektu, 
gdyż obiekt nie jest z gumy, nie będziemy do niego dobudowywać żadnych sal 
lekcyjnych. Chcemy zaadoptować obiekt w takiej formie, w jakiej jest. Jeżeli  
z przeliczników, z metraży wyjdzie, że to będzie mniej miejsc, te mniej miejsc 
docelowo tutaj zostanie zaproponowanych. A umowa na utworzenie żłobka i na 
funkcjonowanie żłobka podpisywana z wojewodą świętokrzyskim umożliwia nam 
dokonywanie różnorakich zmian w zakresie samej umowy. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy jeszcze Państwo Radni mają 
niedosyt wiedzy przy projekcie tej uchwały? Proszę Stanisław Choinka. 
Radny St. Choinka – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Panowie Prezydenci! Ja 
tylko Pani Przewodnicząca, przypomnę jedną rzecz, że rolą samorządu jest 
prowadzenie żłobków, przedszkoli i szkół. Przedszkola i szkoły już mamy, mamy 
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publiczne, niepubliczne i myślę, że w końcu przestanie padać w Ostrowcu pytanie, 
dlaczego Ostrowiec Świętokrzyski nie ma żłobka samorządowego, czyli gminnego? 
Myślę, że w końcu mieszkańcy będą mieli po prostu wybór, czy będą dzieci 
prowadzać do żłobka prywatnego, czy do żłobka prowadzonego przez gminę? 
Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Czy jeszcze są pytania 
ze strony Państwa Radnych? Nie widzę. Wobec tego przechodzimy do głosowania 
projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2023-2029. Kto jest za przyjęciem uchwały, 
naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę.  
I kto się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. Proszę Państwa, przy 17 
głosach "za" i 3 "wstrzymujących" podjęliśmy uchwałę. I tak zakończyliśmy realizację 
punktu IV porządku.  
 
Radni RM – przy 17 głosach za, jednym przeciwnym i przy braku głosów 
wstrzymujących – podjęli uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2023-2029  (imienny wykaz głosowania 
stanowi załącznik nr 23 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXIX/70/2023 – załącznik nr 24 do protokołu. 

 
 

Ad V/ Debata nad raportem o stanie Gminy za 2022 rok: 

 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do punktu V – Debata 
nad raportem o stanie Gminy za 2022 rok. Szanowni Państwo Radni! Zgodnie  
z artykułem 28aa Ustawy o samorządzie gminnym, na sesji Rady Miasta w dniu  
29 maja 2023 roku Prezydent Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego przedstawił "Raport 
o stanie Gminy" Raport został również zamieszczony w Biuletynie Informacji 
Publicznej. Państwo Radni otrzymali na sesji materiał i z pewnością się z nim 
wnikliwie zapoznali. Zgodnie z ustawą o samorządzie gminnym, w debacie nad 
raportem o stanie Gminy biorą również udział mieszkańcy. Informuję Państwa 
Radnych, że mimo zamieszczenia komunikatu w Biuletynie Informacji Publicznej, jak 
też w prasie lokalnej, mieszkańcy nasi nie zgłosili chęci udziału w debacie nad 
raportem. W takim razie proszę Państwa Radnych o zgłaszanie się do dyskusji nad 
raportem. Proszę o zgłaszanie się. Dobrze - teraz, ale później też, jak będzie radny 
chciał zabrać głos, to możemy tyle razy zabierać w tym momencie głos ile zechcemy. 
Kto? Artur Głąb, to mam. Kto jeszcze z Państwa Radnych? Kto jeszcze? 
Przeczytam, kto się już zgłosił, więc: Artur Głąb, Maj Grażyna, Andrzej Pałka, 
Stanisław Choinka, Kamil Kutryba, Aron Pietruszka, Joanna Pikus. Kto jeszcze z 
Państwa Radnych? Marcin Marzec i Stec Włodzimierz. Czy jeszcze ktoś z Państwa 
Radnych? Proszę, proszę Państwa. Karol Wójcik. Proszę Państwa, ja teraz 
ogłaszam 20 minut przerwy. Proszę się przygotować do dyskusji i po przerwie 
rozpoczynamy debatę. 
 
Przerwa trwała od godz. 14.39 do godz.15.07. 
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Szanowni Państwo Radni, wznawiamy 
obrady. Jesteśmy przy punkcie piątym porządku obrad, a więc "Debata nad 
raportem o stanie Gminy za rok 2022". Zanim rozpoczniemy dyskusję, to bym 
prosiła o stanowiska klubów radnych. A więc, proszę  
o stanowisko Klubu Radnych "Ruchu Marka Materka". Zapraszam Panie Kamilu, 
Panie Karolu, przepraszam.  
Przewodniczący Klubu Radnych "Ruchu Marka Materka" – K. Wójcik – Może być 
Kamilu, może być Konradzie. Różnie mnie tak. Pani Przewodnicząca! Szanowni 
Państwo! Klub Radnych "Ruchu Marka Materka" w głosowaniach: pierwszym –  
nad udzieleniem wotum zaufania Prezydentowi Miasta będzie głosował "przeciw", 
natomiast w przypadku dwóch kolejnych uchwał –zatwierdzenia sprawozdania 
finansowego oraz udzielenia absolutorium Prezydentowi Miasta – wstrzyma się od 
głosu. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Proszę Klub Radnych 
"Prawa i Sprawiedliwości" o zabranie głosu. 
Przewodniczący Klub Radnych "Prawa i Sprawiedliwości" – D. Kaszuba – Chyba już. 
Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Szanowni Państwo! Klub Radnych "Prawo  
i Sprawiedliwości" w nadchodzących głosowaniach zajmie następujące stanowisko: 
w sprawie projektu uchwały odnośnie udzielenia wotum zaufania Prezydentowi 
Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego, będziemy przeciwni tej uchwale. W przypadku 
uchwały o zatwierdzeniu sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z 
wykonania budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski za rok 2022 – wstrzymamy się 
od głosu i podobnie, jak Koledzy z Klubu w sprawie udzielenia absolutorium 
Prezydentowi Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego za 2022 rok – również wstrzymamy 
się od głosu. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę o zabranie głosu 
Wiceprzewodniczącego Klubu Radnych "Tak dla Samorządu" – Daniela Strojnego.  
Wiceprzewodniczący Klubu Radnych "Tak dla Samorządu" D. Strojny – Pani 
Przewodnicząca! Państwo Radni! Panowie Prezydenci! Szanowni Goście!  
I mieszkańcy Ostrowca Świętokrzyskiego! W imieniu Przewodniczącej Klubu "TAK 
dla Samorządu" przedstawię wniosek o udzielenie wotum zaufania oraz udzielenia 
absolutorium dla Prezydenta Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego za rok 2022. Jest  
to dla Klubu niezwykle ważne i odpowiedzialne zadanie, ponieważ weryfikujemy dziś 
dokonania Prezydenta Miasta za rok miniony oraz oceniamy jego pracę na rzecz 
mieszkańców. Staraliśmy się dokonać oceny obiektywnie i merytorycznie. Rok 2022 
był wyjątkowo trudny. Z jednej strony nie wygasły ogniska zachorowań na COVID 
SARS 19 z drugiej zaś rozpoczęcie 24 lutego 2022 r. agresji przez Rosję na Ukrainie. 
Co za tym poszło, wpłynął masowy napływ ludności, w większości kobiet i dzieci do 
Polski, w tym do naszego miasta. Rozwój gminy to jest bezpieczeństwo finansowe. 
W roku 2022 dochody gminy osiągnęły wartość 39 mln 840 tys. 707 zł 90 gr. i było  
o blisko 24 miliony zł wyższe niż w roku 2021. W minionym roku nie posiadaliśmy 
również zadłużenia, a dzięki lokatom wolnych środków na rachunkach bankowych 
gmina uzyskała dodatkowy dochód w kwocie ponad 1 mln 600 tys.  zł. Dodatnia 
różnica pomiędzy dochodami a wydatkami z roku 2022, powiększoną o kwotę 
przychodów z roku 2021 zasiliła budżet roku 2023 o kwotę ponad 33 mln zł. Należy  
w tym miejscu podkreślić, iż na wniosek Prezydenta Miasta, Rada Miasta po raz 
ósmy z rzędu nie podniosła stawek podatków, utrzymując je na poziomie roku 2015. 
Pomimo problemów głównie geopolitycznych w Europie, Prezydent Miasta wraz z 
pracownikami urzędu, zakładów, spółek miejskich, instytucji realizował projekty, które 
przyniosły pozytywne zmiany w naszej społeczności. Realizowano szereg inwestycji, 
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remontów przedsięwzięć w wielu dziedzinach. Jedną z ważniejszych inwestycji było 
oddanie do użytku i rozpoczęcie pracy nowej lokalizacji Miejskiego Zakładu 
Komunikacji przy ul. Jana Samsonowicza. Chroniąc środowisko naturalne, dokonano 
znaczących inwestycji w nowoczesne, ekologiczne środki transportu. Zakupiono flotę 
nowych elektrycznych, hybrydowych autobusów, które poprzez niską emisyjność 
szkodliwych substancji przyczyniają się do poprawy jakości powietrza. Dzięki temu 
miasto jest bardziej przyjazne dla środowiska, a ponadto mieszkańcy mają komfort  
i bezpieczeństwo w przemieszczaniu się. Uruchomiono również dodatkowo 
udogodnienia dla mieszkańców korzystających z miejskiego transportu poprzez 
wdrożenie dynamicznej informacji pasażerskiej. Miasto w partnerstwie z Powiatem 
Ostrowieckim przebudowało ul. 11 Listopada od ul. Jana Samsonowicza do  
ul. Ogrodowej, wykonując ścieżki rowerowe, zatoki autobusowe, chodniki, 
zamontowano energooszczędne oświetlenie uliczne. W trosce o dalszy rozwój 
miasta utworzono nowe tereny inwestycyjne. Jesteśmy przekonani, że rozwój 
gospodarczy, nowe tereny pod inwestycje i sieci dróg zachęcą nowych 
przedsiębiorców do inwestowania w Ostrowcu Świętokrzyskim i tworzenia nowych 
miejsc pracy dla naszych mieszkańców. W roku 2022 wybudowano nową drogę 
łączącą ul. Juliusza Słowackiego z ul. Leona Chrzanowskiego, ulicą boczną od  
ul. Jana Samsonowicza, drogę łączącą ulicę Eugeniusza Kwiatkowskiego  
z ul. Świętokrzyską. Gmina zadbała o bezpieczeństwo pieszych, budując 
nowoczesne przejścia, chodniki, ścieżki rowerowe. Chociaż od wielu lat obserwujemy 
rozbudowę sieci dróg, sądzimy, że w tym obszarze jest jeszcze wiele do zrobienia. 
Niezwykle istotnym elementem życia społecznego jest system edukacji. 
Wykształcone młode pokolenia to fundament rozwoju dużych i małych społeczności. 
Prezydent Miasta szczególną uwagę przykładał do wsparcia dzieci i młodzieży. Klub 
"TAK dla Samorządu" zawsze będzie wspierał inwestowanie w oświatę. W minionym 
roku do ważnych motywujących uczniów przedsięwzięć należały stypendia za wyniki 
w nauce. Po raz drugi zostały przyznane nagrody w kwocie 10 tys. zł netto dla 
najwybitniejszych uczniów szkół podstawowych w mieście. Przyznano również 
nagrody rzeczowe na kwotę 100 tys. zł. Ponadto zmodernizowano infrastrukturę 
szkół poprzez przebudowę i remonty sal lekcyjnych, sal gimnastycznych, elewacji 
budynków, boisk szkolnych, placów zabaw. Wykonano prace termomodernizacyjne. 
Dzięki tym i wielu innym przedsięwzięciom mamy pewność, że nasze placówki 
oświatowe są miejscami, gdzie młodzi ludzie mogą rozwijać swoje talenty i pasje. 
Tak, jest istotny rozwój oświaty, niemniej ważne są działania wspierające osoby 
starsze, osoby będące w trudnej sytuacji materialnej. Bardzo różnorodną i kreatywną 
działalność na rzecz wyżej wymienionych osób prowadził Miejski Ośrodek Pomocy 
Społecznej. Jak szeroko jest zakrojona działalność MOPS-u wszyscy wiemy. 
Corocznie zapoznajemy się ze sprawozdaniami z realizacji różnych programów 
pomocowych. W roku 2022 przybyło tej jednostce dwa nowe zadania, tj.: „budżet 
funduszy pomocy obywatelom Ukrainy”, realizowany w formie pomocy do 
wyżywienia, zakwaterowania, świadczeń pieniężnych i gorący posiłek dla dzieci,  
itp. I drugie nowe zadanie pod nazwą "budżet dodatku węglowego”, pomagający 
mieszkańcom zaopatrującym się w węgiel". W minionym roku Miejski Ośrodek 
Pomocy Społecznej zabiegał o środki w ramach programów socjalnych na rzecz 
rodziny w walce przeciw przemocy, seniorów, osób bezdomnych, rozwiązywania 
problemów społecznych, pozyskując kwotę 4 mln zł. Istotnym w 2022 roku, bo 
zaangażowanie Prezydenta Miasta w odnowienie kolejnego budynku komunalnego 
przy ul. Osadowej i stworzenie nowych mieszkań o godnym dla życia standardzie. 
Uważamy, że mieszkań socjalnych jest wciąż za mało i w latach następnych 
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należałoby zwiększyć uwagę i poświęcić tam budownictwo. Rok 2022 był niezwykle 
ważny w przestrzeni działań kulturalnych. Trwały zaawansowane prace przy 
modernizacji kina "Etiuda", w którym w roku bieżącym zostaną udostępnione 
mieszkańcom: sala kinowo-teatralna, kino studyjne, Centrum Tradycji Hutnictwa oraz 
udostępniona już w miesiącu czerwcu bieżącego roku - przepraszam - strefa 
odkrywania, wyobraźni i aktywności SOWA. Niezwykle bogata oferta imprez, wystaw, 
wystaw fotograficznych, spotkań z autorami książek, koncertów - to w ocenie 
naszego Klubu praca kreatywna, mozolna, wymagająca, ciekawych pomysłów od 
wszystkich pracowników Miejskiego Centrum Kultury, Biura Wystaw Artystycznych, 
galerii, fotografii i Miejskiej Biblioteki Publicznej. Myśląc o kulturze nie można 
zapomnieć o sporcie. Posiadamy nowoczesną infrastrukturę sportową, z której 
korzystają nasi mieszkańcy, czynnie uprawiające różne dyscypliny sportowe, jak i ci 
biorący udział w imprezach sportowych, jako obserwatorzy. Klub "TAK dla 
Samorządu" uważa za niezbędne dalsze skupienie dzieci i młodzieży wokół 
dyscyplin sportowych, wspieranie sportu. Sport to nie tylko element tradycji Ostrowca 
Świętokrzyskiego, ale ważna inwestycja w zdrowy rozwój, szczególnie młodego 
pokolenia. Pomoc dla mieszkańców Ukrainy, przybyłych do naszego miasta po 
wybuchu wojny, stała się nowym wyzwaniem zarówno dla Prezydenta Miasta, jak  
i radnych naszego Klubu z miasta i powiatu. Prezydent Miasta organizował pomoc 
rzeczową dla mieszkańców miasta partnerskiego Biała Cerkiew, a wszyscy radni 
miejscy podjęli jednomyślną uchwałę o wydatkowaniu kwoty 200 tys. zł z budżetu 
miasta na pomoc mieszkańcom Białej Cerkwi. Szanowni Państwo! W naszym 
wystąpieniu wskazaliśmy niektóre osiągnięcia Prezydenta Miasta i pracowników 
jednostek i instytucji pracujących na rzecz dalszego rozwoju Ostrowca 
Świętokrzyskiego. Nie sposób w krótkim wystąpieniu powiedzieć o wszystkich, a bez 
wątpienia miasto przez kolejny rok 2022 podążało drogą rozwoju. Wiele uchwał 
proponowanych przez Prezydenta Jarosława Górczyńskiego podejmowaliśmy 
jednogłośnie, co oznacza potwierdzenie skuteczności podejmowania przez niego 
działań. Dokonując oceny pracy Prezydenta Miasta za rok 2022 stwierdzamy, że 
miasto było prowadzone w dobrym kierunku, kierunku zrównoważonego  
i dynamicznego rozwoju lepszej jakości życia naszych mieszkańców. Klub radnych 
"Tak dla Samorządu" będzie głosował za wotum zaufania i udzieleniem absolutorium 
dla Prezydenta Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego Jarosława Górczyńskiego oraz za 
zatwierdzaniem sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania 
budżetu Gminy Ostrowca Świętokrzyskiego za 2022 rok. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Rozpoczynamy, proszę 
Państwa, teraz wystąpienia indywidualne. Proszę o zabranie głosu Radnego Artura 
Głąba. 
Radny A. Głąb – Pani Przewodnicząca! Państwo Radni! Panowie Prezydenci! 
Zaproszeni Goście! Przede wszystkim drodzy mieszkańcy naszego miasta! 
Dostaliśmy tak okazały raport podsumowujący działalność miasta. Dowiadujemy się 
z niego wielu ciekawych informacji o działaniach, które niewątpliwie zasłużyły na 
docenieni, ale jest też wiele tematów, które przedstawia się w sposób 
niewystarczający. I tak w dziale "Infrastruktura" na przykład są wymieniane ścieżki 
rowerowe i dokładnie, dokładne o nich dane, ale nas jako mieszkańców interesuje ich 
brak ciągłości. Można wiele przeczytać o Miejskiej Energetyce Cieplnej, trudno 
jednak analizować te informacje w oderwaniu od tego, jak wysokie są zarobki 
prezesa i wiceprezesa oraz tego, że spółka wygenerowała stratę, którą ktoś będzie 
musiał pokryć. Szkoda również, że moja propozycja w ramach propozycji klubowych 
poświęcona sesji w obecnym roku, sesji pod nazwą: "Analiza etapów podziału spółki 
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MEC oraz kosztów produkcji ciepła dla mieszkańców", niestety, ta propozycja nie 
została uwzględniona. Wiele emocji towarzyszyło również wprowadzeniu 
"Ostrowieckiej Karty Komunikacyjnej". Nieprecyzyjne informacje, słabe  
i krótkie działanie punktu, długie kolejki, problemy techniczne. I tu na przykład 
najsłabiej działające w autobusach te środkowe kasowniki. Co z nimi było nie tak? 
Martwi mnie również zwiększający się upływ mieszkańców, prawie dwukrotnie 
względem poprzedniego roku. Jednocześnie mnie dziwi rozbieżność, rozbieżność 
liczby mieszkańców w zestawieniu z ilością osób zgłoszonych do Gminnego Systemu 
Gospodarowania Odpadami Komunalnymi, bo liczba ta jest prawie 11 tysięcy 
mniejsza. Nie rozumiem, skąd wynikają te różnice? Trudno też ocenić te dane, 
ponieważ brakuje podania źródła danych. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Aron Pietruszka. 
Radny A. Pietruszka – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Debatujemy dzisiaj nad 
Raportem o stanie Gminy, ale widzę również, że wchodzimy w szczegóły pensji i 
zarobków. Chciałem przypomnieć, że pensje, zarobki prezesów spółek gminnych, to 
nic innego jak ustawa "Prawa i Sprawiedliwości" sprzed kilku lat. No, nie tak było? 
Tak było. Nikt tego inny nie zmieniał. Ale to tak na marginesie. Naprawdę mamy 
czym się pochwalić, chociaż ja stwierdzam, że Raport o stanie Gminy jest 
dublowaniem tego, czy będziemy dalej głosować, czyli w następnych punktach jeśli 
chodzi o realizację budżetu, itd., itd. Jest to po prostu dublowanie i robienie 
dodatkowej pracy. Nie wiem, kto jest pomysłodawcą tego, ale takie jest moje 
odczucie. W raporcie, który otrzymaliśmy mamy szereg informacji. Wprowadziliśmy 
dużo innowacji w tym roku 2022, jak "Ostrowiecka Karta Komunikacyjna", czy działał 
środkowy kasownik, czy lewy, czy prawy tego już nie wiem, ale na pewno zostało coś 
wprowadzone, zrobione i to działa, funkcjonuje. Tak samo jak wiele innych rzeczy 
związanych z infrastrukturą. To cieszy. To widać gołym okiem. Wystarczy odwiedzić 
Ostrowiec Świętokrzyski. Myślę, że to na razie tyle, Pani Przewodnicząca. Chciałem 
się jeszcze odnieść może do jednej sprawy o spółce MEC – myślę, że idzie wszystko 
w dobrym kierunku, jeśli chodzi o podział i bądźmy naprawdę spokojni i dajmy 
pracować zarządowi. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę o zabranie głosu Radną 
Grażynę Maj. 
Radna G. Maj – Pani Przewodnicząca! Panie Prezydencie! Szanowna Rado! Drodzy 
internauci! Po raz kolejny czytamy Raport o stanie Gminy. Jego formuła się zmienia z 
roku na rok. Ten raport, który dostaliśmy w nasze ręce, muszę przyznać, że 
przeczytałam go pierwszy raz i doszłam do wniosku, że rzeczywiście jest 
rewelacyjnie w naszym mieście. Jeżeli by popatrzeć tylko na to, co tam jest 
napisane, to rzeczywiście mamy wiele powodów do dumy, wiele powodów do 
zachwytu, no i oczywiście moglibyśmy domniemywać, że nic się złego w naszym 
mieście nie dzieje, ewentualnie moglibyśmy tylko patrzeć, jak mamy te wszystkie 
sukcesy, przynoszą jeszcze większe sukcesy. Muszę przyznać, że raport w mojej 
ocenie powinien zawierać dwie strony. Jedną, która rzeczywiście pokazuje  
i przedstawia to, co zostało zrobione, ale w mojej ocenie powinien też zawierać te 
elementy, które nie udały nam się wykonać, ewentualnie plany na przyszłość. I tak, 
na przykład, odniosę się do działu "Warunki życia", gdzie rzeczywiście dostrzegamy 
wiele działań, które dotyczą młodzieży, które dotyczą zaangażowania miasta w to, 
jak młodych ludzi docenić, jak uatrakcyjnić im życie w naszym mieście, ale budzi, 
budzi wątpliwość moją informacja na stronie 198: "Informacja o stanie ludności", że 
od ubiegłego roku, czyli rok do roku, ubyło nam 1300 mieszkańców i nie ma żadnej 
informacji, jakie skutki dla rozwoju miasta przynoszą rok do roku takie ubytki. I tutaj 
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wydaje mi się, że powinniśmy jako Rada miasta nad takim problemem się pochylić. 
Bo proszę Państwa, niestety, ale ten problem przewija się już od wielu lat i nie 
zatrzymał się. Rok do roku demografia nam spada i jeżeli nie podejmiemy jakichś, 
nie wiem, działań, które będą w tym kierunku szły, żeby zatrzymać młodych ludzi, 
żeby chcieli wracać do naszego miasta, to proszę Państwa, będziemy miastem 
starych ludzi. Ja też już jestem w wieku, który jest słuszny. Jak to dzisiaj usłyszałam 
idąc ulicą, że taka starsza pani 60–letnia, no to, proszę Państwa, czyli wpisuje się, że 
tak powiem prawie w ten, w tą ocenę, ale do czego zmierzam? Kolejny punkt, który 
jest w dziale "Planowanie i rozwój miasta". Wiemy, proszę Państwa, jak Strategia 
Rozwoju Gminy Ostrowiec na lata 2021-23, jakie działania zostały podjęte i jakie były 
założenia. Głównymi celami strategicznymi było powiązane za pomocą - rozwój 
gospodarczy, wysoka jakość życia społecznego i inwestycje. Proszę Państwa, no 
niestety, ale chcę być obiektywna, jeśli chodzi o analizę raportu, żadnych tutaj nie 
chcę wypowiadać słów, które by były odbierane, że ja jestem osobą stronniczą. 
Uważam, że jako mieszkaniec miasta mam pełne prawo oczekiwać od włodarzy 
miasta i od radnych również, aby zostały zaprezentowane takie rozwiązania, które  
w raporcie również powinny się pojawić, a mianowicie - jak zmienić życie 
mieszkańców, aby było lepszym, czyli tak, jak założenia tej strategii zostały 
mieszkańcom zaprezentowane. Chciałabym jeszcze tutaj tylko dodać, że Referat 
Promocji i Komunikacji Społecznej, który zajmuje się Strategią Rozwoju Gminy, 
opisał, jakie formy reklamy zaprezentował mieszkańcom, spoty reklamowe i też było 
powiedziane, że została przeprowadzona sonda wśród mieszkańców, ale zabrakło mi 
podsumowania tej sondy, jak rzeczywiście mieszkańcy oceniają tę strategię? Jak 
zostały odebrane te reklamy? Czy rzeczywiście to działanie i wydatkowanie 
pieniędzy na reklamę przełożyło się na to, że mieszkańcy wiedzą, jak wygląda ta 
perspektywa i ta cała – proces wdrażania tej strategii. Kolejnym elementem, który 
zwrócił moją uwagę, ja nie jestem fachowcem w tej dziedzinie, ale w dziale 
"Infrastruktura" znajduje się rozdział "system kanalizacyjny". Zaczęłam czytać cały 
opis działania oczyszczalni ścieków, no muszę przyznać, że informacje, jakie tam 
zostały zawarte, rzeczywiście są informacjami bardzo fachowymi, no, nie wszystko 
rozumiałam szczerze powiem, bo tak jak powiedziałam wcześniej - nie jestem 
fachowcem w tej dziedzinie, ale zaintrygowała mnie jedna rzecz, a mianowicie 
dlaczego nie przewidziano wcześniej, że agregat kogeneracyjny, który pokrywał 25% 
zapotrzebowania na energię, jest już wiekowy i trzeba go wymienić ze względu na 
zużycie techniczne, bo od 2015 r. został już wyeksploatowany i dlaczego dopiero od 
kwietnia 2024 r. zacznie działać nowy? Jeżeli ten agregat pokrywał 25% 
zapotrzebowania na energię, to jak zmienią się koszty za tą energię ponoszone 
przez oczyszczalnie i czy zmienią się ceny dla mieszkańców za wywóz nieczystości? 
I to jest dla mnie pytanie, które uważam, że powinnam postawić na Radzie i tu w tym 
wszystkim też oczekuję odpowiedzi. Jeśli chodzi o MEC - w raporcie dokładnie został 
opisany proces powołania spółki i to wielokrotnie. I tak szczerze powiem czekam na 
to jakie będą wyjaśnienia Prezesów Spółki, a mianowicie, całe wielokrotnie 
powtarzają się, że zacytuję, "że spółka ciepłownicza z wyodrębnieniem MEC, 
zakładu ciepłowniczego i jego wniesienia aportem do nowej spółki Ciepłownia 
Ostrowiecka". Można również przeczytać na stronie 120, że "celem utworzenia 
dwóch spółek ciepłowniczych i rozdziału pomiędzy te spółki instalacji wytwórczych 
jest ograniczenie kosztów wytwarzania ciepła". Czytamy również w raporcie, że "ta 
strategia, działania miała przynieść realne korzyści dla gminy". Czy przyniosła? I tu 
proszę Państwa, jakie to były korzyści? Co dla mieszkańców? Bo proszę Państwa, 
my jesteśmy Radą, która powinna przede wszystkim dbać o dobro i dobre życie 
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naszych mieszkańców. Czy spółka ma zadłużenie? Jakie to jest? Bo jeżeli ma 
zadłużenie, to proszę Państwa, nie prawdą jest, że miasto nie ma zadłużenia, bo 
spółka miejska to proszę Państwa, niestety, ale muszą się ze mną Państwo zgodzić, 
że są to długi nasze, i kto ma pokryć takie długi? Na stronie 122 znajduje się, proszę 
Państwa, tabela zestawiająca ilość zanieczyszczeń wprowadzonych do powietrza  
z produkcji ciepła. Patrząc na dane można zauważyć, że rok do roku w 2020 roku,  
w 2022 roku – przepraszam, wszystkie parametry zanieczyszczeń wzrosły. Jak 
mamy to rozumieć, bo na stronie 126 opisane zostały działania proekologiczne. Z tej 
części raportu dowiaduję się, że misją spółki jest zapewnienie mieszkańcom ciepła 
po optymalnych na rynku cenach lokalnych. I tutaj, proszę Państwa i przede 
wszystkim działanie sprzyjające środowisku lokalnemu. No, to jak działanie 
sprzyjające środowisku lokalnemu będzie realizowane, jeśli ilość wprowadzonego 
dwutlenku siarki wzrosła prawie dwukrotnie do atmosfery i ilość pyłów, które zostały 
przekazane do atmosfery, też wzrosła dwukrotnie w stosunku do 2021 roku? 
Chciałabym uzyskać odpowiedź, jak to wpływa na zanieczyszczenie naszego miasta, 
powietrza, o które dbamy i staramy się, żeby było czyste i bezpiecznie, żebyśmy 
mogli żyć w naszym mieście. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo proszę o zabranie głosu 
Andrzeja Pałkę.  
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Panowie 
Prezydenci! Koleżanki, Koledzy Radni! Mili Goście i internauci! Komisja Budżetu, bo 
taką też reprezentuje, chciałbym powiedzieć - zajmowała się też wieloma sprawami, 
nim przejdę do sytuacji finansowej, chcę powiedzieć. A między innymi były to sprawy, 
które na pewno tu procedowaliśmy na naszych sesjach, a dotyczyły sprawozdań  
z wykonania budżetu za 2021 rok, za udzielenie absolutorium Prezydentowi Miasta, 
polityki gminy, sprawozdania podsumowującego wdrażanie Strategii Rozwoju Gminy 
Ostrowiec Świętokrzyskich na lata 2021-2030, połączone z monitoringiem za 2021 
rok. Sprawozdania z budżetu gminy za pierwsze półrocze 2022 roku. No i między 
innymi było opiniowanie różnych zadań, które też się przebijały, bo nie mogło być 
inaczej, oczywiście na naszych sesjach. Dotyczyły one zmian uchwał dotyczących 
uchwalenia budżetu Gminy na 2022 rok oraz Wieloletniej Prognozy Finansowej na 
lata 2022-2029. Określono wysokość stawek podatku od nieruchomości, co jest 
bardzo ważnym i od środków transportu na 2023 rok, opłaty targowej, pomoc dla 
Województwa Świętokrzyskiego, udzielenia pomocy finansowej dla Powiatu 
Ostrowieckiego. Wiele razy ten temat podnosiliśmy tutaj, oczywiście to było wszystko 
celowe, przeznaczenie w 2022 roku środków finansowych na realizację zadań 
wynikających z przyjęcia zarządzania drogą krajową nr 9 – pospolicie "stara 
dziewiątka". W zakresie gospodarowania i utrzymywania zieleni w obrębie Ronda 
Republiki Ostrowieckiej oraz Ronda Powstania Styczniowego. Realizacji przez 
Gminę Ostrowiec Świętokrzyski w 2022 roku programów – i tu będzie troszeczkę  
z zakresu od właśnie spraw socjalnych: asystent osoby, osobisty osoby 
niepełnosprawnej, opieka wytchnieniowa, przyjęcia Programu Osłonowego "Korpus 
Wsparcia Seniorów na 2022 rok", wyrażenia zgody na przystąpienie  
i realizację projektu: "Opracowanie i pilotażowe wdrożenie mechanizmu i planu 
deinstytucjonalizacji usług społecznych" – coś nowego. Przyjęcie programu 
osłonowego Gminy Ostrowiec, wsparcie w formie mieszkań wspomaganych dla osób 
w kryzysie bezdomności i zagrożonych wykluczeniem na lata 2023-28, 
szczegółowych warunków przyznawania i odpłatności za usługi opiekuńcze, 
udzielenia pomocy rzeczowej dla miasta partnerskiego, czyli Biała Cerkiew na 
Ukrainie, zakres pomocy obywatelom Ukrainy w związku z konfliktem zbrojnym na 
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terytorium tegoż państwa, zaciągnięcia pożyczki w Narodowym Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej w Warszawie, z przeznaczeniem na co – a no na 
realizację projektu pod nazwą "Ekologiczny transport miejski w Ostrowcu 
Świętokrzyskim" – widzimy to na naszych drogach. Przyjęcie programu opieki nad 
zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy 
Ostrowiec Świętokrzyski. Utworzenie spółki pod nazwą – o, Koleżanka Grażynka to 
wspominała – Ciepłownia Ostrowiecka spółka z ograniczoną odpowiedzialnością. 
Wyznaczenia obszaru i granic aglomeracji Ostrowca Świętokrzyskiego – wiemy, że 
tam troszeczkę poubywało w terytorium. Przystąpienia nowego wspólnika do Spółki 
Ciepłownia Ostrowiecka spółka z o.o. z siedzibą w Ostrowcu Świętokrzyskim. 
Ustalenia stawki dotacji przedmiotowej dla samorządowych zakładów budżetowych. 
Ustalenia stawki za 1 km przebiegu pojazdu przy obliczaniu zwrotu rodzicom kosztów 
przewozu dzieci – no myślę, że będzie czytelny od tego roku. Ustalenia regulaminu 
wynagradzania nauczycieli. Udzielenia dotacji określenia zasad systemu taryfowego  
i opłat za przejazdy. To są niektóre punkty jakimi zajmowała się Komisja Budżetowa, 
ale dlaczego o tym wspomniałem? Temat jest istotny, ponieważ to, co przeszło przez 
tą Komisję, pojawiło się na naszych sesjach. To się pojawia, przejawia się właśnie w 
raporcie, o którym dyskutujemy, a z raportu chcę tylko wspomnieć, jak na początek. 
W 2022 roku budżet Gminy przedstawiał się następująco: zaplanowane dochody 
wynosiły 359 mln 273 tys. 397 zł 09 gr. A wykonanie? Oczywiście mniejsze - 349 mln 
840 tys. 707 zł 90 gr. Zostały zrealizowane w 97,4%. Czyli zmniejszono o kwotę 9 
432 689,20 zł od zaplanowanych. Natomiast wydatki zaplanowano na kwotę 388 mln 
964 tys. 131 zł 92 gr., a wydatkowano - 346 mln 491 tys. 351 zł 25 gr. Różnica 
między dochodami a wydatkami budżetowymi stanowi nadwyżkę w kwocie 3 mln 349 
tys.  356 zł 65 gr., która powiększona o przychody z roku poprzedniego, a wynosiły 
290 mln 690 tys. 743 zł 83 gr. Będzie stanowić przychód budżetu naszej gminy na 
rok 2023 i będzie ona wynosiła, oczywiście jest to suma - 33 mln 040 tys. 91 zł 48 gr. 
Gmina Ostrowiec Świętokrzyski na koniec 2022 roku nie posiadała zadłużenia.  
W tym miejscu należy przypomnieć i podkreślić, że już w 2011 roku zadłużenie gminy 
wynosiło aż 73 mln 615 tys. 59 zł. Należy do nielicznych gmin spośród 2477 
samorządów, które nie mają zadłużenia. Konsekwentnie prowadzona polityka 
finansowa pozwoliła zredukować zadłużenie bez dodatkowego obciążenia 
mieszkańców stawkami podatków lokalnych. Jak pamiętamy, od 2015 roku podatki te 
nie były podnoszone. Dzięki lokowaniu wolnych środków – kolejny przejaw 
gospodarności – na lokatach bankowych, gmina uzyskała dochody w kwocie 1 mln 
637 tys. 785 zł 77 gr. Skąd się biorą dochody? Tylko po głównych składnikach się 
przemieszczę i tak wspomnę, na co to było przeznaczane. Dochody własne 
oczywiście z tej – z 349 mln – 156 milionów i tam 124 tys. 606 zł, do których, na które 
oczywiście składały się: podatki od, dochody z podatków i opłat: kwota 73 mln 726 
tys., a w skład tego wchodziły: podatek od nieruchomości, wpływy za czynności 
urzędowe, opłata za gospodarowanie odpadami, dochody z majątku gminy – ponad 
8 milionów, a to, co się wiąże z tym? A no sprzedaż nieruchomości składników 
majątkowych, opłaty z tytułu użytkowania wieczystego. Pozostałe dochody,  
a kwota jest ponad 8,5 miliona złotych: wpływy z usług świadczenia przez jednostki 
organizacyjne, wpływy z pływalni i udostępnianie obiektów MOSiR – no ponad 2 
miliony złotych, udział gminy w podatku dochodowym – oczywiście, o czym tu już 
wspominaliśmy wcześniej, na poprzednich nawet Radach, od osób fizycznych jest to 
ponad 61 milionów, od osób prawnych – ponad 4 miliony, ale jest już pewien przejaw 
niebezpieczny i ryzykowny – pojawił się niepokojący sygnał dla gminy z tytułu 
udziałów w podatku PIT. Uzyskane środki były niższe od poziomu roku 2021 o ponad 
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500 tys. – czyli ponad pół miliona. Subwencja ogólna: 55 – ponad 55 milionów,  
z czego na subwencję, gdzie subwencja oświatowa stanowiła 40 – prawie 44 miliony. 
Dotacje celowe z budżetu państwa na zadania zlecone – ponad 64 miliony, a co to 
są?  A no świadczenia rodzinne, alimentacyjne, rentowe, pomoc społeczna 
dożywianie uczniów, Program "500 plus" – dla ciekawości - 20 mln 581 tys. 89 zł. 
Dotacje celowe z budżetu państwa na zadania własne – 6,5 miliona zł. Dotacje 
celowe – ponad 2 miliony. Dotacje celowe z funduszy celowych, a więc tu się 
schowało, co?  A no remont pływalni, Akademia Pływacka – to, co organizuje –  
o, właśnie gospodarz tegoż obiektu, w którym się znajdujemy. Środki na 
dofinansowanie zadań z innych źródeł – jest to ponad 64 miliony. Na zadania, jakie? 
A no popatrzmy: pomoc obywatelom Ukrainy – Też często pytanie zadawane. Jest to 
ponad 3,5 miliona złotych. Kolejny, jaki pamiętamy, mieliśmy okres ciepłowniczy. 
Dodatek węglowy – ponad 13 milionów złotych. Zadania inwestycyjne to ponad 44 
miliony. A więc co się tu w tym kryje? A no jest: ekologiczny transport, budowa bazy, 
rewitalizacja obszarów zdegradowanych. Realizacja, a jak wyglądają wydatki? No, 
wydatki planowane na kwotę, czy to, co już wspomniałem wcześniej 380 – ponad, 
prawie 389 milionów – zostały wykonane w kwocie 346 mln 391 tys. 351 zł, z czego 
wydatki bieżące stanowiły 281 mln 529 tys. –  z małym groszem. Majątki,  
a majątkowe: 64 miliony, prawie 65 milionów. Wydatki były przeznaczone na 
sfinansowanie niżej wymienionych zadań. W tym miejscu przedstawię propozycje  
z tymi większymi wydatkami. Transport i łączność, a więc wykonanie ponad 54 
miliony. A w skład tego wchodzi - co? A no wydatki inwestycyjne ponad 26 milionów, 
wydatki bieżące w zakresie transportu publicznego, drogi publiczne ponad prawie 3 
miliony, drogi publicznej to były powiatowe, publiczne gminne – prawie 16 milionów. 
Wydatki bieżące związane z remontami i przystankami – ponad 4 miliony. 
Gospodarka mieszkaniowa. No wiemy, która spółka, która u nas obsługuje, a więc 
ponad prawie 2 miliony złotych, a więc gospodarka gruntami, gospodarowanie 
zasobami mieszkaniowymi, wydatki inwestycyjne, działalność usługowa ponad  
4,5 miliona, administracja publiczna ponad 30 milionów złotych. I tutaj są wydatki  
z zakresu administracji państwowej, wydatki Rady Gminy tu się kryją i diety radnych, 
materiały szkoleniowe, podróże służbowe, wydatki na urzędy gmin, wydatki 
inwestycyjne, wynagrodzenia pracowników z pochodnymi i pochodzący z umów  
o dzieło i zlecenia, pozostałe wydatki oczywiście związane z odpisami na zakładowy 
fundusz świadczeń socjalnych, projekt "Miasto Od Nowa", promocja jednostek – 
oczywiście samorządu terytorialnego – są to: teksty w prasie, gadżety, puchary 
spoty, sport, organizacja spotkań. A więc jak widzimy szeroki wachlarz możliwości 
promocyjnych, a najwięcej w sporcie. Bezpieczeństwo publiczne, ochrona 
przeciwpożarowa, a więc ponad 3,5 miliona złotych. No większy wydatek – Straż 
Miejska, oczywiście. Kolejne oświata i wychowanie. Wydatki – 83 mln 203 tys. 832 zł. 
Mili Państwo, pamiętacie – subwencja oświatowa, czyli to, co przychodzi na ucznia  
43 miliony? Skąd resztę jest, a więc jest, pracuję nad tym już samorząd ze środków 
własnych – te, które tutaj ustalamy. Wydatki na szkoły podstawowe ponad 46 
milionów, na przedszkola ponad 17, w tym utrzymanie przedszkoli, no oczywiście 
ponad 10 milionów. Centrum Kształcenia Ustawicznego ponad 1 mln 200, stołówki 
szkolne i przedszkola ponad – prawie 2,5 miliona. Zwróćmy uwagę, jak wysokie są te 
wydatki. Ochrona zdrowia – milion – ponad 1 mln 200 tys. Pomoc społeczna – 
bardzo wysoka pozycja: 28 mln 700 tys., a więc jest to wydatek na Dom Pomocy 
Społecznej, ośrodki wsparcia, dodatki mieszkaniowe, zasiłki stałe, ośrodki pomocy 
społecznej, a więc Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej, który realizuje zadania, 
które są finansowane z trzech źródeł, nie tylko obciążają nasz budżet bezpośrednio, 
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są to środki pochodzenia z budżetu gminy, oczywiście, dofinansowanie zadań 
własnych w formie dotacji ze Świętokrzyskiego Urzędu Wojewódzkiego oraz dotacje 
na sfinansowanie zadań zleconych przez Świętokrzyski Urząd Wojewódzki. 
Pozostałe zadania z zakresu polityki społecznej – ponad 16 milionów. Rodzina,  
i tu jest znowu kolejne zadanie – ponad 58 milionów, są to świadczenia 
wychowawcze, a więc tu się kryją wydatki: rodzina "500 plus" – ponad 20 milionów, 
świadczenia rodzinne, łącznie ze składkami na ubezpieczenia – ponad 35 milionów, 
działalność placówek opiekuńczych – ponad – około miliona. Gospodarka komunalna 
i ochrona środowiska – ponad 26 milionów, a więc mamy tu gospodarkę ściekową, 
gospodarkę odpadami – ponad 12 milionów, oczyszczanie miasta – ponad 2 miliony, 
utrzymanie zieleni – podobnie, oświetlenie ulic – podobna sytuacja. Kultura i ochrona 
dziedzictwa narodowego – ponad 17 milionów. Warto wspomnieć, że w grę wchodzą 
tu domy i ośrodki kultury, świetlice i kluby, które pochłaniają wysokie środki, wydatki 
bieżące – ponad 3 miliony. W skład tutaj wchodzi również i nasza Biblioteka 
Publiczna. Kultura fizyczna i sport, często przejawiał się tu na naszej sesji – ponad 
18,5 miliona złotych, a więc to, są to środki przeznaczone na utrzymanie krytej 
pływalni, odnowy biologiczny, czy obiektu przy Świętokrzyskiej organizacji zawodów 
sportowych, zgrupowań oraz remontu krytej pływalni. Tu na uwagę zasługuje 
oczywiście projekt, projekt Ostrowiec Świętokrzyski "Miasto Od Nowa" finansowany 
w ramach Funduszy Mechanizmu Finansowego Europejskiego Obszaru 
Gospodarczego z programu "Rozwój lokalny", którego wartość wynosi ponad 19 
milionów, z czego dofinansowana jest wysokość prawie 16 milionów, a wkład własny, 
czyli naszej gminy, to jest 3,5 miliona złotych. Do końca lutego wydano już z tego 
projektu ponad 2,5 miliona złotych. Tak się przedstawiały fundusze jakie były, jakie 
mamy w Raporcie, oczywiście w dziale "Budżet Gminy". Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Radny Kamil Stelmasik. 
Radny K. Stelmasik – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! I też podziękować chciałem 
Koledze Andrzejowi za pewnego rodzaju retrospektywę Komisji Budżetu za cały 
ubiegły rok. To są ważne rzeczy, ale przypominam, że jesteśmy w punkcie na temat 
"Raportu o stanie Gminy za rok ubiegły". Jak nazwa wskazuje, raport powinien być 
dyskusją, wymianą myśli, a nie retrospektywą jednej komisji. Więc szanujmy trochę 
swój czas. Ja wiem, że jesteśmy tutaj dla mieszkańców, ponieważ mieszkańcy za to 
płacą i jak najbardziej musimy tu być, i chcemy tu być, i chcemy o tym dyskutować, 
ale nie róbmy z dyskusji retrospektywy każdej z komisji, bo gdybyśmy chcieli każdą 
komisję w ten sposób przeanalizować, to byśmy siedzieli tutaj do jutra. Także 
dziękuję Andrzeju za te wszystkie kwoty i zadania, i to, co było na Komisji Budżetu 
poruszane w ubiegłym roku, ale bardzo proszę, byśmy się trzymali i nawet 
zaproponowałbym ustalenie limitu czasowego wypowiedzi.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Panie Radny, nie mamy limitu 
czasowego przy debacie nad raportem. Niestety, każdy może zabierać głos, ile chce, 
jak długo chce i o czym mówić chce. I wiele razy, także niestety, nie możemy tutaj 
interweniować. Ale do rzeczy przechodzimy do dalszej dyskusji. Proszę o zabranie 
głosu Radnego Artura Zawadzkiego.  
Radny A. Zawadzki – Pani Przewodnicząca! Dziękuję, ja króciutko w jednym zdaniu 
dosłownie. Wczytując się w "Raport o stanie Gminy" i w inwestycje poczynione  
w mieście w 2022 roku, dziwię się trochę, że jak można tego nie zauważyć,  
i mieszkańcy to zauważają, że i my, i cały urząd pracuje na rzecz, na poprawę 
jakości życia naszych mieszkańców. Dlatego też ja będę głosował za udzieleniem 
wotum, zatwierdzeniem sprawozdania i za udzieleniem absolutorium dla Prezydenta. 
Dziękuję.  
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Proszę o zabranie 
głosu Radnego Kamila Kutrybę.  
Radny K. Kutryba – Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Wysoka Rado! 
Szanowni Państwo! Tak, jak koledzy wcześniej powiedzieli, nie da się nie zauważyć  
i przejść obojętnie obok faktu, iż Gmina Ostrowiec dzięki konsekwentnie prowadzonej 
polityce finansowej zlikwidowała zadłużenie. A co najważniejsze, w szczególności nie 
odbyło się to kosztem mieszkańców, ponieważ uległy zamrożeniu stawki podatku od 
2015 r. Chciałem jednak skupić się w swojej wypowiedzi na temat najbardziej mi 
bliski, czyli sportu, kultury fizycznej i rekreacji. Cieszy fakt, że w naszym mieście jest 
miejsce dla różnych stowarzyszeń, klubów sportowych, fundacji reprezentujących 
również różne dyscypliny sportowe. Gmina Ostrowiec Świętokrzyski dba o kluby, dba  
o stowarzyszenia, a te rewanżują się jej tym, że promują gminę, organizując 
wydarzenia sportowe o charakterze lokalnym, wojewódzkim, ogólnopolskim, czy też 
międzynarodowym. Wiemy, że Gmina Ostrowiec wspiera funkcjonowanie organizacji 
sportowych, kulturalnych, czy też rekreacyjnych za pomocą różnego rodzaju 
dofinansowań. Kwoty z gminy są pewne i bezpieczne. Ale czasy natomiast 
niepewne. Olbrzymia inflacja powoduje wzrost kosztów funkcjonowania. Ceny 
transportu drastycznie poszybowały w górę, dlatego też chciałbym z tego miejsca 
zwrócić się o możliwość zwiększenia wsparcia dla organizacji, fundacji, 
stowarzyszeń, klubów sportowych. Zdajemy sobie sprawę, że środki te zostaną  
z pewnością zagospodarowane na cele statutowe, czyli poprawę warunków 
uprawiania sportu przez zawodników, osiągania wysokich wyników sportowych  
i polepszenia dostępu do różnych form aktywności sportowej jak największej liczbie 
mieszkańców naszej gminy. Dobra współpraca jest najważniejsza, gdyż od lat 
wiemy, że promocja naszej gminy poprzez sport ma olbrzymie zasięgi. Aby 
Ostrowiec Świętokrzyski kojarzony był ze sportem, to oprócz dbania o obecne 
obiekty, potrzebne są nowe punkty infrastruktury sportowej. Nie możemy stać  
w miejscu. Musimy się cały czas rozwijać. Najwyższy czas, żeby oprócz mówienia, 
że musi powstać boisko, że to boisko trzeba by zadaszyć dmuchanym balonem, 
trzeba po prostu to zrobić, bo stworzenie takiego miejsca, to nic innego, jak 
stworzenie nowego miejsca dla zawodników uprawiających sport, czy też kolejne 
miejsce dla szkół mogących przeprowadzać lekcje WF. Myślę również, że naszą 
gminę stać na lodowisko dla naszych mieszkańców. Według mnie, nacisk powinien 
być również kładziony na duże wydarzenia sportowe. I takie w 2022 roku miały 
miejsce, jak mecz reprezentacji kobiet pomiędzy drużyną Polski i Rumunii. Do tego 
możemy powiedzieć, że nasz obiekt przynosi szczęście, a wydaje się, patrząc po 
ostatnich wynikach, że to szczęście naszej reprezentacji jest potrzebne. Również 
inne wydarzenia o charakterze międzynarodowym, ogólnopolskim takich jak: Turniej 
Bokserski imienia Kubickiego, czy Letnie Mistrzostwa Polski Juniorów Młodszych  
w pływaniu, Arena Grand Prix, Puchar Polski czy Międzywojewódzkie Drużynowe 
Mistrzostwa Młodzików były punktem strategicznym do promocji sportu i miasta. 
Dziękuję ślicznie. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Proszę o zabranie 
głosu Radną Joannę Pikus. 
Wiceprzewodnicząca RM – J. Pikus – Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! 
Szanowni Państwo! Przedstawiony "Raport o stanie Gminy" ukazuje nasze miasto  
w różnych aspektach. Ja pozwolę sobie odnieść się do tych najbliższych memu sercu 
i myślę, że mieszkańców również. Pierwsza z nich to jest zdrowie mieszkańców 
naszego miasta. Zdrowie ostrowczan w każdym wieku i w każdej grupie społecznej. 
W dzisiejszych czasach dość trudnych i zdeterminowanych przez szybkie tempo 
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życia oraz szereg chorób cywilizacyjnych – opieka, zwłaszcza profilaktyka 
zdrowotna, są szczególnie ważne. Istniejące w naszym społeczeństwie nasilające się 
przypadłości, takie jak: cukrzyca, nadciśnienie, choroby nowotworowe wymagają 
szczególnych metod postępowania oraz programów i projektów. Nie można nie 
wspomnieć o chorobach cywilizacyjnych z szerokiej puli uzależnień, którym ulegają  
w ostatnim czasie coraz młodsi ludzie. Stąd też duże zapotrzebowanie na liczne 
akcje i kampanie edukacyjne zwrócone wielotorowo do naszych mieszkańców  
z różnych grup społecznych. W minionym roku część z nich realizowały organizacje, 
fundacje oraz stowarzyszenia. I z punktu widzenia mieszkańców, pomoc świadczona 
przez organizacje pozarządowe jest niezmiernie ważna. Dzięki gminnym środkom 
prowadzą one działalność informacyjno-edukacyjną poprzez kampanię, akcje 
profilaktyczne oraz niezmiernie ważną diagnostykę mającą na celu zwiększenie 
świadomości na temat przeciwdziałania chorobom oraz zapobiegania powstawaniu 
powikłań tych chorób. Przeprowadzono szereg bezpłatnych badań profilaktycznych, 
o czym czytamy w raporcie, między innymi USG piersi, jamy brzusznej czy też 
badania przesiewowe krwi. Zrealizowano także działania na rzecz kobiet ciężarnych, 
a według ostatnich doniesień z mediów wiemy, że jest to bardzo ważne zadanie. 
Jako wieloletni honorowy dawca krwi, jestem także wdzięczna za wspieranie klubów 
Honorowych Dawców Krwi oraz Polskiego Czerwonego Krzyża w zakresie 
propagowania idei honorowego krwiodawstwa. Drodzy Państwo! Organizacje 
pozarządowe stanowią integralną część polityki miasta. Analizując dane dotyczące 
wykonywanych zadań oraz podpisanych umów, widać, jak realną pomocą - pomoc  
i wsparcie otrzymują organizacje pozarządowe od Gminy Ostrowiec. Wyjątkowy 
udział w procesie profilaktyki i słowa uznania należą się także Dyrekcji i pracownikom 
Centrum Rozwoju Lokalnego, którzy w roku 2022 przeprowadzili wiele akcji  
i kampanii w tym zakresie. Inicjatywa CRL-u  pod nazwą "Bez napięcia" przełożyła 
się na szereg działań profilaktycznych, w tym bardzo ważnego - prowadzenie punktu 
konsultacyjnego, w którym dyżurował: specjalista terapii uzależnień, psycholog, 
socjoterapeuta, psychoterapeuta, a także prawnik. Przeprowadzono warsztaty dla 
dzieci i młodzieży, a także profilaktyczną działalność informacyjno-edukacyjną  
w zakresie przeciwdziałania przemocy w rodzinie, uzależnieniom, warsztaty 
dotyczące cyberprzemocy i zachowań ryzykownych dla dzieci i młodzieży.  
W tym miejscu pragnę także podkreślić ogromne zaangażowanie Centrum Lokalnego 
oraz Miejskiego Centrum Kultury we współtworzenie działań profilaktycznych w 
kierunku także przemocy rówieśniczej. Wszyscy wiemy, drodzy Państwo, jak trudne 
są to tematy i wiemy, jak wygląda organizacja i struktura opieki psychiatryczno-
psychologicznej dla dzieci i młodzieży. I dlatego kieruję ogromne podziękowania dla 
pracowników obu jednostek za wspieranie wyżej wymienionych działań. W kwestii 
zdrowia pozwolę sobie także wspomnieć o programie profilaktycznym "Nie 
nowotworom u dzieci". Badania realizowane we współpracy z Fundacją Ronalda 
McDonalda wykonywane są w naszym mieście już od roku 2016. W zeszłym roku 
również przebadano najmłodszych mieszkańców naszego miasta i przebadano 160 
dzieciaczków. Przebadano wykonując USG jamy brzusznej, węzłów chłonnych, 
tarczycy oraz jąder u chłopców. I drodzy Państwo, dla nas taka ważna informacja. 
8% przebadanych dzieci została skierowana na dalsze konsultacje. To wszystko jest 
możliwe dzięki wdrażaniu polityki zdrowotnej, za co bardzo dziękuję. Kolejny temat,  
o którym należy powiedzieć to wsparcie osób niepełnosprawnych i ich opiekunów.  
O tym, jak niezbędne jest doposażenie placów zabaw w urządzenia dla dzieci 
niepełnosprawnych informowałam, składając już jakiś czas temu interpelacje. I jakże 
ważne jest to, że gmina wsłuchując się w potrzeby mieszkańców, realizuje zadanie 
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inwestycyjne pod nazwą "Miasta OdNowa - dostępny Ostrowiec”. Uzyskałam 
dofinansowanie z Funduszy Europejskiego Obszaru Gospodarczego, z tak zwanych 
Funduszy Norweskich. W ramach zadania w 2022 r. przeprowadzono konsultacje 
społeczne - osobiście w nich uczestniczyłam. Konsultacje dotyczyły rodzaju urządzeń 
oraz wskazania ich lokalizacji na terenie naszego miasta. Zaplanowano zakup  
23 urządzeń, w tym jest: huśtawka integracyjna, karuzela, zestawy integracyjne, 
huśtawki łukowe. I drodzy Państwo, już w tym roku urządzenia zabawowe dla dzieci 
niepełnosprawnych, dzięki poprzednim działaniom w poprzednim roku, będą 
zamontowane na terenie naszego miasta w siedmiu lokalizacjach wskazanych 
właśnie podczas konsultacji. Ja tylko dopowiem, że drugi etap montażu i 
wykonywania tych robót to jest 23 październik bieżącego roku. W kolejnym punkcie 
chciałabym się odnieść do inwestycji wykonanych w celu poprawy bezpieczeństwa, 
bądź komfortu naszych dzieci uczęszczających do szkół i przedszkoli. W 2022 roku 
miasto przeznaczyło na ten cel kwotę około 1 mln 800 tys. zł. Przeznaczono ją na 
przeprowadzenie prac modernizacyjnych korytarzy, sal, łazienek, wykonano remont 
niektórych sal gimnastycznych, przystosowano sale do zajęć na poziomie edukacji 
wczesnoszkolnej, zmodernizowano boiska. Ja bym mogła wymieniać więcej tych 
działań, ale ja myślę, że wszyscy Państwo znają raport i nie ma sensu cytować 
wszystkich działań. Ale wszyscy wiemy, że te prace mają ogromny wpływ na 
bezpieczeństwo i na komfortowe kształcenie naszych dzieci. I Szanowni Państwo, 
ostatnia bardzo bliska dla mnie współpraca z Miejskim Ośrodkiem Pomocy 
Społecznej, który rozwija innowacyjne formy pomocy. Pracownicy ośrodka wspierają 
osoby zagrożone wykluczeniem społecznym, osoby w kryzysie, a także mające 
trudności wynikające z realizowanych funkcji opiekuńczo-wychowawczych. I tak, 
organizowanie społeczności lokalnej - OSL, który jest w całym mieście, który jest na 
potrzeby wszystkich mieszkańców, jest to grupa pracowników bardzo 
zaangażowana, która pracuje w środowisku i realizuje w środowisku projekty 
socjalne. Szkoła rodzin organizuje spotkania dla dzieci i rodziców, wspierając ich 
funkcję opiekuńczo-wychowawcze, za co bardzo dziękuję. Pani Przewodnicząca! 
Panowie Prezydenci! Szanowni Państwo! Biorąc pod uwagę całokształt działań 
realizowanych na terenie gminy skierowanych do mieszkańców Ostrowca, będę 
głosować oczywiście za przyznaniem absolutorium oraz przyjęciem raportu i jeżeli 
Pani Przewodnicząca jeszcze pozwoli, chciałam podziękować Koledze Andrzejowi, 
za przygotowanie profesjonalnie swojego zdania i przekazanie nam informacji 
dotyczących budżetu miasta za zeszły rok. Bardzo dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję, proszę o zabranie głosu 
Radnego Marcina Marca. 
Radny M. Marzec – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! Panowie 
Prezydenci! Wysoka Rado! Internauci! Ja tym razem dosyć krótko, bo koledzy to 
mają trochę dłuższe wystąpienia – z Klubu. Powiem w ten sposób, prawda pewnie 
leży jak zwykle pośrodku, i ja Państwu nie ujmuję, i Wam jako radnym Rady Miasta,  
i nawet i Prezydentowi Górczyńskiemu, w jakimś stopniu, a przede wszystkim 
pracownikom Urzędu Miasta i jednostek tego, że są zaangażowani w jakimś stopniu  
i starają się wykonywać swoją pracę. No bo byłbym hipokrytą, gdybym powiedział, że 
Państwo nic nie robicie, bo tego nie można powiedzieć. To absolutnie – wiem, co; 
wiem, co mówię i myślę, że ten, co powie, że Państwo nic nie zrobiliście, no po 
prostu zakłamuje rzeczywistość. Natomiast, tak jak powiedziałem, prawda leży 
pośrodku. I rzeczywiście tu nawiązując do wypowiedzi Pani Radnej Maj, też jak 
czytam ten Raport, to mam wrażenie, że obraz miasta jest niemalże idylliczny, a nie 
jest. Jest wiele, wiele bolączek i wiele problemów. I chciałoby się czytać raporty 
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trochę bardziej obiektywne. No ja rozumiem, że Państwo musicie trochę, jako osoby, 
które zarządzacie miastem, no przedstawiać się wiadomo, w trochę lepszym świetle, 
niż faktycznie jest. A skoro raport to dyskusja, to dyskusja - rozumiem, że możemy 
nawiązywać spokojnie do wypowiedzi, bo nie chciałbym, żeby to, właściwie to nie jest 
dyskusja, tylko to są poszczególne monologi. Więc ja sobie pozwolę wejść  
w polemikę z kolegą Radnym Kutrybą na tematy sportu, gdzie też obraz wydaje się, 
po wypowiedziach Twoich Kamilu, taki bardzo kolorowy. No to ja powiem w ten 
sposób - mówisz o promocji przez sport, że marka gdzieś tam naszych klubów 
rozsławia miasto. Pewnie i tak, natomiast nie robi tego w takim stopniu, jak kiedyś, 
kiedy mieliśmy klub piłkarski na szczeblu centralnym, kiedy mieliśmy ekstraklasę 
siatkówki. W tym momencie gramy w jakichś zaściankowych ligach i czy ta promocja 
rzeczywiście jest tak duża, to bym dyskutował. Po pierwsze, na co ona się 
przekłada? Na tym, że ktoś słyszał o Ostrowcu – być może. Ile inwestorów z tego 
tytułu przyszło do miasta zainwestować i zostawić tutaj swoje pieniądze, zatrudnić 
naszych mieszkańców, dać im miejsca pracy, płacić tu podatki, i tak dalej? Nie wiem. 
Pewnie nie ma takich badań, ale śmiem wątpić, czy na tego typu działanie się to 
przełożyło. Czy się przełożyło na to, że nas odwiedziło więcej turystów? Wątpię, bo 
nie bardzo Ostrowiec robi cokolwiek w kierunku turystyki. Tu muszę akurat oddać, że 
ostatnia inwestycja, którą oglądaliśmy, czyli, czyli, czy SOWA, czy Centrum Tradycji 
Hutnictwa, rzeczywiście jest, jest to fajne i myślę, że tu jakieś pierwsze, pierwsze 
kroki w tym kierunku zostały poczynione, ale to jest daleka droga jeszcze przed nami. 
Także, jeżeli chodzi o tą promocję, to tu naprawdę jest to dyskusyjne. Co do 
młodzieży, która ma świetne warunki, tak, ma bardzo dobre, ale pieniędzy na wiele 
sekcji jest dawane tyle, żeby wystarczyło to do absolutnego minimum. Rodzice 
wykładają poważne pieniądze ze swoich prywatnych kieszeni na edukację sportową 
swoich dzieci. Na to, jeżeli ktoś, ktokolwiek rokuje na przyzwoitego zawodnika  
w jakiejkolwiek dyscyplinie sportu, to pojawiają się poważne środki, które rodzice  
z reguły wykładają z własnej kieszeni. Mówię tu też między innymi o suplementacji,  
o dostępie do medycyny sportowej, o profesjonalnych konsultacjach, i tak dalej. No, 
na pewno nie sądzę, żeby tutaj gmina była tak zaangażowana, żeby odciążyć tutaj 
kieszenie, kieszenie naszych mieszkańców. Więc tutaj też myślę, że jest jeszcze 
wiele do zrobienia i wiem, jak wiele sekcji wiąże przysłowiowy "koniec z końcem" 
albo tylko dzięki zaradności i sprawnemu zarządzaniu osób, które są przede 
wszystkim sercem swoim zaangażowane w to, tu przytoczę choćby Dyrektora Dybca 
– Dyrektora ZUM-u, ale oddanego sekcji pięściarskiej, który rzeczywiście, gdyby nie 
to, że ma taką zgraną ekipę i dobrych ludzi przy sobie i sam tym żyje, i to jest dla 
niego, no praktycznie drugie życie, to podejrzewam, że ta sekcja  - nie wiem, czy  
w ogóle istniała. Kolejny temat – przepraszam bardzo, gdzie była w ostatnich latach, 
gdzie było współzawodnictwo sportowe dzieci i młodzieży? Mówi się, że 
lekkoatletyka to jest królowa nauk, tymczasem, no wiem, że tu są zapowiedzi, bo 
chyba zdaje się, że Prezydent Łakomiec już coś o tym wspominał, że wracacie do 
tego, no, ale pandemia się dawno skończyła. Naprawdę można było zawody zrobić. 
Ja sam pamiętam, jak byłem chłopakiem, który kończył szkołę podstawową, 
zaczynałem szkołę średnią, nawet się pochwalę - byłem kiedyś mistrzem Ostrowca 
szkół średnich w skoku w dal, więc wiem o co chodzi, bo trochę trenowałem na 
Broniewskim, na tamtych obiektach lata temu. Obiekty wyglądają tak jak lata temu, 
no ale lada moment może będzie stadion. I to jest bardzo fajne. To zostaje w głowie. 
Ja pamiętam, jak do dzisiaj rywalizowałem i naprawdę myślę, że to jest bardzo duży 
powód do tego, żeby się sprawdzić, zobaczyć, w jakim człowiek jest miejscu i do tego 
trzeba obowiązkowo wrócić i profesjonalnie przeprowadzać tego typu zawody, bo 
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przypominam, że Ostrowiec był naprawdę liczącym się ośrodkiem na arenie 
ogólnopolskiej, jeżeli chodzi o wyniki w lekkiej atletyce. Mieliśmy medalistów 
Mistrzostw Polski, a nawet i międzynarodowych. Więc myślę, że pora do tego wrócić. 
Więc, jak widzisz Kamilu jest wiele do zrobienia w tym aspekcie i myślę, że, myślę, 
że jest, jest tutaj sporo, sporo, sporo wyzwań. Kwestia kolejna, już zupełnie inna 
poza sportowa – na stronie 26 raportu w sekcji "Planowania i Rozwoju Miasta" 
czytamy o inwestycjach indywidualnych, niepokojące dane. No, mam nadzieję, że to 
jest tylko taki jednoroczny wyskok, a nie jakiś początek jakiegoś trendu. Ale proszę 
zobaczyć – na zabudowę mieszkaniową jednorodzinną w 2020 – 121, w 2021 skok 
do 171, w 2022 spadek do 88. Pewnie przyczyny makroekonomiczne, inflacja, 
wysokie, wysokie kredyty, brak zdolności kredytowej osób młodych i tak dalej, ma tu 
wiele, jak gdyby do powiedzenia w tej kwestii. I myślę, że to, chciałbym wierzyć w to, 
że to jest, że to tego typu czynniki powodują, że rzeczywiście, no niepokojąco to 
zaczyna wyglądać, bo przydałoby się, żeby osadnictwo jednorodzinne  
i wielorodzinne zresztą też, dalej się w Ostrowcu mocno rozwijało. Zadania z zakresu 
przedsiębiorczości, aktywizacji pozyskiwania inwestorów – no, tutaj to leżymy. 
Niestety, nie wygląda to dobrze. Od lat nie dorobiliśmy się profesjonalnego ośrodka, 
czegoś na kształt parku przemysłowo- technologicznego. Nie mówię o wspieraniu 
start-up’ów – nie mamy o tym zielonego pojęcia jako miasto. Nie wiemy, jak się do 
tego zabrać. Nie wspieramy. Ja oczywiście szanuję, w jakimś stopniu działania, które 
tu CRL próbuje, próbuje kierować do dzieci i młodzieży, no one są pewnie i w jakimś 
stopniu potrzebne. Natomiast proszę mi wierzyć, że jeżeli to się przełoży, może 
kiedyś w jakimś bardzo dalekim horyzoncie czasowym i w przypadkach 
jednostkowych, ale w krótkiej, w krótkiej perspektywie czasu nawet 2, 3, 4, 5 lat nie 
ma szans, żeby tego typu działania przełożyły się na generowanie miejsc pracy  
w naszym mieście. A jak się porozmawia z mieszkańcami, to ja mam wrażenie, że 
Państwo rządzicie już drugą kadencję i naprawdę ja nie widzę tutaj progresu pod tym 
kątem. Jedyne co, to rzeczywiście trzeba wam oddać, że Prezydent Górczyński 
zainicjował skupowanie terenów inwestycyjnych i to jest oczywiście jakiś plus, bo nikt 
tego wcześniej też nie robił, co było fatalnym błędem i inne miasta nam odjechały o 
lata świetlne, jeżeli chodzi o możliwości przyciągania inwestycji. Same tereny tego 
nie zrobią. Tu nie wiem, czy jest jeszcze na sali – jest – Pan Arkadiusz Bąk, który 
rzeczywiście w jednym z ostatnich programów telewizyjnych w lokalnej telewizji 
powiedział, że same tereny, same tereny inwestycyjne nie wygenerują inwestycji i tu 
się z nim w zupełności zgadzam. Zresztą z wieloma innymi rzeczami – to jest mądry 
człowiek. Natomiast, no tutaj musi być kompleksowa polityka, jeżeli nie, nie 
wymyślicie Państwo strategii, co zrobić, jak przyciągnąć, a jest wiele do zrobienia, 
jest parę osób mądrych, które wiedzą, jak to robić w mieście, to no, nasz rynek pracy 
nie ulegnie zmianie. Ja się cieszę, że Państwo robicie festyny. Tak jesteście w tym 
dobrze. Rzeczywiście, oddaje chylę czoła, bo ja tak nie potrafię już chyba 
organizować takich, takich działań. Zresztą, zresztą trochę zostałem też 
wyeliminowany w jakimś sensie, jeżeli mogę tak powiedzieć. Natomiast no, ok, no 
mieszkańcy się cieszą, pewnie jest im miło z tego tytułu, pewnie to też jest 
potrzebne, bo jest, też jest jak to się mówi: "chleba i igrzysk". I to jest na pewno też 
jakaś integracja sąsiedzka. Kilka ciekawych rzeczy się tam dzieje, rzeczywiście. 
Natomiast to nie zatrzyma ludzi w mieście, żebyście sto festynów miesięcznie robili, 
nie zatrzyma to ludzi w mieście. I młodych tym bardziej nie zatrzyma, bo oczywiście 
będą sentymentalnie wspominać, że było fajnie i tak dalej. Tylko, że przychodzi 
brutalna dorosłość, trzeba zarobić na chleb i każdy młody człowiek, jak wchodzi  
w dorosłość zakłada rodzinę, pojawiają się dzieci, wydatki, i tak dalej, nie będzie żył 
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sentymentem do tego miasta. Nieliczni wrócą, pozostali wyjadą. I rzeczywiście 
będzie nam ciężko, bo my Warszawą, ani Wrocławiem czy Poznaniem, Gdańskiem 
nie będziemy nigdy. I musimy znaleźć pomysł na siebie. Być może trzeba sięgnąć po 
zasoby ludzi, którzy gdzieś mieszkają w okolicach, może w mniejszych 
miejscowościach, dla których Ostrowiec jest jakimś wyznacznikiem większego 
miasta. Pisząc książkę "Pięści ze stali" o ostrowieckim boksie, robiłem wywiad 
między innymi z Mateuszem Masternakiem, bardzo znanym pięściarzem i on 
powiedział w tym, w tym wywiadzie coś takiego, że dla niego, bo on był  
z powiatu opatowskiego, z wioski pod Iwaniskami i powiedział, że dla niego Opatów 
to nigdy nie było miasto, mimo że jest, ma prawa miejskie dużo wcześniej niż 
Ostrowiec. On, jak przyjechał do Ostrowca, to dla niego była to namiastka 
rzeczywiście wielkiego miasta. Tu były osiedla, bloki, jakiś transport, komunikacja 
miejska. On z perspektywy podopatowskiej wsi uważał, że Ostrowiec to jest jakiś 
ośrodek, który daje mu szansę. Może to jest kierunek, może powinniśmy tam 
poszukać ludzi, którzy do nas przyjadą, którzy nie przeskoczą od razu do Warszawy 
albo większych miast, chociaż dzisiaj się świat tak zglobalizował, że pewnie, pewnie  
i nie ma problemu wyjechać za granicę i pracować chociażby w Chinach, czy, czy 
gdziekolwiek indziej. Natomiast, jeżeli stworzymy politykę mieszkaniową, tereny 
trzeba dalej rozwijać, trzeba stworzyć profesjonalny zespół przyciągania inwestorów, 
wystawiać miasto w targach, i tak dalej, rozwijać szkolnictwo zawodowe. THM 
powinien dostać tutaj naprawdę wsparcie, takie jakiego nigdy nie miał i inne placówki 
szkolenia zawodowego, żeby po prostu ludzie mieli konkretne kwalifikacje  
i kompetencje potrzebne na rynku pracy. I to się może i gdzieś tam dzieje, tylko tego 
jest za mało. Ja mam cały czas wrażenie, że my gonimy. Mam cały czas wrażenie, 
że my odstajemy, gdzieś tam od tego, co się w świecie dzieje. I tego mi brakuje  
w takim raporcie, bo jak naprawdę się czyta, to rzeczywiście się wydaje, że jest 
super. Nie jest, ale nie jest też tak źle. I też oczywiście szacunek dla Państwa, bo coś 
rzeczywiście też w tym mieście się zmienia. No, widzę to. Tylko dla mnie jest 
zdecydowanie tego za mało i naciski i akcenty są nie położone zawsze tam, gdzie 
trzeba. Dziękuję.  
Radny K. Kutryba – Pozwolę sobie jeszcze zabrać głos, bo zostałem tak wywołany. 
Jakbyś się dobrze wsłuchał Marcin, w moje słowa, to z tego miejsca prosiłem o 
wsparcie grup młodzieżowych i seniorów. Nie liczy się puste gadanie, bo ja też bym 
sobie życzył, żeby drużyna KSZO była w ekstraklasie. Tylko trzeba robić, a nie 
mówić. To jest najważniejsze (brawa). Klub KSZO jest stuletnim klubem, który ma 
dyscypliny, w którym jest piłka nożna, boks, siatkówka, piłka ręczna, waterpolo. Nie 
skupiliśmy się, jak sąsiednie miasto, na jednej dyscyplinie sportowej. Nie. Wszystkie 
dyscypliny są tu traktowane na równo i każda dyscyplina się tu ma prawo utrzymać,  
i w każdej dyscyplinie każde dziecko ma prawo startować. No, to ogólnie na tym mi 
polegało, że takie, ja też mogę rzucać takie populistyczne hasła, tylko - "chcę mieć 
drużynę w ekstraklasie". Jak? Jak? Po prostu. A, i jeszcze mam jedno pytanie, bo 
powiedziałeś, że żadna to jest promocja drużyny w trzeciej lidze. Czyli, jako gmina 
mamy cofnąć pieniądze dla klubu ze stuletnią tradycją, bo jest w trzeciej lidze? 
Rozumiem to tak. No, bo powiedziałeś, że to jest żadna promocja miasta, czyli co? 
Trzeba cofnąć pieniądze?  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Merytorycznie i krótko.  
Radny M. Marzec – Ja zawsze jestem merytoryczny, tak mi się przynajmniej wydaje, 
chociaż inni mogą oceniać to w różny sposób. Ja nie rzucam, Kamilu, haseł 
populistycznych, bo ja nie powiedziałem, że – miasta Ostrowiec nie stać na 
ekstraklasę – ja to dzisiaj mówię, ale na drugą ligę już tak. I to jest szczebel 
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centralny, jak doskonale wiesz. Ale przepraszam, to ja mam robić? Tak? A Ty jesteś, 
a ty jesteś pracownikiem Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji w randze 
kierowniczej i jest Was trochę tam w tym MOSiR-rze jednak zatrudnionych, więc jest 
trochę osób do roboty. Jako radny nie mam wpływu.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dlatego powiedziałam o merytoryce, bo 
tu nie chodzi o kłótnię między Wami.  
Radny M. Marzec – Ale to jest merytoryka, ponieważ…  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Bardzo proszę o konkretne wypowiedzi.  
Radny M. Marzec – Do roli radnego, Pani Przewodnicząca, bardzo proszę, do roli 
radnego miejskiego, zgodnie z ustawą o samorządzie z 8 marca 1990 roku, nie 
należy, nie należą tego typu zadania. Moja rola jest rolą uchwałodawczą  
i kontrolną. Ja mam prawo zadawać pytania, a Państwo, którzy bierzecie za to 
pieniądze, macie prawo odpowiadać, a wręcz obowiązek. Więc ja ze swoich 
obowiązków się wywiązuję. Natomiast, nikt nie rzuca tutaj populistycznych haseł. Nikt 
nie mówi o cofaniu dotacji, ani do różnego rodzaju klubów. Natomiast, umówmy się, 
że to musi być jakaś sensowna logika i strategia. Tak? Ja nie mówię, żeby odsunąć 
finansowanie od piłki ręcznej, czy od siatkówki, i tak dalej, tylko była ekstraklasa – 
zostało to zaorane. Mieliście człowieka, który wykładał swoje własne pieniądze  
i dostał kopa w przysłowiowy, nie powiem co. Mieliście człowieka, który Wam 
wspierał sekcję piłki nożnej i wykładał własne pieniądze, był spoza Ostrowca,  
w bardzo nieciekawych okolicznościach mu podziękowano. Dzisiaj zrobił III Ligę  
w Starachowicach. Za chwilę być może tam będzie silniejsza drużyna, niż u nas. Na 
razie, dzięki Bogu, KSZO wygrywa jeszcze ledwo, ledwo. Więc o tym mówię. Nie 
szanujemy tutaj biznesu, który wykłada własne pieniądze, który chce rozwijać to, bo 
jakieś prywatne animozje albo, albo dziwne podejście do tych ludzi powoduje, że oni 
uciekają. Ja mówię o takich rzeczach. Ja nie mówię, że wszystko, co powiedziałeś, 
jest złe, bo jest w tym wiele, wiele racji, więc nie odbieraj mojego, mojej wypowiedzi, 
jako ataku personalnego, bo akurat tu szanuję Cię, jako kolegę i jako 
zaangażowanego w sprawy sportu. Masz na pewno więcej doświadczenia i wiedzy  
w tym obszarze ode mnie. Natomiast, nie kreujmy rzeczywistości, że jest idealna pod 
tym kątem, bo jest wiele deficytów i porozmawiaj szczerze z kolegami z branży, to Ci 
powiedzą, że tak jest. Chyba, że będą mówili nieszczerze.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Radny Kamil Kutryba.  
Radny K. Kutryba – Bo tu Kolega wytoczył, że jak w MOSiR ktoś pracuje, pracuję  
i – broń Boże – tej pracy się nie wstydzę. Kocham i w sporcie jestem od lat, i robię to 
rzetelnie i dobrze. I tu chyba nie ma czego się doczepić. No i tyle powiem tylko. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Radny Daniel Strojny. 
Radny D. Strojny – Pani Przewodnicząca! Chciałbym zabrać głos i się przenieść  
z powrotem do Ostrowca, bo chyba byłem gdzieś w stronę Radomia. U nas dróg się 
na chwilę obecną nie buduje, żeby się duże firmy, koncerny wyprowadzały. Więc to 
też trzeba mocno podkreślić. I w tamtym roku – w 2022 ostrowieckie firmy, koncerny 
europejskie dokupywały hale, dokupują grunty, ściągają ludzi, w tym momencie z 
Krakowa, fachowców i się zaczyna bardzo dużo dziać. Ja nie wiem, skąd tu jest taki 
obraz mocno negatywny przedsiębiorczy, bo u nas jest naprawdę jeszcze ten teren 
świętokrzyski, jak i gdzieś tej Polski wschodniej, jest dość atrakcyjny pod względem 
pracowników. I naprawdę firmy się rozwijają, no w postaci chociażby zbrojowni za 
kilkadziesiąt milionów. No jak można powiedzieć, że się coś tu nie dzieje? Firma, 
która - dzisiaj też głosowaliśmy wydzierżawienie stawu na starej, na starej Hucie, na 
starym Zakładzie, też dokupiła potężną halę, ściąga już ludzi do przyuczania. No, jest 
tu potencjał. Mamy te tradycje hutnictwa dość szerokie. Bardzo mi jest przykro ze 
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względu na zakład Wólczanki, bo nie powinny takie rzeczy się wydarzyć, ale się 
zdarzają. Ale nie ma tragedii. Wydaje mi się, że tu jest, idziemy w bardzo dobrą 
stronę i cieszę się, że też są bardzo mądrzy ludzie, wszyscy się teraz pojawiają  
i mam nadzieję, że coś wniosą merytorycznego do tego miasta, a nie tylko na tych 
festynach, czy na zdjęciach, czy w różnych programach przed kamerą. Dziękuję 
bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Dariusz Kaszuba. 
Radny D. Kaszuba – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Mam nadzieję, że jeszcze 
zostało troszeczkę czasu antenowego, więc chętnie w tej kwestii debaty głos zabiorę. 
Proszę państwa! Jestem ostrowczaninem z urodzenia i po wysłuchaniu niektórych 
dzisiaj głosów, chyba po raz kolejny przejeżdżając przez most na rzece Kamiennej 
spojrzę, nie tyle na poziom wody, co na to, czy nie płynie tam miód i mleko. No, bo 
można takie wrażenie odnieść, jakoby rzeczywiście Ostrowiec i okolica była "krainą 
mlekiem i miodem płynącą". Niestety, tak nie do końca jest, bo w głosach moich 
przedmówców przemawia także interpretacja faktów zawartych w Raporcie Gminy  
i są one niestety w wielu aspektach smutne. Tak, jak powiedział Kolega Marcin 
Marzec, prawda leży pośrodku. Nikt nie twierdzi, że Państwo pracujący nic nie robią. 
To byłaby zbrodnia i oszczerstwo. Te efekty są widoczne, ale my chcemy zwrócić 
uwagę na te rzeczy, które, no niestety pozostają zagadką do dzisiaj i z tego 
chociażby, co wspomniała i zauważyła Koleżanka Radna Grażyna Maj, na stronie 
198 – "Demografia miasta". No, proszę Państwa, wiele razy w różnych przekazach 
medialnych i na tej sali również słyszeliśmy, że gmina nie jest zadłużona, że 
doskonale funkcjonuje i nie podnosi podatków od ośmiu lat. Dobrze. Niestety, gmina  
i nią zarządzający doprowadzają do tragicznej sytuacji spółki miejskie: MEC i ARL, 
która jak wiemy, pamiętamy ulega likwidacji, przekształceniu przy pokryciu dużego 
zadłużenia przez gminę. W wystąpieniach Klubu Radnych "Prawa i Sprawiedliwości" 
niejednokrotnie wspominaliśmy o zadłużeniu MEC-u ponad 20 milionowym,  
a przecież ta spółka jest własnością gminy i to właśnie na niej spoczywa 
odpowiedzialność za los i wyniki spółki. Również dzisiaj mówione było o 
inwestycjach, a w zasadzie o oczekiwanych inwestycjach i inwestorach, którzy 
mogliby przybyć na skupowane od lat tereny przez Gminę Ostrowiec Świętokrzyski. 
To fakt. Tych terenów jest coraz więcej. Skupiono ich dużą ilość, ale tak naprawdę 
nie widzimy wielu spodziewanych i nadal oczekiwanych inwestorów i inwestycji, które 
mogłyby wpłynąć na ożywienie miasta i być może odwrócić niekorzystną strukturę 
demograficzną. Młodzi ludzie nadal opuszczają nasze miasto, nie widząc w nim 
szans na znalezienie atrakcyjnej pracy, a być może możliwości przebicia się przez 
ostrowieckie realia. Przykład? Proszę Państwa, właśnie ta strona 198. Bo o ile 
Koleżanka Grażyna mówiła o ilości osób, które ubyły na przestrzeni trzech lat 
wskazanych zestawieniem w tabelce, którą mamy tutaj podaną, to pragnąłbym 
zwrócić uwagę jeszcze na fragment tej tabelki, która dotyczy liczby ludności  
w wieku lat 18-59, a więc w wieku jak najbardziej produkcyjnym. To jest tendencja 
niestety, malejąca, ponieważ w porównaniu chociażby z rokiem ostatnim, już nie 
mówię o 2020, ta liczba spada o 1100 osób. To też o czymś świadczy, że niestety 
biorąc pod uwagę warunki życia w naszym mieście, skalę opłat za wodę, czy za 
ogrzewanie, które przecież są jednymi z najdroższych w województwie, młodzi ludzie 
nie decydują się na zostanie tutaj, ponieważ, ani szans na pracę, ani koszty życia 
tutaj nie są zachętą do takiej właśnie, a nie innej decyzji. Proszę Państwa, 
rozumiemy, że sytuacja zmusza do tego typu, a nie innych wystąpień, tak jak 
powiedział Kolega Marzec – te festyny nie odwrócą negatywnej tendencji. Wydatki na 
promocję nie przyćmią w żaden sposób katastrofy wizerunkowej miasta, jaka jest 
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związana z zarzutami wobec Prezydenta Miasta Jarosława Górczyńskiego i jego 
zatrzymaniem. Więc są to rzeczy, które negatywnie rzutują na obraz naszego miasta 
i niestety jest to cena, którą zmuszeni jesteśmy ponieść. Jakie ona przyniesie efekty 
w dalszej perspektywie? Ciężko powiedzieć, ciężko określić. Niemniej jednak, mamy 
bezprecedensowy przypadek. Mogę o tym zaświadczyć, jako radny wielu kadencji, 
chyba o najdłuższym stażu na tej sali, że po raz pierwszy sesja absolutoryjna 
odbywa się bez urzędującego prezydenta miasta. Bo to jest fakt. I niestety, biorąc 
pod uwagę te wszystkie wydarzenia, nie ma się co dziwić, że nie do końca jedna 
strona medalu przedstawiona w debacie, w raporcie, który dzisiaj mamy przed sobą, 
to będzie zebranie wszystkiego to, co tego, co najlepsze, co spowoduje masową, 
masowy przypływ inwestorów i ludzi chcących się w naszym mieście osiedlić. 
Chciałbym bardzo, żeby ten trend został odwrócony, abyśmy mogli mówić o 
wzroście, o tym, co dostarczy radości miastu - razem z dochodami. A także 
przysporzy wzrostu liczby ludności, która będzie chciała tutaj jednak się osiedlić, 
jednak tutaj mieszkać. Miejmy nadzieję, że za rok mówiąc o tym samym, Radni Rady 
Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego, będą mieli do porównania lepsze dane. Dziękuję. 
Radny Wł. Stec – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! Panowie 
Prezydenci! Ja przygotowałem taką wypowiedź, tak naprawdę w oparciu  
o rozmowy z mieszkańcami na temat stanu naszej gminy, jak im się żyje, jak oni 
widzą gminę, jak widzą nas? Uczestniczę też w tym życiu i, no i chciałem to pokrótce 
przekazać. Ta moja wypowiedź na pewno będzie troszeczkę szersza niż 2022 rok, 
ale wybaczcie – tutaj z Panem Radnym Kaszubą zgadzam się – wydarzenia, które 
miały miejsce w tym roku, na pewno mają na to wpływ. Zacznę od tego – w sprawie 
ogrzewania, oczywiście świetnie, Szanowni Państwo, że tu już nieraz był ten wątek 
poruszany, ale ja też obiecałem, więc mówię. Podatki nie podwyższane od wielu lat – 
super, chociaż Pani Przewodnicząca, nieraz rozmawialiśmy już na ten temat, żeby 
pomału, pomału spróbować je podwyższać, żeby na przykład nie było skokowych 
podwyżek, tak jak dzisiaj właśnie za odbieranie odpadów komunalnych, tak, o 
których szeroka była dyskusja. Bo może się okazać, że później trzeba będzie o 100% 
podwyższyć te podatki. Tak? Ale do rzeczy. Mieszkańcy zaoszczędzili na podatkach, 
nie wiem, 15 zł rocznie? 30? A co z naszym ogrzewaniem, o którym też tak dużo już 
dzisiaj było mowy? Tak? To idzie, nie wiem – dwa tysiące, trzy tysiące? Ci, którzy 
mieszkają w blokach wiedzą, ile płacą, tak? Ja nie będę się tutaj podpierał 
oczywiście rozwiązaniami w Starachowicach, ale rozwiązaniami na przykład w 
Kielcach, gdzie prezydentem jest Kolega naszego Prezydenta i on sobie poradził. My 
nie daliśmy rady. Szkoda. Następna rzecz, o tym też już wcześniej na sesjach 
mówiłem, czyli ekologiczny transport. Mieszkańcy oczekują pracy nad tym, żeby ten 
ekologiczny transport, oczywiście trzeba nad tym teraz już pracować, że po remoncie 
naszego miasta, żeby on ruszył z kopyta. Tak, jak już wielokrotnie mówiłem, a to o 
tym też mówią mieszkańcy, trzeba zrobić wszystko, nie tylko kupić autobusy 
ekologiczne, które teraz jeżdżą i jest tylko zmiana taboru, ale trzeba zrobić wszystko, 
żebyśmy my również nie korzystali ze swoich środków transportu, tylko właśnie z 
tego publicznego, tak? I jest na to możliwość. I wtedy się stanie nie tylko ekologiczny 
transport, ale ekologiczny Ostrowiec. Kolejna rzecz, tutaj też parę osób, może nie 
parę, może kilkaset zwracało mi uwagę na temat współpracy z niektórymi 
instytucjami naszymi miejskimi. Pani Radna dzisiaj mówiła, chwaliła między innymi 
MCK. Ja natomiast mam złe wspomnienia z MCK-iem, jeśli chodzi o ten rok. 
Niestety, o ten rok. Organizowaliśmy "Orszak Trzech Króli". Było bardzo dużo ludzi,  
i jak co roku, i w tym roku, niestety, za głośniki, za nagłośnienie żądano od nas 
pieniędzy. Pierwszy raz. A to jest wszystko organizowane dla mieszkańców, tak jak 
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te pikniki, o których tu koledzy mówili. Tak? No nie, no niestety, nierówno się traktuje. 
Nie wiem dlaczego? Na pewno nie jest to związane z tym, że już nie jestem radnym 
KWW Jarosława Górczyńskiego. Wykluczam to. To jest część. I teraz kolejna rzecz. 
Szanowni Państwo! Nie wiem, to było dwie sesje temu. Powoływaliśmy Młodzieżową 
Radę Miasta, tak? I ja z tą młodzieżą również rozmawiałem i chciałem Państwu 
przekazać, jak oni widzą naszą gminę, nas i naszą gminę, tak? Zadawali mi bardzo 
trudne pytania, na przykład, może inaczej – chcą startować do Młodzieżowej Rady 
Miasta, ale nie dlatego, że chcą lepiej dla Ostrowca, oni patrząc na nas, widzą inne 
rzeczy. Idą, idą, widzą pracę w jednostkach samorządowych, dobre miejsca, 
wynagrodzenia, które dostają osoby związane z Jarosławem Górczyńskim. To jest 
smutne, tak? Bo to też ma wpływ na demo…, Boże, przepraszam – na demografię  
w naszym mieście, tak? Na demokrację również, tak? Oni to widzą, obserwują  
i zgłaszają, tak? Zapewne oczywiście rozumiem, że będą zaraz głosy, że sam 
pracowałem w takiej jednostce. Szanowni Państwo! Zgadza się. W jednostce 
powiatowej pracowałem dwa lata i sam z niej zrezygnowałem. A za chwilkę dowiecie 
się dlaczego. Szanowni Państwo! Pani Przewodnicząca! No, to jest właśnie stan 
naszej gminy. To jest stan naszej gminy. Stan naszej gminy. Tak, to jest hipokryzja 
faktycznie, którą ja uprawiam, zgadza się. Szanowni Państwo! Nie sposób się 
odnieść, tak jak już wcześniej mówiłem o stanie naszej gminy poprzez pryzmat tych 
wydarzeń, które stały się w tym roku. Niestety, nasza gmina dużo na tym straciła. 
Być może jeszcze będzie traciła więcej. Musimy się pilnować, wstawać z kolan może, 
nie wiem. Pan Jarosław Górczyński wielokrotnie mówił, że ostatni gasi światło. 
Niestety, mam wrażenie, że to światło zgasło. Oby się szybko zapaliło, tak? 
Odnośnie hipokryzji i tego tutaj, radny mnie zahaczył niekulturalnie oczywiście, jak 
zawsze. Szanowni Państwo! No, muszę to powiedzieć, bo na to zwracają uwagę 
mieszkańcy i również ta młodzież, być może z Młodzieżowej Rady Miasta, tak? I oni 
o tym mówią, jak my radni, my – nie będę pokazywał palcem kto, gdzie i jak, jak 
możemy być wiarygodni i obiektywni, jeśli część z nas, a może większa część 
pracuje w jednostkach samorządowych i powiatowych? Tak? Tu dyskusja już dzisiaj 
była, tak? To wielokrotnie było to na spotkaniach Rady Miasta, tak? No, to są uwagi, 
spostrzeżenia mieszkańców i Rady Młodzieżowej, Młodzieżowej Rady Miasta. Oni to 
widzą, oni to słyszą, oni to obserwują, a później się nie dziwmy tak, że może 
wyjeżdżają albo nie widzą sensu tutaj mieszkać, bo jest tak jak jest, nic się nie 
zmieniło. Pamiętam, ideały w 2014 roku mieliśmy inne, tak? Dziękuję. To tyle na ten 
temat.  
Radny A. Pietruszka – Pani Przewodnicząca! Wysoko Rado! Bardzo chce również, 
chciałbym porozmawiać z tymi kandydatami do Młodzieżowej Rady Miasta, chociaż 
jeszcze nawet się to nie kształtuje. Także nie wiem, czy Pan sam zadawał te pytania 
i sam na nie odpowiadał? Czy, tak, że nie wiem, to już jest Pana, Pana, że tak 
powiem... 
Radny Wł. Stec – Rozmawiałem z kandydatami.  
Radny A. Pietruszka – Tak, na pewno. Wierzę w to, "o tu mi tramwaj jedzie".  
Po prostu chcecie widzieć miasto w złej kondycji i o to wam chodzi. Zamiast 
przedstawiać miasto w dobrej kondycji, które jest stabilne finansowo, budżetowo, to 
pokazujecie je w złym świetle. I taka jest prawda. Nie możecie przeboleć, że miasto 
od dziesięciu lat, od dziewięciu – przepraszam, za KWW, którego Pan był członkiem, 
i wtedy Pan nie miał nic przeciwko temu, rozwijało się fantastycznie i rozwija się 
nadal. I każdy o tym mówił, i każdy o tym wspominał. Nieaktualne jest? Na którym 
poziomie to jest nieaktualne? Z kim rozmawiacie? Z grupką ludzi. Przyślijcie tych 
ludzi do nas na Klub i również z nimi porozmawiamy. Nie ma najmniejszego 
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problemu. Wytłumaczymy. Nie mamy sobie nic do zarzucenia. Głosowaliśmy, każdy 
zgodnie z odpowiedzialnością za miasto. Po to zostaliśmy wybrani. Z bardzo 
wysokimi wynikami i mieliśmy 70% poparcie i sądzę, że nadal je mamy. I taka jest 
prawda, chcecie widzieć miasto leżące w gruzach. A co jeszcze, a do ARL-u, to już 
Pana Radnego nie ma, ale jako doświadczony samorządowiec powinien wiedzieć  
i odróżnić stratę, którą tutaj ARL miał, bo, nie ma już Pana Radnego, to nie chcę się 
już wypowiadać, bo może, może, może następnym razem będę po prostu, wrócę, 
wrócę do tego. ARL nie miał długu. Od tego trzeba zacząć. Miał stratę. Taka jest 
różnica w ekonomii - mała. Strata, a dług. Wiecie? Bo o mnie się rozpisują, że jestem 
po ZDZ-cie i po szkole specjalnej, ale co niektórzy widzę, że chyba mają problem z 
podstawami ekonomii. Tak widzicie miasto i tak je przedstawiacie w świecie. Tak to 
właśnie wygląda. Zgodzę się z Radnymi PiS-u, zawsze się wstrzymywali, mówili 
jednogłośnie. Ale co niektórzy byli w tym Klubie i współrządzili tym miastem,  
a niektórzy chcieli do niego wstąpić. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę ad vocem Radny 
Włodzimierz Stec.  
Radny Wł. Stec – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! Krótko się 
wypowiem, odpowiem na te zarzuty. Tak, byłem w Klubie, zgadza się i nie odżegnuję 
się od tego. Wykonaliśmy dużo dobrej roboty. Ale zwrócenie na pewne bolączki 
mieszkańców, nie jest niczym złym. Ja nie powiedziałem nigdy, że w mieście żyje się 
źle. Tak? Nie powiedziałem, prawda? Zwróciłem, przekazałem informację od 
mieszkańców, z którymi również się zgadzam. No bo chyba, jeśli gdzieś skłamałem, 
to proszę, powiedzcie. To chyba po to jest ta dyskusja, po to są mieszkańcy, 
młodzież mieszkająca, która też obserwuje -widzi. Każdy z nas inaczej widzi, inaczej 
odczuwa. Tak? Czy ja powiedziałem, że do tej pory było wszystko źle? Nawet raz. 
Dziękuję bardzo. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę teraz o zabranie głosu, zgodnie  
z moją listą, Karola Wójcika.  
Radny K. Wójcik – Pani Przewodnicząca! Panie i Panowie Radni! Szanowni 
Państwo! Postaram się, jak najbardziej bezemocjonalnie przedstawić moją refleksję, 
jak najbardziej merytorycznie. Nie będę się tutaj odnosił do, nie wiem nawet jak to 
określić – insynuacji. No, są tacy, którzy dwa razy wchodzili do "Ruchu Marka 
Materka", a więc, więc jak chcemy, jak chcemy na pewnym poziomie rozmawiać to, 
to, to rozmawiajmy. A czy, ja powiedziałem, że Ty? No to fajnie, że – to zapraszam. 
My jesteśmy, my jesteśmy Aron otwarci na współpracę. Ale ja, Pani Przewodnicząca, 
ja nikomu nie przeszkadzałem, nie zwracałem uwagi w trakcie wypowiedzi. Masz 
Aron otwartą drogę. Jak się w końcu zdecydujesz, to podejmiesz decyzję. To 
zapraszamy, za trzecim razem. Natomiast postaram się po prostu przeczytać moje, 
moją refleksję na ten temat, bo rzeczywiście, rzeczywiście no, miasto ma pewne, 
pewne kłopoty. Natomiast wiadomo, że trzeba gdzieś to ważyć, szukać złotego 
środka i myślę, że my "w czambuł" nie potępiamy wszystkiego. Wręcz przeciwnie. 
Staramy się gdzieś w tych naszych wypowiedziach, a przynajmniej ja staram się to 
czynić, przekazywać jakieś swoje pomysły, które mogłyby być w Ostrowcu 
zrealizowane. Oczywiście do tego jest potrzebna wola polityczna, ale myślę, że 
mamy prawo do tego, żeby przynajmniej z pewnymi inicjatywami wychodzić takimi, 
które być może są do realizacji, a przynajmniej mam taką nadzieję. Szanowni 
Państwo! Miasto Ostrowiec Świętokrzyski to nasz wspólny lokalny obowiązek, 
począwszy od mieszkańców, radnych poprzez dyrektorów, prezesów i kierowników, 
na pracownikach instytucji kończąc. Niezależnie od funkcji, każdy dokłada swoją 
cegiełkę do tego, co nazywamy "marką" miasta. Debatując nad "Raportem o stanie 
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Gminy za rok 2022", nie można, debatujemy nad "Raportem o stanie Gminy za rok 
2022", ale nie możemy mówić o samorządzie, nie spoglądając wstecz oraz bez 
patrzenia na kolejne lata. Właśnie w takim kontekście odniosę się do kilku wybranych 
elementów związanych z funkcjonowaniem miasta. Jedną z najważniejszych rzeczy 
dla samorządu w ujęciu globalnym są jego finanse, racjonalność wydatków. 
Stabilizacja finansowa, brak deficytu, czy brak pożyczek branych tylko na 
przetrwanie, to nasz wspólny sukces. Dla mnie osobiście jest to jedno  
z najważniejszych osiągnięć tej kadencji, nas wszystkich. Sytuacja na świecie, jak  
i w kraju jest nadal dynamiczna. Jest wiele czynników niepewnych i zmiennych. 
Jednak to właśnie teraz potrzebna nam jest kompleksowa wizja, jak Ostrowiec 
Świętokrzyski ma wyglądać nie za rok czy za dwa lata, ale za dziesięć albo 
piętnaście lat. Z lektury raportu tego się nie dowiemy. Podczas wielu rozmów  
z przedsiębiorcami z naszego miasta, jeden z nich porównał sytuację finansową 
Ostrowca Świętokrzyskiego do przypowieści "O talentach". Dziś nie możemy już tylko 
chomikować i oszczędzać. Musimy zacząć więcej inwestować. Dziś potrzeba nam 
szerokiej wizji rozwoju i dużo odwagi w podejmowaniu decyzji, co do wyzwań jutra, 
takich jak inteligentna sieć energetyczna, ekonomia współdzielenia, czy miasto 
obywatelskie. Zresztą mówiąc o równowadze budżetowej, warto podkreślić kontekst 
stanu spółek miejskich i zakładów budżetowych, których kondycja finansowo, 
finansowa mocno zaważy na kolejnych budżetach miasta. Oczywiście wyłączam  
z tego te instytucje, które odpowiadają chociażby za kulturę, czy rekreację, one 
rzadko generują zyski, zresztą nie taka jest ich misja, choć wiadomo, że tam również 
trzeba liczyć każdą złotówkę, a każdy wydatek musi być racjonalny. Niestety, 
gigantyczna strata Miejskiej Energetyki Cieplnej może pociągnąć miasto w bardzo 
trudną stronę. Do tego dodajmy ujemne wyniki finansowe niektórych innych spółek, 
jednostek. Miasto to nie tylko inwestycje, ale przede wszystkim ludzie. Często na tej 
sali dziękowano osobom funkcyjnym za różne rzeczy, najczęściej za wykonywanie 
swoich obowiązków. Ja również pozwolę sobie podziękować tym wszystkim 
pracownikom Urzędu Miasta oraz wszystkich jednostek, którzy swoją codzienną, 
ciężką pracą budują potencjał Ostrowca Świętokrzyskiego. To wam składam 
podziękowanie i chylę czoła. W tym miejscu chcę zobowiązać Wiceprezydentów do 
przyjrzenia się wielu sytuacjom, które, z którymi w ostatnich czasach zgłaszali się do 
nas mieszkańcy. One właśnie odnoszą się do tego, jak funkcjonuje miasto i w jakim 
ono będzie stanie. Ta debata jest też dobrym momentem do tego, żeby nadać 
kierunek rozwoju dla naszego miasta. Wszystko wskazuje na to, że ośrodkiem 
przemysłowym już nie będziemy. Trzeba zatem szukać innych rozwiązań. Czas 
najwyższy, aby zacząć pobudzać rozwój za pomocą turystyki. O doskonałym 
położeniu naszego miasta pod tym kątem nikogo nie trzeba przekonywać. Do tego 
obiekty o zasięgu krajowym, jak i światowym sprzyjają działaniom, które mogłyby 
doprowadzić do stworzenia z Ostrowca Świętokrzyskiego swoistej bazy wypadowej, 
noclegowej, czy gastronomicznej dla turystów, którzy odwiedzają Bałtów, gdzie to 
miejsce odwiedziło 500 tys. turystów, Krzemionki, które są na liście UNESCO, czy 
Góry Świętokrzyskie i szereg innych wokół ciekawych rzeczy. Nasze miasto również 
ma swoje elementy, które warto pokazywać, jak choćby wspomniane Centrum 
Tradycji Hutnictwa, czy zresztą cały obiekt kina "Etiuda", czy Browaru Kultury. 
Oczywiście gmina nie będzie zakładać hosteli i restauracji, ale trzeba przygotować 
przestrzeń i warunki, aby zachęcić ludzi do takiej aktywności gospodarczej. W tym 
zakresie działań nie widać. Składam w tym miejscu propozycję do Panów 
Wiceprezydentów, aby być może podjąć działania zmierzające do utworzenia 
lokalnej organizacji turystycznej, która może być doskonałym narzędziem do 
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pobudzenia turystycznego potencjału naszego miasta. Obszarów, w których można 
podejmować różnego rodzaju działania jest wiele. Możemy myśleć o tanich 
mieszkaniach na wynajem, są różnego rodzaju programy, z których można czerpać 
pieniądze, bądź są instytucje, które skutecznie takie działania wspierają. W sprawach 
edukacji, która jest niewątpliwie naszą wizytówką, można też dokonać pewnych 
zmian – na przykład można pomyśleć o utworzeniu przedszkola specjalnego, gdyż  
w tej materii potrzeby są ogromne i o tym mówią i apelują rodzice, a ja jako 
nauczyciel też doskonale o tym wiem. To chyba tyle. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Teraz zabiorą głos koledzy, którzy 
jeszcze nie zabierali, a dopiero w następnej kolejności inne osoby. Tak, że w tej 
chwili proszę o zabranie głosu Stanisława Choinkę. 
Radny St. Choinka – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Panowie Prezydenci! 
Szanowni Państwo! Drodzy internauci! Chciałbym w swojej wypowiedzi odnieść się 
do ogólnej sytuacji spółek z udziałem Gminy Ostrowiec Świętokrzyski, bo tutaj padają 
takie różne zdania, różne wypowiedzi, które nie do końca są trafne i świadczą o 
rzeczywistym stanie tych spółek. Zacznę od Ciepłownia Ostrowiecka Sp. z o.o. 
Spółka pozostaje w organizacji, nie prowadzi jeszcze działalności operacyjnej z 
uwagi na fakt trwających jeszcze intensywnych prac z Narodowym Funduszem 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Warszawie, dotyczących zbycia 
udziałów przez Gminę Ostrowiec Świętokrzyski na rzecz Narodowego Funduszu,  
a także objęcia aportem zorganizowanej części przedsiębiorstwa, wydzielonej ze 
składników MEC. Aktualnie nadzorujący organ Narodowy Fundusz Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej w tej sprawie, to jest Ministerstwo Klimatu  
i Ministerstwo Finansów wyraziły pozytywne opinie w przedmiotowej sprawie. Trwają 
prace proceduralne dotyczące sfinalizowania wyżej wymienionej sprawy. Miejska 
Energetyka Cieplna – też tutaj widzę, budzi sporo emocji. Spółka znajduje się  
w fazie kluczowych dla Gminy Ostrowiec Świętokrzyski zmian organizacyjnych wraz 
z drugim wspólnikiem, to jest z Narodowym Funduszem Ochrony Środowiska  
i Gospodarki Wodnej w Warszawie, związanych z zakończeniem prac dotyczących 
wydzielenia zorganizowanej części przedsiębiorstwa i przekazania jej aportem do 
nowo powstałej spółki, to jest Ciepłowni Ostrowieckiej, oraz przeprowadzenie wyżej 
wymienionej procedury – pozwoli w przyszłości gruntownie przeorganizować miejski 
system produkcji ciepła systemowego, tak aby ograniczyć koszty związane z 
opłatami za emisję CO2, to jest opłat za certyfikaty ETS. W efekcie myślę, że 
mieszkańcy gminy uzyskają realne korzyści, to jest mniejsze opłaty za odbierane 
ciepło systemowe. Spółka MEC, podkreślę jeszcze raz, spółka z ograniczoną 
odpowiedzialnością Gminy Ostrowiec Świętokrzyski, nieprzerwanie i w sposób ciągły 
dostarcza mieszkańcom Gminy Ostrowiec Świętokrzyski energię cieplną i ciepłą 
wodę, zabezpieczając odbiorców w profesjonalny serwis i wsparcie techniczne. 
Spółka posiada zabezpieczone surowce energetyczne dla prowadzenia swojej 
działalności. Miejskie Przedsiębiorstwo Robót Drogowych Sp. z o.o. Spółka jest 
kluczowym podmiotem dla Gminy Ostrowiec Świętokrzyski i dla Powiatu 
Ostrowieckiego oraz gmin ościennych, jak i szeregu prywatnych inwestorów  
w obszarze budownictwa drogowego, jak również z obszaru zimowego utrzymania 
dróg. Systematycznie realizuje zadania, inwestycje wyżej wymienionych podmiotów. 
Cieszy się dobrą renomą związaną z oferowaną jakością usług i ich terminowością. 
Spółka systematycznie stara się unowocześniać posiadany sprzęt i tabor 
samochodowy. Rok 2022 Spółka zakończyła dodatnim wynikiem finansowym. 
Ostrowieckie Towarzystwo Budownictwa Społecznego Sp. z o.o. Spółka realizuje 
zadania gospodarcze wynikające z administrowania lokalami mieszkalnymi, 
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użytkowymi i eksploatacji własnych zasobów lokali mieszkaniowych i użytkowych. 
Spółka wykonuje prace remontowe, naprawy i inne prace zlecone na obiektach. 
Ponadto realizuje zadania związane z utrzymaniem zieleni, ładu i porządku  
w administrowanych budynkach. Aktualnie własne zasoby Spółki stanowi 96 lokali 
mieszkalnych, z tego 80 mieszkań w dwóch budynkach położonych przy ul. Reja 14  
i Reja 16, oraz 16 lokali w 14 różnych budynkach na terenie Ostrowca 
Świętokrzyskiego o łącznej powierzchni użytkowej 4,5 tys. m2. Spółka posiada 
również osiemnaście lokali użytkowych i cztery garaże o powierzchni około 1,5 tys. 
m2. Zarówno mieszkalne, jak i użytkowe lokale OTBS-u w 2022 r. były wykorzystane 
w stu procentach i utrzymywane w należytej kondycji. Na koniec 2022 roku OTBS 
zarządzało 89 wspólnotami mieszkaniowymi. To jest 93 budynkami o łącznej 
powierzchni użytkowej 113 tys. m2. W trakcie roku 2022 spółka objęła w zarządzanie 
nową wspólnotę mieszkaniową, to jest ul. Klimkiewiczowska 16, która wyodrębniła 
się z zasobów Spółdzielni Mieszkaniowej "Hutnik". Świadczy to o należytej 
staranności i rzetelności wykonywanych usług oferowanych przez OTBS. Dodam, że 
w roku 2022 spółka nabyła w drodze zamiany nieruchomości, grunty przy ul. 
Hubalczyków w zamian za prawo wieczystego użytkowania gruntu na os. Ogrody. 
Spółka w 2022 roku zakończyła dodatnim wynikiem finansowym. Zakład 
Unieszkodliwiania Odpadów "Janik" Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością. 
Spółka, w której Gmina Ostrowiec Świętokrzyski jest dominującym wspólnikiem obok 
pozostałych wspólników, to jest: Gminy Kunów, Starachowice, Bodzechów, Łagów, 
Waśniów, Ćmielów i Bałtów. Spółka jest podmiotem świadczącym usługi w obszarze 
zagospodarowania odpadów oraz schroniska dla bezdomnych zwierząt. Poza tym 
odbiera odpady z innych gmin, to jest: Brody, Mirzec, Pawłów, Tarłów, Wąchock nie 
będących jej udziałowcami, a także bezdomne zwierzęta przywożone do schroniska  
w ramach podpisanych umów między Gminami: Ostrowiec, Starachowice, 
Bodzechów, Waśniów, Bałtów, Kunów, Ćmielów, Lipnik, Lipsko, Rzeczniów, Sienno, 
Ożarów, Wojciechowice, Tarłów i Wąchock. Zwierzęta w schronisku mają 
zapewnioną dobrą opiekę weterynaryjną. Na bieżąco są wykonywane wszelkie 
niezbędne szczepienia oraz zabiegi sterylizacji i kastracji. Wszystkie psy i koty w 
schronisku mają wszczepione elektroniczne chipy identyfikacyjne. Działalność spółki 
jest zatem nadzorowana i systematycznie monitorowana przez kilku wspólników, co 
daje w efekcie bardzo dobre oceny za pracę i odbiór społeczny. Spółka prowadzi 
zdania między innymi na wysypisku odpadów zlokalizowanych w Janiku przy ul. 
Borowskiej, gdzie jest systematycznie monitorowana i kontrolowana przez 
kompetentne instytucje z zakresu oddziaływania na środowisko naturalne i ochrony 
nad zwierzętami. Czego jej efekty potwierdzają profesjonalizm w działaniu i troskę o 
otaczające środowisko naturalne. Spółka jest również oferentem kompostu. Spółka 
jest bardzo dobrze wyposażona osprzętowo. Rok 2022 zakończyła dodatnim 
wynikiem finansowym. Aktualnie przygotowuje się koncepcyjnie do poszerzenia 
kwatery na składowanie odpadów. Zakład Usług Pogrzebowych również spółka  
z ograniczoną odpowiedzialnością. Spółka zarządza cmentarzem komunalnym w 
Ostrowcu Świętokrzyskim przy ul. Długiej. Spółka jest bardzo dobrze wyposażona 
sprzętowo. Rok 2022 zakończyła dodatnim wynikiem finansowym i może o tej spółce 
tyle. I jeszcze na chwilę wrócę do - Miejski Zakład Komunikacji, również spółka z 
ograniczoną odpowiedzialnością. Dzięki zrealizowanym przez Gminę Ostrowiec 
Świętokrzyski projektem inwestycyjnym o budżecie kilkudziesięciu milionów złotych 
spółka została wyposażona w nowoczesną bazę transportową wraz z niezbędnym 
wyposażeniem, zlokalizowaną przy ul. Samsonowicza 3 w Ostrowcu Świętokrzyskim, 
a także została wyposażona w nowoczesne ekologiczne autobusy o napędzie diesla, 
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hybrydy i elektryczne, w łącznej liczbie 21 sztuk. Ostatnia partia autobusów 
elektrycznych zostanie pozyskana wiosną 2024 r. Spółka w ramach dziesięcioletniej 
umowy transportowej realizuje bez zarzutów usługę zbiorowego transportu 
publicznego dla mieszkańców Gminy Ostrowiec Świętokrzyski, Gminy Kunów, Gminy 
Ćmielów oraz od 1 stycznia 2023 r. również na terenie Gminy Bodzechów. Powyższe 
działania pozwoliły dokonać przeskoku cywilizacyjnego w miejskim transporcie 
publicznym. Spółka nie notuje strat i jest dobrze postrzegana przez obsługiwanych 
mieszkańców i środowisko branży transportowej z całego kraju. Wynik finansowy za 
2020 rok spółka uzyskała dodatni. Systematycznie monitoruje stosowany rozkład 
jazdy w celu jego zoptymalizowania dla potrzeb mieszkańców. Autobusy, czyli tabor 
Szanowni Państwo, to najwyższa światowa półka, jeżeli chodzi o autobusy. 
Kasowniki środkowe były cały czas czynne, sprawne. Choć nie ulega wątpliwości, że 
osoby starsze miały problem z ich obsługą. Dodam jeszcze, że takie kasowniki w 
środkowych drzwiach są zamontowane po to, żeby między innymi obsługiwały je 
osoby na wózkach inwalidzkich. Dodam jeszcze odnośnie tych spółek gminnych,  
o których tutaj sporo mówiono. Pracują w nich przede wszystkim ostrowczanie, jak 
również i mieszkańcy Powiatu Ostrowieckiego, gdzie spółki dają naprawdę spore 
zatrudnienie dla powiatu całego ostrowieckiego. Pani Przewodnicząca! Idąc dalej, 
jeżeli chodzi o pkt VI - jestem trzy razy na "tak", jeżeli chodzi o podjęcie tych uchwał, 
dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Proszę o zabranie 
głosu Radną Krystynę Dziewięcką.  
Radna K. Dziewięcka – Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Szanowni 
Radni! Proszę Państwa, mój głos troszeczkę będzie inny od wysłuchanych tutaj. 
Ponieważ tak odniosę się do tego, że radną jestem od kilku miesięcy, więc moje 
doświadczenie jest tu słabe, bym powiedziała. Jednak, czytając Raport, powiem,  
tak, jestem bardzo dumna, że powstał taki raport, który mówi o tym, jaka sytuacja jest 
w naszym mieście. Jestem ostrowczanką od urodzenia i proszę Państwa też 
rozmawiam z osobami, z ludźmi, i z młodzieżą, i chyba Włodku z innymi osobami niż 
Ty, przykro mi. Bo, chcę właśnie przekazać to, o czym słyszę. Co ludzie mówią też  
o naszym mieście, na co zwracają uwagę. Cieszę się, że Państwo zwróciliście 
uwagę na te minusy. Na jakieś tam niedociągnięcia i bardzo dobrze, bo te 
niedociągnięcia i to, na co Państwo zwróciliście uwagę, pomogą nam dokonać zmian 
i wprowadzić to w przyszłym roku. To, co się zadziało w naszym mieście, to nie 
wyniknęło tylko tutaj z tej koalicji, która siedzi po mojej stronie, tylko również to jest 
zasługa Państwa. To, co dobre, to zasługa również Państwa. Oczywiście, dziwi się 
Pani, no nie? No ja właśnie chcę to powiedzieć, że przecież Państwo tu obradujecie, 
podejmujecie uchwały, tak? Decydujecie o rzeczach, które mają się zadziać  
w mieście. Ja zostając radną, to naprawdę myślałam, że dokonamy tu wspólnie 
wiele. I co słyszę? Słyszę tylko z jednej strony, jak umartwiamy się, że jest źle, źle, 
źle. I teraz co taki słuchacz pomyśli sobie na temat miasta. No kurde, źle jest. 
Przepraszam za brzydkie słowo. Właśnie, albo bardzo dobrze, ale tu już padło, że 
jest trochę tak trochę tak, ale pokażmy też, co dobrego zadziało się w tym mieście  
i powiedziałabym, że o tych perłach, które są tu zawarte, właściwie nikt nie mówił. 
Było to między słowami. To, co się zadziało dobrego, to jest zasługa, jeszcze raz 
powiem - włodarzy naszego miasta, Państwa i wszystkich osób, które pracują  
w różnych spółkach, instytucjach, które wpływają na to, jak funkcjonuje nasze miasto. 
Ja powiem, tak, jestem dumna z tego, co się zadziało i tu szczególne ukłony w stronę 
Pana Prezydenta Dominika Smolińskiego, bo być może się mylę, ale tak z obserwacji 
te wszystkie fundusze, które spływają do nas, to, to właśnie dzięki niemu i ludziom, 
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którzy wokół niego pracują. Pisanie wniosków nie jest łatwą sprawą. Wiem, bo sama 
kiedyś się tym parałam. Więc to, jak gmina występuje o środki unijne czy środki 
norweskie, które tutaj były, są skierowane na edukację, które były skierowane dla 
naszych dzieci i chwała za to, i z tego się cieszmy. Nikt z Państwa nie wspomina  
o tym, no ja się po prostu dziwię. Naprawdę dziwię się, bo to, co się zadziało,  
w Etiudzie dawnej, tak? Te zmiany: SOWA czy muzeum, które ma powstać? To, co 
kolega powiedział, że może w kierunku właśnie turystyki? No to jest ten zaczątek  
i bardzo dobrze. I jeszcze moja jedna tutaj dygresja, a propos tego żłobka. Bo dbamy 
o, dbamy o przedsiębiorców i bardzo dobrze. Ale spójrzmy też na osoby, którym się 
troszkę gorzej powodzi w naszym mieście. Nikt o tym dzisiaj tutaj nie mówił. Te 
osoby czekają na ten żłobek, który dla nich może być takim wytchnieniem, dla matek 
samotnie wychowujących dzieci. Nikt o tym nie powiedział, więc proszę Państwa, 
patrzmy na ten, na raport. Patrzmy na nasze miasto, tak prosiłabym obiektywnie  
i przekazujmy tej informacje dobre. Wiadomo o złym też trzeba mówić. Trzeba 
mówić, żeby je zmienić. Zatem dziękuję za wysłuchanie mojej wypowiedzi. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Proszę o zabranie 
głosu Mateusza Czeremchę. 
Radny M. Czeremcha – Pani Przewodnicząca! Państwo Radni! Panowie Prezydenci! 
Szanowni Goście! Drodzy internauci. Czytając jakiekolwiek opracowanie, czy książkę 
zwracam uwagę na autora. Mam takie pierwsze pytanie, który wydział Urzędu 
Miasta, który referat, który naczelnik tak naprawdę jest autorem, czy odpowiedzialny 
za ten raport. Proszę o odpowiedź.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy to? Czy to już koniec wypowiedzi, 
Panie Radny, czy?  
Radny M. Czeremcha – To jest pytanie wstępne.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Radną Grażynę Maj  
o zabranie głosu.  
Radna G. Maj – Bardzo dziękuję Pani Przewodnicząca. Panowie Prezydenci! 
Szanowna Rado! Przysłuchuję się uważnie dzisiejszej dyskusji i tak jak zaczęłam 
swoją wypowiedź mówiąc, że staram się być obiektywna we wszystkim, co mówię  
i staram się zauważyć dobre i złe strony. To, co było napisane i to, co przeczytaliśmy, 
powtórzono tutaj wielokrotnie. Przytoczono, jakby cytaty wyjęte z raportu, łącznie  
z liczbami, z danymi, które powtórzono wielokrotnie. Proszę Państwa czytać, każdy 
potrafi, a uwagi konstruktywne powinny być też uwagami, które mają zmotywować, 
zmobilizować osoby, które stoją na najwyższych szczeblach naszej władzy do tego, 
żeby zmieniać nasze miasto i żeby było coraz piękniejszym, i godnym do życia. Pani 
na pewno też, odniosę się może do wypowiedzi Pani, rozmawia z dziećmi, ale jak 
Państwo wszyscy wiecie i jestem nauczycielem, jestem nauczycielem od 33 lat. 
Proszę Państwa, jestem opiekunem samorządu nie dlatego, że chcę tutaj 
wypowiadać i opowiadać o swojej historii życia. Tylko proszę Państwa, na co dzień 
jestem związana z młodzieżą i naprawdę rozmawiam. I niestety, nie zgodzę się  
z Panią, a raczej zgodzę się z Panem Stecem, że obraz naszego miasta w oczach 
dzieci jest zupełnie zły. Dlaczego? I nie chcę tutaj straszyć nikogo. Proszę Państwa, 
zawsze zadaję pytanie młodzieży, która jest w ostatniej klasie szkoły 
ponadpodstawowej, bo w takiej uczę. Zadaje pytanie, ile dzieci chce wrócić do 
naszego miasta? Proszę państwa, z przerażeniem wysłuchuję, że praktycznie nikt. 
Proszę mi uwierzyć, to nie jest straszenie, to nie są gołe słowa. Pan Naczelnik Łata 
powinien też wiedzieć o takich sprawach, ponieważ interesuje się, a raczej nadzoruje 
oświatę ostrowiecką szkół ponadpodstawowych i też takie zestawienia na pewno ma. 
Niestety, przerażenie ogarnia nas, że nasze dzieci, rodzone dzieci nie chcą wrócić do 
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naszego Ostrowca. Rozmowa ostatnio z moją córką, gdzie zachęcałam ją, mówię, 
powróć tutaj do Ostrowca, bo przyjechała z narzeczonym i mówi, że jak ona kocha te 
wszystkie miejsca. "Wróć tutaj.” „Mamo, a jak będę żyć?". Proszę Państwa, to nie 
jest straszenie społeczeństwa ostrowieckiego, to jest realizm. Na pewno zmienia się 
wiele. Na pewno idziemy wieloma płaszczyznami w dobrym kierunku, ale proszę 
Państwa, utarło się - ja nie jestem z Ostrowca, kiedy przyjechałam do Ostrowca 30 
lat temu, to zasugerowano mi, czy w ogóle usłyszałam takie zdanie, które do dziś mi 
brzmi w uszach, jak na warunki ostrowieckie, to płaca jest dobra. Proszę Państwa, 
ludzie naprawdę zarabiają jak na warunki ostrowieckie. Tylko nie wiem, kto ustalił te 
warunki ostrowieckie i dlaczego akurat warunki ostrowieckie w płacach naprawdę 
odbiegają od średnich krajowych. Więc spójrzmy obiektywnie na takie aspekty 
naszego życia. Bo nie starajmy się patrzeć przez pryzmat nielicznej grupy. Starajmy 
się, proszę Państwa, patrzeć obiektywnie, obiektywnie. Odniosę się jeszcze do 
jednego aspektu sportowego, proszę Państwa. Jak Państwo wiecie, też pracuję  
w Szkole Mistrzostwa Sportowego. Byłam przez pewien czas wicedyrektorem tej 
szkoły. No, już nie jestem, ale proszę Państwa, powiem tak. Dopóty, dopóki nie 
będziemy traktować jednego miasta jako naszego w całości, a będziemy uprawiać 
partykularne interesy, to twór, który w naszym mieście powstał,  jako zaczątek 
wydawało mi się czegoś wspaniałego, a mianowicie stojącego na początku rozwoju 
sportowego dzieci i młodzieży, no proszę Państwa, naprawdę z trudnościami się 
boryka takimi, gdzie no niestety, ale zostają zablokowane pewne działania, które 
umożliwiają funkcjonowanie dobre tej szkoły. Zwracam się z ogromną prośbą do 
Panów Prezydentów, aby pochylili się też nad możliwością rozwoju. Pan Naczelnik 
też wie, o czym mówię, na pewno. Nad rozwojem i jakby wspólnym działaniem 
instytucji miejskich i powiatowych, co już daliśmy wyraz wielokrotnie, że współpraca 
może się dobrze nam układać, nad tym, żeby dzieciaki naprawdę miały dobre 
warunki rozwoju sportowego. Pan Kutryba powiedział o stadionie - nie potrzeba. Na 
obiektach szkolnych Szkoły Mistrzostwa Sportowego powstaje stadion za 18 
milionów. Sama o to zabiegałam. Jako radna, starałam się, aby wysłuchano głos  
i żeby potrzeby zostały dostrzeżone. Więc proszę Państwa, traktujmy miasto jako 
jeden wielki organizm i starajmy się poprawiać sytuację i warunki życia. I nie są to 
słowa, które ja kieruję jako słowa, które tylko mają krytykować. Nieprawda, to mają 
być uwagi konstruktywne, a wynikają one, proszę Państwa, naprawdę z obserwacji 
wielu lat, bo spędziłam w Ostrowcu 30 lat. I z przerażeniem, proszę Państwa, patrzę, 
bo jak przyjeżdżałam do Ostrowca, to było miasto prawie osiemdziesięciotysięczne,  
a jak patrzę teraz po 30 latach, to niestety proszę Państwa, ale jest to przerażające, 
bo jak już tutaj kolega mój przedmówca powiedział, to po ilości osób, które opłacają 
śmieci, jest faktyczny, można stwierdzić faktyczną liczbę mieszkańców 54 tysiące. 
Więc proszę Państwa, przez 30 lat zmniejszyła nam się liczba osób o połowę. I to 
jest bardzo, bardzo niepokojące, i nad tym mamy się pochylić. Nad tym, co już mówię 
wielokrotnie na tych sesjach: o demografii, o działaniu wspólnym dla młodzieży, bo 
dzieci są, proszę Państwa i młodzież siłą, która może dać - kołem zamachowym 
miastu. My jesteśmy niestety, ale już można powiedzieć po tej stronie, ja powiem, 
proszę Państwa, po matematycznemu - optymalizacja, szczyt, to już nie nasz etap. 
My jesteśmy po tej drugiej stronie paraboli. I tak to proszę Państwa wygląda, że jeżeli 
nie damy szansy młodym ludziom, nie zachęcimy ich ofertami pracy, które będą 
korzystne dla nich, proszę Państwa powiem jedno, to co powiedziałam wcześniej - na 
warunki ostrowieckie. Dzieci nie chcą na warunki ostrowieckie brać pensji, bo 
młodzież, która teraz sięga, sięga w płacach naprawdę wysoko, naprawdę wysoko.  
I nad tym się pochylmy. Nad tym się zastanówmy. Nie obiektywnie, tylko obiektywnie 
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patrzmy wszyscy. Nie tylko, proszę nie mówić, że z tej strony sali to ludzie są 
nieobiektywni. Naprawdę staramy się rzetelnie i zwrócić uwagę. Ja proszę Państwa, 
nie jestem osobą złośliwą. Nie jestem osobą złośliwą. Ale no o hipokryzji nie możemy 
mówić w aspekcie, nie wiem, wytykania sobie pewnych miejsc, gdzie kto był. Proszę 
Państwa, no ludzie popełniają błędy, zastanawiają się, szukają swojego miejsca, ale 
to różni ludzie. I zmieniają nazwy, i odchodzą od wodza, i przychodzą do niego,  
i starają się z nim pracować, i widzą błędy, które popełniają. Dlatego proszę 
Państwa, starajmy się obiektywni być na tej sali i starajmy się naprawdę no tak 
dyskutować, żebyśmy mogli spokojnie patrzeć mieszkańcom w oczy. Dziękuję 
bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Proszę o zabranie 
głosu Joannę Pikus.  
Wiceprzewodnicząca RM – J. Pikus – Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! 
Szanowni Państwo! Ja nie zabrałam głosu od razu po wypowiedzi Kolegi Radnego 
Włodzimierza Steca. Nie ukrywam, że dlatego, że zabrakło mi chyba tchu albo słów. 
Trudno mi określić. Ale chciałabym dopytać, doprecyzować -  Pan Radny powiedział, 
że w 2014 r. mieliśmy ideały. Ja chciałam zapytać, czy Pana ideał się zmienił? Czy 
Pan tego ideału nie ma, bo my mamy nadal ten ideał. Nadal przyświeca nam cel - 
praca na rzecz mieszkańców. I chciałabym się odnieść do Pana wypowiedzi. 
Zacytuję, o ile może być przekreślone jedno zdanie. Powiedział Pan: "Jak można być 
obiektywnym pracując w spółkach i jednostkach". Można, Panie Radny, bo my 
mówię o mnie, o moich kolegach, którzy pracują w spółkach, bądź jednostkach 
gminnych, powiatowych. Jesteśmy obiektywni i pracujemy bardzo, bardzo rzetelnie. 
Efekty naszej pracy myślę, że mieszkańcy dostrzegają. Przykre jest, że Pan tego nie 
dostrzega. Bardzo dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Proszę Radny Aron 
Pietruszka.  
Radny A. Pietruszka – Obiektywnie patrząc.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Sekundę, sekundę. Tu jeszcze jedno 
słowo chciała koleżanka dodać.  
Wiceprzewodnicząca RM – J. Pikus – Przepraszam bardzo, bo nie ukrywam, że 
jestem, być może te emocje przeze mnie też przemawiają. Zapomniałam jeszcze  
o jednym. Pan Radny Włodzimierz powiedział o nierównym traktowaniu, mówiąc  
o nagłośnieniu "Orszaku Trzech Króli" bodajże, jak dobrze pamiętam. Panie Radny, 
ja jeżeli to odnosiło się do mojej osoby, organizując jakiekolwiek uroczystości, 
imprezy - i wszyscy radni ze wszystkich klubów i nie tylko radni, ale osoby z zewnątrz 
również odpowiadają finansowo za wypożyczenie każdego sprzętu, bądź też 
ewentualnie za współorganizację, organizację każdych działań. Ja mogę powiedzieć 
za siebie, ale i za moich kolegów i koleżanki. Bardzo dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę teraz o zabranie głosu Arona 
Pietruszkę. 
Radny A. Pietruszka – Pani Przewodnicząca! Koledzy, Koledzy Radni! Szanowni 
Państwo! Jak już patrzymy tak obiektywnie, to mieszkańcy Ostrowca 
Świętokrzyskiego, tak jak powiedzieliśmy, nie podwyższyliśmy podatków. Owszem, 
ktoś tu zauważył - to są marne pieniądze. Zabezpieczyliśmy "bezpiecznikiem"  
w czasie Covidu miasto - nie, no przecież nic nie zrobiliśmy. Obiektywnie rzecz 
patrząc, mieszkańcy Ostrowca, to chcą mieć tanią benzynę, tanią energię, dostęp do 
specjalistów i lekarzy, a za to odpowiada, niestety, Rząd Rzeczypospolitej 
Najjaśniejszej Polski. I na to wpływu obiektywnie już my, jako radni, nie mamy. I tego 
oczekują również mieszkańcy, a rząd jak wiemy, samorządom nie pomaga w tym. 
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Obcina się różne subwencje. Nie pomaga się wcale w tworzeniu nowych miejsc 
praktyk lekarskich, ogólnodostępnych. To jest wstyd i hańba. Gdzie jest pomoc? 
Gdzie jest pomoc rządowa? Mówimy tylko, że Ostrowiec, Ostrowiec, Ostrowiec, 
jeszcze raz Ostrowiec. Przy takich cenach prądu i mediów, za które również 
odpowiedzialny jest nasz rząd, to ja również nie wiem, czy niedługo mnie będzie stać 
mieszkać w Ostrowcu Świętokrzyskim i Państwa. Bo niestety zarobki w Ostrowcu są, 
jakie są. I na to również, jako radni wpływu nie mamy. Bo to są prywatne firmy, 
prywatne przedsiębiorstwa. Wiemy, w których przedsiębiorstwach zarabia się lepiej,  
w których zarabia się gorzej. Również nie mogę się zgodzić z tym, że miasto 
Ostrowiec Świętokrzyski nie jest miastem przemysłowym i musimy poszukać miejsca 
gdzieś w turystyce. Nie wiem, na Rynku mamy kanapki, czy fast foody sprzedawać? 
Nadal jesteśmy miastem hutniczym. Od wieków nim byliśmy i nim pozostaniemy. 
Celsa ma się bardzo dobrze. Firmy w około Celsy, również. I nie siejmy demagogii, 
że tutaj mamy jakieś problemy związane z przemysłem w Ostrowcu Świętokrzyskim, 
bo takich problemów nie ma. Owszem, mamy problem jeden z zakładem 
odzieżowym, ale mam nadzieję, że i tutaj sytuacja się wyjaśni i znajdzie się jakiś 
kontrahent, który dalej będzie wykonywał te usługi. Obiektywnie patrząc, nie możemy 
tylko patrzeć na Ostrowiec, ale całościowo na to, co się dzieje w kraju, a w kraju 
dzieje się tragicznie. Dziura budżetowa i brak perspektyw na rozwój. I ludzie nie 
wyjeżdżają z Ostrowca, tylko wyjeżdżają z Polski. Bo nie ma perspektyw w tym kraju 
do życia. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę o zabranie głosu Martę 
Woźnicką-Kuzdak.  
Wiceprzewodnicząca RM – M. Woźnicka-Kuzdak – Pani Przewodnicząca! Panowie 
Prezydenci! Szanowna Rado! Przysłuchując się tej dyskusji, pragnę jedynie 
powiedzieć, że wszelkiego rodzaju oceny powinniśmy zacząć od samych siebie.  
I myślę, że w imieniu zarówno swoim, jak i innych radnych, mogę powiedzieć, że 
obowiązki, które mamy, bez względu na miejsce pracy, wykonujemy sumiennie i 
staramy się, aby zarówno społeczność naszych miejsc pracy, jak i społeczność 
lokalna, miejsca, w którym mieszkamy i z którym się identyfikujemy, czyli Ostrowca 
Świętokrzyskiego, odczuwała to w sposób realny. Wkładamy w tą pracę serce i pełne 
zaangażowanie. Zakładam, że efekty naszej pracy są widoczne. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Proszę Radnego 
Włodzimierza Steca o zabranie głosu. 
Radny Wł. Stec – Halo. Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! 
Panowie Prezydenci! Ja tak pokrótce chciałbym się odnieść, naprawdę chyba po 
jednym zdaniu do Państwa Radnych. Najpierw do Koleżanki nowej radnej, 
najnowszej naszej. Słusznie Pani powiedziała, że powinny wybrzmiewać  
i dobre, i złe rzeczy odnośnie, dotyczące naszej gminy. I one wybrzmiewały. 
Zarzucała nam Pani, że z naszych ust nie padają jakieś pochwały, ale z Waszej 
strony, no niestety też nie były pokazywane żadne jakieś tam defekty naszej gminy. 
Tak? I myślę, że tak to zostało podzielone. Na pewno nie jest to celowe. To są nasze 
takie uwagi, takie były. To tak do Pani, chociaż oczywiście Pani wypowiedź bardzo, 
bardzo była dla mnie, uważam, pochlebna dla naszego miasta i dla nas radnych, 
również. Dalej tutaj do koleżanki, jeśli chodzi o, jeśli chodzi o nagłośnienie, czy 
tudzież scenę. Ona była co prawda, ale tak z wielką trudnością. Na pewno nie 
chodziło o Panią Radną, natomiast nie wiem, czy Pani była na orszaku w Rynku, czy 
nie była? Tu niektórzy Państwo byli łącznie z Panem Prezydentem. Dziwi mnie to, że 
odkąd ja byłem radnym i organizowaliśmy te orszaki, nie było nigdy kłopotu. W tym 
roku - nie, to no także to w ten sposób. Nie wiem, dlaczego tak to się stało. Chciałem 



51 

 

na przykład pochwalić Pana Dyrektora ZUM-u Pana Łukasza Dybca, który na 
przykład, on nie widzi, i dla niego nie gra roli, czy ktoś jest z Klubu czy nie, czy to jest 
impreza katolicka, kościelna - jak zwał, tak zwał, bo takie informacje też słyszałem. 
Jak jest przygotowanie miejsc do procesji Bożego Ciała dla niego nie ma problemu  
i robi to sam. Nie trzeba mu nawet o tym przypominać. Tak, że w ten sposób. 
Szanowni Państwo, mówiłem o radnych, o wiarygodności. Ja nie zarzuciłem nikomu, 
że ktoś źle pracuje. Te słowa nigdy nie padły. Ale chodzi o wiarygodność wobec 
naszych wyborców, wobec naszych mieszkańców. Tak? Ciężko naprawdę uważać, 
że ktoś, kto pracuje w jakiejś jednostce, będzie wiarygodnym, nie wiem, no radnym. 
Gdzieś tam, gdzieś tam znak zapytania się pojawi. Dlatego ja na przykład się 
zwolniłem z pracy, ponieważ chciałem być może bardziej wiarygodny. Czy jestem, to 
nie wiem. I ostatnie pytanie, ostatnia informacja, czy tam w zasadzie zapytanie - nikt, 
nie słyszałem na tej sali z radnych wszystkich, żeby ktoś powiedział, że nic w mieście 
nie zostało zrobione. Nikt tak nie powiedział. Nawet uważam, że przeciwnie, że radni 
mówili, że było dużo rzeczy zrobionych, ale mieli uwagi swoje. Tak? Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Państwa, ja proszę  
o ciszę, bo się wzmaga hałas. I tak, my tu rozmawiamy, a tam z tyłu jest hałas  
i trudno jest się radnym wypowiadać. Więc ja bardzo proszę o ciszę, a teraz proszę  
o zabranie głosu Radnego Mariusza Łatę. 
Radny M. Łata – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Ja jestem przerażony. 
Przerażony jestem. Nie wiem, Panie Radny, naprawdę nie odzywałem się przy 
żadnej wypowiedzi dzisiaj. Dlaczego Pan zaczyna prowokować? Nerwy puszczają? 
Ja obiecałem sobie i po śmierci naszego Kolegi Radnego, że ja zmienię moje 
podejście do funkcjonowania samorządu. Więc bardzo bym prosił. Oczywiście nie 
będę mierzył wszystkich swoją miarą. Nie, to nie. Nie jedziemy, nie jedziemy na tym 
samym wózku, to nie. Nie będę przeszkadzał Tobie w wypowiedziach i tego sobie 
życzę, żeby w drugą stronę też to działało. Przerażony jestem jedną rzeczą. 
Przerażony jestem tym, że słuchając wypowiedzi Państwa Radnych, to w większości 
mam wrażenie, że zaczęła się już kampania wyborcza. Niestety, oparta na 
populizmie i czarnym PR. Tylko dlatego jestem przerażony. Szanowni Państwo! Ja 
mam wrażenie, że robicie z tego miasta wyspę. Jakąś wyspę, na której Ostrowiec 
został osadzony. I jeszcze jedno. Podsumowujemy rok 2022, a z każdej strony 
złośliwe wycieczki do wydarzeń tego roku. Za rok będziecie o tym gadać, jak wyborcy 
Was wybiorą. A rok 2022, to rok, który przeszedł do historii za swoją specyfikę, ale  
i problemy mieszkańców nie tylko naszego miasta. Kilka osób o tym wspomniało - 
szalejąca inflacja. Dlaczego nie powiecie Państwo mówiąc, że podnosimy opłatę,  
a w zasadzie możliwość maksymalnej ceny o 100%, jak raty kredytów ludzi, którzy je 
pozaciągali, w ciągu roku wzrosły ponad 100%. Nie jesteśmy wyspą. Tutaj pewne 
mechanizmy z całego kraju, ba, globalne mechanizmy przenoszone są na 
gospodarkę również Ostrowca Świętokrzyskiego. Rok, który minął, dokonał 
spustoszenia w portfelach obywateli naszego miasta, ale i przedsiębiorców, o których 
tutaj Państwo tak głośno mówicie i chcecie dbać o ich interesy. Przedsiębiorców, 
którzy dzięki opłatom, które ponoszą na rzecz skarbu państwa i składek 
zdrowotnych, i innych rzeczy, nie mają zarobku. Ja mówię, ja wiem, co mówię, bo 
rozmawiam z ludźmi. I rozmawiam z ludźmi obiektywnie i wysłuchuję krytyki, ale  
i wysłuchuję dobrych rzeczy. Dlaczego nawiązuję do tej sytuacji w całym kraju? Bo 
nie da się nawiązać, nie da się mówić o Ostrowcu Świętokrzyskim, podsumowując 
rok 2022, bez oglądania się na sytuację w kraju, gdzie wpływ centralnie 
podejmowanych decyzji mają, gdzie decyzje centralnie podejmowane mają ogromny 
wpływ na samorządy. Nie będę mówił konkretnie, bo zaraz mi się zarzuci, że jestem 
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za nie podnoszeniem płacy minimalnej, ale chociażby podnoszenie płacy minimalnej 
ma ogromne odzwierciedlenie w realizacji budżetu za 2022 rok. Bo o tym roku 
mówimy, podkreślam po raz kolejny. Ale mając te względy, gdzie szalejąca, 
szalejąca inflacja, brak wpływu do budżetu z różnego rodzaju podatków, to 
obiektywnie trzeba powiedzieć, że trzeba podziękować Panom Prezydentom - za rok 
2022 to siedzącemu tutaj Dominikowi Smolińskiemu, ale i wszystkim pracownikom, 
którzy tutaj za mną są zgromadzeni. Wszystkim pracownikom Urzędu Miasta, spółek 
i jednostek, w których są zatrudnieni za to, że ciężką pracą, mimo tak trudnego roku, 
udaje się realizować masę inwestycji, a to bardzo trudne, bo jak rozmawiam  
z naczelnikami, którzy zajmują się Wydziałami Infrastruktury, brakuje ludzi, brakuje 
ludzi z uprawnieniami budowlanymi do pracy w wydziałach i nie ma kto nadzorować 
tych wielu inwestycji, które dzięki temu, że miasto zostało przygotowane dobrze 
przez wiele lat brakiem zadłużenia, brakiem kredytu - zostało przygotowane, co teraz 
jest realizowane. Masę inwestycji. Masę inwestycji i wszyscy się Państwo z tym 
zgadzacie. Oczywiście te problemy, które mówimy w kontekście Ostrowca, dotyczą 
wielu samorządów. Kto planując budżet na 2022 rok wiedział, że wybuchnie wojna 
na Ukrainie? Kto wiedział, że ceny energii, paliw pójdą tak w górę, że nikt na nie nie 
będzie miał wpływu i nikt realnie nie potrafił zabezpieczyć interesów tutaj spółek 
naszych? Nomen omen nie ma radnego, który powiedział, że bardzo drogie ceny są 
wody. Z tego, co ja wiem, to akurat jeżeli chodzi o wodę, to mamy jedne  
z najtańszych cen, jeżeli chodzi o nasz kraj. Ja nie chcę powiedzieć czy tak jest na 
100%, czy to jest najtańsza cena, czy jedna z najtańszych. I to jest ten czarny PR, 
który Państwo dostarczacie na temat naszego miasta - naszego, bo tam "Ja, to 
miasto" – to powinno tutaj wybrzmieć od każdego, że powinna być rzecz wspólna. 
Ale mówię, te problemy nie dotyczą tylko i wyłącznie Ostrowca Świętokrzyskiego, ale 
wszystkich samorządów. Mówimy tutaj, że może grzechem zaniechania było 
zadłużanie się, nie zadłużanie się Ostrowca? A ja uważam, że to, że jest 
przygotowany tak budżet, dobrze, że nie jest zadłużony, to w tych trudnych czasach, 
które przed nami, może okazać się, że jako jeden z nielicznych samorządów 
będziemy mogli zaciągać te kredyty, ale na wkład własny do inwestycji, do różnego 
rodzaju projektów. Wiele tutaj padło już na temat nie podnoszonych podatków, więc 
nie będę tego powtarzał. Samorządy wielu miast, a Ostrowiec na tym tle może i jawi 
się jakoś w dużo lepszym świetle, nie wytrzymują tej drożyzny, która dotyka cały kraj 
– redukują poziom i wymiar zatrudnienia. Osoby są zatrudniane na niepełnych 
częściach etatu, żeby tylko optymalizować koszty. Ale mimo tych czynników 
Ostrowiec rozwija się równomiernie. Odniosę się jeszcze do jednej rzeczy, że 
powinienem wiedzieć, jako osoba zajmująca się na co dzień oświatą, że uczniowie 
nie chcą zostawać w Ostrowcu Świętokrzyskim. Bardzo dużo tutaj czytałem na temat 
depopulacji, na temat demografii. Te trendy są ogólnopolskie, jeżeli nie 
ogólnoświatowe. A jeżeli patrząc przez pryzmat edukacji, to ja mogę być dumny  
z tego, że młodzież ostrowiecka zostaje doskonale przygotowana zarówno w 
szkołach podstawowych, jak i średnich, do tego żeby sobie radzić nie tylko w 
najlepszych firmach na całym, w całej Polsce, nie tylko w koncernach 
międzynarodowych, ale również na całym świecie. Z tego jestem dumny. Dumny 
jestem, że mają, że młodzież ma możliwość zdobywania certyfikatów językowych, 
zarówno, zarówno w szkołach podstawowych, jak i w tym roku w szkołach średnich. 
Dumny jestem, że może się rozwijać w różnego rodzaju konkursach. Dumny jestem  
z naszej młodzieży i będę to powtarzał, a nie tylko krytykował. Bardzo mnie cieszy, 
bardzo mnie cieszy rozwój edukacji i wiele korzystnych zjawisk, które tutaj zaszły – 
certyfikaty wspomniałem, dodatki motywacyjne dla dyrektorów i nauczycieli, 
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wzbogacanie oferty edukacyjnej, kierunkowanie w szkołach podstawowych na 
konkursy i projekty związane z matematyką i logiką. Wiem, że i projekty związane  
z kulturą i sztuką są w tym momencie bardzo dobrze rozwijane. Tutaj rozwijanie 
zajęć plastycznych, współpraca z wreszcie rozruszanymi instytucjami kultury, z 
Biurem Wystaw Artystycznych, Miejskim Centrum Kultury, Bibliotece – są Państwo 
Dyrektorzy – serdecznie dziękuję za to, że widać instytucje kulturalne na mapie, nie 
tylko Ostrowca, ale nie tylko województwa świętokrzyskiego, ale i całego kraju. Tutaj 
koledzy tak bardzo troszczyli się o sport. Ja bardzo dziękuję, że wreszcie się 
pochylamy nad tym sportem i uwierzcie mi, że samorząd to nie jest jedyny organ, 
który powinien wspierać rozwój sportu. Biznes też powinien się pochylić i wziąć 
odpowiedzialność, społeczną odpowiedzialność za rozwój sportu w tym mieście. 
Sport na jednej nodze samorządowej nie ustoi. Na razie tyle. Dziękuję Państwu. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Szanowni Państwo, 
pozwolicie, że może ja też głos zabiorę zanim kolejni koledzy po kilkakrotnie głos 
będą zabierać i za chwilę zresztą Wam go udzielę, bo dzisiaj nie mamy takiej 
możliwości, żebym komukolwiek głos zabrała. A zresztą, a zresztą myślę, że taka 
debata jest niezwykle istotna i bardzo ważne są te głosy Państwa, bo ja tak się 
wsłuchuję w te Państwa głosy - wszystkich tu radnych, jak jesteśmy na sali i myślę, 
że szczególnie ciekawe są te głosy twórcze. Szczególnie te, które coś, coś 
powodują, coś chcą wnieść w to, żeby to miasto nadal się rozwijało, żebyśmy się nie 
zatrzymywali w rozwoju. Bo ja przez te swoje wypowiedzi przez kolejne lata 
niejednokrotnie mówiłam, że miasto było zaniedbane bardzo. Przecież wszyscy 
wiemy, ile nie było dróg, jakie mieliśmy kłopoty, a bez dróg nie ma inwestorów, nie 
ma miasta. Najpierw muszą ruszyć drogi, więc ten Prezydent Górczyński robił 
wszystko, żeby tą sieć dróg rozwijać, żeby się w jakiś sposób przygotować na to, 
żebyśmy mogli ściągnąć inwestorów do miasta. Przecież skupywaliśmy grunty. Bez 
gruntów nie ma inwestycji, bez dróg nie ma inwestycji. Cóż z tego, że my będziemy 
mieć obwodnicę, która będzie przebiegała gdzieś tam przez Chmielów i biegła w 
stronę Opatowa. To nie jest to, to nie jest to, bo miasto zostanie z boku i generalnie 
nie mając dobrego dostępu do jakiejś autostrady i konkretnej drogi, na pewno 
inwestorzy nas będą omijać. Tak, że to nie jest wszystko takie proste, jakby się nam 
tu wydawało. Wiele decyzji też nie zależy od nas. Ale kochani moi radni, chciałam 
powiedzieć wam, że tak jakbyśmy na chwilę zapomnieli tu, w tych wypowiedziach 
naszych, że ten rok 2022 to był naprawdę bardzo ciężki. Przecież my to wszyscy 
wiemy, że mimo, że należało po prostu - nie „mimo”, ale może, może innego słowa 
użyje - należało realizować planowane zadania tego roku 2022, które przecież jak 
wiemy, ciągle się przesuwały do przodu. Różne inwestycje, różne działania. Zresztą 
sami głosowaliśmy niejednokrotnie jednogłośnie za tymi przedsięwzięciami. To ten 
rok był wyjątkowy, bo tak jak koledzy tu wspomnieli, ta wojna na Ukrainie, to zburzyła 
tak wiele różnych przedsięwzięć w sensie takim, że musieliśmy jednocześnie robić 
to, co było w planie i skupić się na tym, żeby pomagać mieszkańcom z Ukrainy, 
którzy tu do nas napływali. Przecież to była niesamowita fala ludzi. Wiemy, ile ludzi 
przybyło z Ukrainy do Polski. Wiemy też, że przybyli i do nas do Ostrowca 
mieszkańcy i przybyli nasi mieszkańcy, nasi, mówię nasi, bo to miasto partnerskie 
Biała Cerkiew. Przybyli do nas ludzie, gdzie trzeba było im w tym samym czasie 
udzielać pomocy. I tutaj myślę, że jest taka, była taka bardzo cenna inicjatywa 
radnych naszego Klubu, gdzie zarówno radni miasta, jak i powiatu bardzo szeroko 
się włączyli w tą akcję i my się staliśmy wolontariuszami, bo Prezydent udostępnił na 
Reja kilka mieszkań, gdzie zagospodarowywali nasi mieszkańcy z miasta 
partnerskiego. Mieszkańcy z Białej Cerkwi, a my musieliśmy te mieszkania po prostu 
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zagospodarować od "A" do "Z". Tam tylko były łóżka i pościel, i to wszystko. Trzeba 
było zdobywać meble, trzeba było tym ludziom zapewnić od łyżki wszystko poprzez 
zasłonkę, firankę, nie wiem, lampkę nocną. I to wszystko były działania naszych 
radnych. Bo sama osobiście wiem, jak się zaangażowaliśmy w tą całą pomoc tym 
biednym mieszkańcom, którzy uciekali przed wojną. Tak, że trzeba było nawet 
sprzątać te mieszkania, żeby się nie zawstydzić, że przyjmujemy tych ludzi pod nasz 
dach. Zresztą radni nie tylko pomagali finansowo czy rzeczowo, ale też radni 
niektórzy, wiem o tym, brali tych ludzi z Ukrainy pod swój dach i traktowali ich jak 
rodzinę. Tak, że mieliśmy mnóstwo problemów w tym czasie i w międzyczasie miasto 
nie stanęło w miejscu, tylko się nadal rozwijało. Prezydent wtedy podjął decyzję – 
wszyscy tu pamiętamy, jak na tej sali, zawnioskował pod koniec lutego, że udzielimy 
pomoc mieszkańcom w kwocie 100 tys. zł, a Koledzy z Klubu PiS zawnioskowali, że 
trzeba tę kwotę podnieść do 200 tysięcy. Byliśmy jednomyślni i myślę, że bardzo 
dobrze, bo ta kwota 100 tysięcy, to cóż to jest? Świetna, no przynajmniej lepsza 
kwota była te 200 tysięcy. Podjęliśmy taką uchwałę, ale niezależnie od tego jeszcze 
dotacje takie wpłynęły z Huty Celsa i też z naszego partnerskiego miasta Gennevillie  
i w sumie przekazaliśmy w postaci powiedzmy rzeczowej, walczącym mieszkańcom 
Białej Cerkwi kwotę ponad 300 tys. zł. Ja tutaj właśnie z tego miejsca chciałabym 
szczególnie podziękować, bo ja się zetknęłam z taką bardzo dobrą współpracą, jeśli 
chodzi wówczas o pomoc mieszkańcom – zetknęłam się z taką dobrą współpracą z 
Dyrektorem Łukaszem Dybcem, który w każdym momencie nam pomagał przy 
zagospodarowaniu tych mieszkań. Ówczesny Wiceprezydent Piotr Dasios też był 
dużym wsparciem dla nas i też Naczelnik Wydziału Pani Duda, też nam bardzo 
pomagała. Tak, że nie ujmuję nic pozostałym radnym, bo uważam, że słowa 
podziękowania się należą wszystkim. Wszystkim się należą i w moim, w mojej takiej 
ocenie indywidualnej, to był po prostu sprawdzian naszej ludzkiej wrażliwości. I ja 
osobiście myślę, że zdaliśmy ten sprawdzian celująco. I jeszcze może taki inny temat 
poruszę, ale to już zmierzam do końca. W roku 2022 również ogromnego tempa 
nabrała, nabrał - realizacja programu rozwój lokalny "Miasta OdNowa". W czerwcu 
ubiegłego roku przedstawiciele naszej gminy uczestniczyli w konferencji  
w Warszawie, gdzie Prezydent Miasta Jarosław Górczyński podpisał umowę 
bilateralną z Prezydentem norweskiej Gminy Song Dál. Założeniem tej umowy jest 
wsparcie naszego miasta poprzez stronę norweską w takich zagadnieniach, jak: 
ekologia, partycypacja społeczna, rozwój przedsiębiorczości wśród dzieci  
i młodzieży. Za pracę nad wdrażaniem tego programu, dzięki któremu miasto 
uzyskało pulę 3,5 mln euro, chciałam szczególnie podziękować pracownikom 
Wydziału Planowania i Rozwoju na czele z Wiceprezydentem Dominikiem 
Smolińskim. Również pracownikom Centrum Rozwoju Lokalnego i wszystkim 
osobom, które pracują przy tym projekcie. To jest, proszę Państwa, dopiero 
początek, a tych działań będzie całe mnóstwo i nie wątpię w to, że jak tu siedzimy na 
sali, jakiekolwiek mamy możliwości, włączmy się w realizację tego programu, bo to 
jest następna inicjatywa, która prowadzi ku rozwojowi tego naszego miasta. Mój głos 
za udzieleniem absolutorium i wotum zaufania dla Prezydenta Górczyńskiego będzie 
na pewno na "tak", i za przyjęciem sprawozdania, bo uważam, że w tym mieście 
działo się tak dużo, że po prostu ruszyliśmy w jakimś momencie w roku 2014, z 
jakiegoś zastoju ruszyliśmy po prostu do przodu i wiele z nas osób tu siedzących na 
sali, jak jesteśmy w drugiej kadencji, na pewno to dostrzega. Ale Szanowni Państwo, 
uważam, że nie tylko są same pozytywy tej działalności, są problemy też, Państwo 
zresztą dzisiaj o nich mówili. Ja nie chcę już tu nawet mówić o tych problemach. Są, 
są te problemy i tutaj myślę, że trzeba by po prostu większego wsparcia ze strony 
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Prezydentów Miasta, jednostkom, które mają problemy. Trzeba monitorować te 
problemy. Trzeba się z tymi ludźmi spotykać, trzeba na bieżąco je rozwiązywać, nie   
i do sald ujemnych w tych przedsiębiorstwach. A to nie o to chodzi. No  
i oczywiście wszelkie działania trzeba dostosowywać do zmieniającej się 
rzeczywistości, bo jak tu zostało powiedziane, zresztą Mariusz Łata wspomniał - 
dzieje się tak wiele i tak dużo w tym naszym kraju, że po prostu trudno niekiedy za 
tym wszystkim nadążyć. Ale musimy jakoś sprostać tym wyzwaniom, chociażby na 
miarę naszego tu Ostrowca Świętokrzyskiego. Mamy problemy z energetyką cieplną. 
Padły tu zresztą dzisiaj głosy w dyskusji, ale proszę Państwa, czy to jest tylko nasz 
problem? Przecież tutaj, bez wsparcia rządu, to się nic nie zadzieje. My musimy mieć 
wsparcie rządu, bo jeśli nie, to sama energetyka cieplna, ani my, dokładając 
jakichkolwiek środków z budżetu gminy, nie jesteśmy w stanie załatać jakichkolwiek 
problemów w tej spółce. Tak, że tu musi rząd się włączyć w miarę szybko, sprawnie, 
żeby pomagać takim jednostkom energetyki cieplnej. Szanowni Państwo Radni, ja 
chciałabym podziękować wszystkim pracownikom Urzędu Miasta, spółek, instytucji, 
placówek oświatowych, kulturalnych za dobrze wykonaną pracę, w mojej ocenie, 
która jest cennym wkładem w rozwój naszego miasta, naszej małej ojczyzny, jaką 
jest Ostrowiec Świętokrzyski. Nakierowane działania w roku 2022 na rozwój miasta  
w wielu dziedzinach przez Prezydenta Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego i jego 
współpracowników, zostało wykonane. Życzę wszystkim Państwu odpowiedzialnym 
za miasto, za jego dalszy rozwój, by w bieżącym roku szczególnie pochylać się nad 
problemami, bo one się może w większym natężeniu zarysowują, niż były w roku 
minionym. I tutaj trzeba właśnie te problemy rozwiązywać wspólnie ze spółkami. Jak 
wspomniałam - z zakładami, bo te problemy, naszych jednostek, przekładają się na 
problemy mieszkańców. I my musimy to wiedzieć, bo my reprezentujemy w końcu 
tych mieszkańców i musimy o nich dbać. Więc wszystkie uchwały jakiekolwiek 
podejmujemy, na pewno myślę, że są przemyślane, że podnosząc rękę, myślimy o 
tym, że pomagamy naszym mieszkańcom, bo o to w tym wszystkim chodzi. Nieraz 
mamy różne zdania, ścieramy się na sesjach, na komisjach. Jest to, jest to różnie, 
ale proszę Państwa, ja myślę, że jeśli prezentowane dalej w tym roku projekty uchwał 
będą mądre i przemyślane, na pewno będziemy jednogłośni w swoich decyzjach, no 
bo każdemu z nas leży na sercu to, żeby w tym mieście żyło się wszystkim lepiej, 
począwszy od dzieciaków w tych żłobkach, poprzez młodzież i dorosłym, i starszym,  
i ludziom biednym - wszystkim. Nasi mieszkańcy poprzez nasze wspólne działania, 
to znaczy organu uchwałodawczego, jakim jesteśmy my - Rada Miasta i organu 
wykonawczego, który jest reprezentowany przez Prezydenta Miasta Ostrowca 
Świętokrzyskiego, muszą wiedzieć, mieszkańcy muszą wiedzieć, że my mamy jeden 
wspólny cel, zarówno Prezydent, jak i my, jako Rada Miasta. A tym wspólnym celem 
jest praca na rzecz mieszkańców Ostrowca Świętokrzyskiego. Ja dziękuję za uwagę. 
Proszę, Radny Mateusz Czeremcha. 
Radny M. Czeremcha – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Co prawda, czekam na 
odpowiedź na takie proste pytanie, ale to powiem, nawiążę do słów jednego  
z radnych, który taki odnowiony, ale jak tworzy rzeczywistość, nie powiem - 
zakłamuje, jak to robił, tak robi. Co do budżetu miasta Ostrowiec Świętokrzyski, 
podobno ten budżet jest coraz mniejszy, rząd coraz mniej pieniędzy przekazuje, no 
to na stronie 51 Raportu - dochody ogółem budżetu w 2020 roku 298 mln.  
W 2022 roku blisko 350 mln. W przeliczeniu na jednego mieszkańca, to jest kolejna 
pozycja, jest to wzrost o 22%. W ciągu tych 2 lat inflacja wyniosła łącznie 8,5%. Tak, 
że to jest całkowita nieprawda. Kłamstwo. Proszę, żeby Państwo Radni sprawdzili, ile 
wyniosła inflacja w roku 2020-21. Mamy dane w raporcie Na przestrzeni lat 2020, 
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2021,2022. Prosiłbym o uważne słuchanie. I naprawdę o zdobycie takiej wiedzy nie 
jest trudno - ile wynosiła inflacja w tych latach. Inflacja wyniosła 8,5% przez te 
wszystkie 2 lata, powtórzę jeszcze raz. Dochody budżetu wzrosły o 22%. Gros 
wpływów budżetowych, to są wpływy budżetowe z podatku, z podatku dochodowego 
od osób fizycznych. A więc, przekazywane przez administrację skarbową. Nikt tutaj 
nie ucina źródła dochodów. Pewnie nie będę wielce odkrywczy, jeśli powiem, że 
żadna gmina, żadne miasto nie działa, nie funkcjonuje w próżni. O tym tu już 
Państwo mówiliście na różne sposoby. I tak - wsparcie rządu, zarówno gmina, jak  
i powiat ma naprawdę bardzo duże. Gro inwestycji, większość jest z dotacjami 
Skarbu Państwa. Ten stadion, który jest budowany przy IV LO, gdzie Pani Radna 
Grażyna Maj pracuje, bodajże również jest finansowany ze środków rządowych. 
Samorząd województwa również bardzo dba o nasze miasto. Ta inwestycja, ten 
most, który jest zburzony oraz przebudowa całej Alei 3 Maja, ul. Radwana, to koszt 
150 mln zł. Kto tu jest głównym sprawcą, no nasz radny, nasz kolega, Radny Jerzy 
Wrona. Bardzo mocno wspierała Pani Radna Wojewódzka Magdalena Zieleń, Pan 
Marszałek - tu, obecny również Pan Radny Arkadiusz Bąk, też nie można 
powiedzieć, że nie wspierał. Wspierał. Oczywiście jest w opozycji, może miał 
troszeczkę mniejszą taką siłę, jakby przełożenia, ale wsparcie było. Wiem o tym 
bardzo dobrze. Tak, że dzieje się naprawdę dużo dobrego. A dlaczego pytałem  
o autora tego raportu? Raport naprawdę liczy, proszę Państwa - 260 stron. Chylę 
czoła przed pracownikami, którzy go przygotowali. To byli pracownicy na pewno 
spółek, szkół, jednostek. Te dane należało zebrać. Również zespół, który 
przygotowywał naprawdę to musiało kosztować wiele tygodni, wieleset godzin 
wytężonej pracy. Taką pracę można również wycenić. W ekonomii tak się, tak się 
robi. Natomiast proszę Państwa czytając ten raport nie dowiemy się o najbardziej 
interesujących naszych mieszkańców danych. Nie dowiemy się, jakie jest średnie 
wynagrodzenie w naszym mieście, a takie dane są dostępne publicznie. Jak to się, 
jak to się plasuje na tle naszego kraju. Nie dowiemy się również, jak są wysokie 
wynagrodzenia prezesów, Pani Sekretarz, która zrobiła przeszło 200 tys. zł. Nie 
dowiemy się, że niektórzy pracownicy Urzędu Miasta, a chyba Państwo wszyscy 
wiecie, że aby być pracownikiem samorządowym należy mieć wyższe wykształcenie. 
Niektórzy zarabiają w granicach 50 tys. zł rocznie, cztery razy mniej niż Pani 
Sekretarz. Czy to, jak to wpływa na tych pracowników? Wiem, jak to wpływa, bo sam 
pracowałem w Urzędzie Miasta w latach 2008-2011. I bardzo wiele się nauczyłem od 
moich przełożonych, tutaj dwie Panie Naczelnik widzę. Bardzo się wiele od nich 
nauczyłem. Nie zawsze była to może współpraca, pewnie z mojej strony, taka 
idealna, ale wiele się nauczyłem. Poznałem tu wielu wspaniałych ludzi, którzy 
angażują się w pracę. Ale też poznałem kilku takich pracowników, którzy można 
powiedzieć, wybijali się ponad przeciętność. Ich już nie ma w tym Urzędzie Miasta. 
Nie ma. Dlaczego? Bo byli niedoceniani. Jeżeli mówimy o niskich zarobkach  
w naszym mieście, to również mówmy o niskich zarobkach w Urzędzie Miasta  
i w spółkach. No, przecież przykład idzie z góry. Dobrze wiemy, że nasze miasto 
zostało bardzo mocno dotknięte transformacją – lat dziewięćdziesiątych szczególnie. 
Wtedy wielu przedsiębiorców, wiele przedsiębiorstw upadało, prywatne firmy, które 
były firmy na dorobku. Nie dziwię się, że właściciele tych firm płacili niewysokie 
wynagrodzenia, bo z jednej strony mogli, z drugiej strony chcieli rozwijać własne, 
własne firmy. Ale to, że w Urzędzie Miasta jest taka przepaść zarobków, między 
kadrą zarządzającą a szeregowymi pracownikami jest to, proszę Państwa, rzecz 
niezrozumiała. Nie chcę używać mocnych słów. I zarobki, jeszcze raz zarobki 
wpływają na demografię. Wpływają na to, czy młodzież chce w tym mieście zostać. 
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To miasto bardzo się zmieniło. Nie można porównać do tego miasta z lat, kiedy ja 
byłem nastolatkiem. Lata dziewięćdziesiąte, a obecnie. Bardzo się zmieniło. Ale to 
nie wystarczy, że jest wybudowana piękna hala, piękne obiekty, jeżeli brakuje ludzi, 
żeby te obiekty wypełnić i będzie brakowało coraz bardziej. Ja wielokrotnie krytycznie 
odnosiłem się do poczynań Prezydenta Górczyńskiego. Było to bardzo niemile 
widziane na tej sali. Natomiast powiem tak, jeżeli władza nie jest krytykowana, no, to 
potem mamy naprawdę opłakane skutki. I również Radni KWW Górczyńskiego, teraz 
"TAK dla Samorządu" również powinni być krytyczni. I również składać propozycje 
tam, gdzie widzą, że można coś zrobić lepiej, poprawić, czy pójść w takim, czy innym 
kierunku. Ale Wy, proszę Państwa, jesteście głównie zainteresowani stanowiskami  
w tym mieście, w tym powiecie. Tak się, tak się dziwnie składa, że jesteście wszyscy 
najlepiej wykształceni, najbardziej zaangażowanymi pracownikami, dlatego 
piastujecie najwyższe stanowiska w tym mieście. A reszta tak naprawdę to się do 
Was nie umywa, mieszkańców. Tak to niestety wygląda. I to jest jedna z bolączek 
tego miasta. Ja obserwuję, jak to wygląda w Kielcach, jak to wygląda nawet  
w Starachowicach, o których wiele razy mówiłem. Proszę Państwa, w tych miastach 
Sekretarz zarabia połowę tego, co Sekretarz naszego miasta, a pracownicy Urzędu 
Miasta, urzędów tamtych miast zarabiają częstokroć więcej - ci szeregowi. I to jest 
skandalem w tym mieście. I tutaj naprawdę macie się Państwo czego wstydzić? Nie 
będę dotykał osoby Pana Prezydenta. Dobrze, wiecie również, miałem też swoje 
problemy. Tak, że nie będę dotykał, będę czekał jak to, jak to się skończy. Natomiast 
wiemy, że to źle rzutuje. Nieważne, jakim wynikiem zakończy się to postępowanie. 
To jest odrębna sprawa, także teraz jest czas wytężonej pracy dla Panów 
Wiceprezydentów: Pana Artura Łakomca. Bardzo oddanego Pana Wiceprezydenta, 
oddanego temu miastu Pana Wiceprezydenta Smolińskiego, który tak naprawdę 
dźwiga ciężar zarządzania tym, administrowania tym miastem pozyskiwania środków 
zewnętrznych. Jest tutaj świetnym fachowcem, bardzo pracowitym człowiekiem. 
Wybaczy Pan, Panie Prezydencie, że tak o Panu mówię, może nie jest to na miejscu, 
ale no, chciałbym to, żeby to było, żeby to było widoczne. I wielu pracowników 
Urzędu Miasta tak też pracuje. Co jeszcze? Nie dowiemy się, jaka jest stopa 
bezrobocia w naszym mieście, że jest znacznie wyższa niż w kraju. Nie dowiemy się 
też tego, że miasto jest tak naprawdę bierne, jeśli chodzi o ochronę zdrowia. To, co  
z tego, że będą programy profilaktyczne? Przecież nasze miasto nie prowadzi, 
żadnej przychodni, żadnego ZOZ-u, a mogłoby, a mogłoby prowadzić szczególnie  
w tych branżach, w tych specjalizacjach, gdzie wymagane są wysokie nakłady. 
Mogłoby prowadzić. Mogłoby ściągać wartościowych specjalistów w tych 
dziedzinach, tak, żeby nasi mieszkańcy nie musieli jeździć do Kielc, czy jeszcze 
dalej, żeby się leczyć. Jest tu wiele do zrobienia. A to, co mówił Pan Radny, że nasze 
miasto jest rzeczą wspólną - tak powinno być, ale tak naprawdę jest rzeczą wspólną 
KWW. Dziękuję.  
Radna G. Maj – Dziękuję pani przewodnicząca, panie panowie prezydenci, wysoka 
Rado, ja tylko Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Ja tylko jednym zdaniem, a może 
połową zdania - ad vocem do Pana Radnego Łaty. Nie powiedziałam, że nie jestem 
dumna, a słowo, a "duma" a "troska", to są dwa różne słowa. Ja tylko troszczę się o 
to i martwię się, że naprawdę bardzo, bardzo, bardzo, jeszcze raz powtarzam - 
bardzo dobrze wykształcone dzieci uciekają z naszego miasta i to spędza mi sen z 
powiek. Bo, jako nauczyciel dokładam troski o to, żeby dzieci były bardzo dobrze 
przygotowane i naprawdę jestem dumna z tego, że nasza młodzież jest świetnie 
przygotowana, ale niestety, nie pozostaje w naszym mieście. I to tylko przyświecała 
moja wypowiedź takiemu wnioskowi. Dziękuję bardzo.  
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Pozwolicie Państwo 
Radni, że udzielę teraz głosu naszemu gościowi Radnemu Arkadiuszowi Bąkowi. I za 
chwilę wrócimy do dyskusji. 
Radny Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego – A. Bąk – Nie wiem, czy słychać. 
Czy to działa? Bardzo dziękuję Pani Przewodnicząca. Niezwykle warto jest dziś być 
na sesji i przysłuchiwać się tej dyskusji. Ja przyznam Państwu szczerze, że 
porobiłem mnóstwo notatek i wykreślam je, i wpisuje od nowa, bo jako dla mnie, jako 
dla mieszkańca naszego miasta powiem tu - Pani Grażyna mówiła, że 30 lat, ja 
trochę więcej, bo od urodzenia. Tak, że myślę, że wszystkim nam, tutaj powiedział o 
tym, wyjmując mi to troszeczkę z przygotowanego wystąpienia, powiedział Kolega 
Radny Mariusz Łata, że powinniśmy mówić o rzeczy wspólnej. I trochę wyjaśniając 
kolegom radnym, dlaczego sala szumiała w którymś momencie, bo Państwo 
zajęliście się troszeczkę swoimi sprawami, jakimiś osobistymi relacjami, kto, gdzie 
był zatrudniony. No to sala też się chyba zajęła swoimi sprawami. A jak wróciliśmy do 
rozmowy o Ostrowcu, tu bardzo dziękuję Pani Przewodniczącej za to zabranie głosu, 
to myślę, że no też wszyscy zaczęli się przesłuchiwać. Debata o Ostrowcu, to jest 
debata o mieszkańcach i o samorządzie, bo ustawodawca nie zdefiniował, o czym 
my właściwie mamy rozmawiać? Czy o samym samorządzie? Proszę Państwa,  
w województwie to jest dopiero problem, bo jak opowiedzieć o stanie województwa, 
nie mówiąc o mieście Kielce, mieście Ostrowcu, mieście Starachowicach i wszystkich 
gminach? Mówimy de facto o stanie samorządu województwa, a nie o stanie 
województwa. Podobnie jest w mieście, choć tutaj organizm jest bardziej zwarty. 
Natomiast proszę Państwa, ja muszę powiedzieć z perspektywy relacji i już kilku 
radnych o tym wspomniało - relacji miasta z województwem. Ale najpierw powiem, 
jako mieszkaniec. Według mnie, za rok 2022 miasto Ostrowiec Świętokrzyski jest 
jednym z lepiej zarządzanych miast w naszym regionie. I jednym z lepiej 
zorganizowanych miast. I to dzięki Państwu. Dzięki Radzie Miasta również, ale też 
dzięki Prezydentowi Górczyńskiemu, który dzisiaj ma swoje problemy osobiste. 
Natomiast powiedzmy sobie szczerze, bo dzisiaj rzadko pada to nazwisko, tak jakby 
nie było, no ale przez 2022 rok, to Prezydent Górczyński, z którym jak już 
wielokrotnie mówiłem, historia naszych dyskusji jest dłuższa niż Prezydenta 
Kwaśniewskiego z premierem Millerem, ale trzeba człowieka docenić za to, że ta 
praca była przez ten rok wykonywana na tym poziomie, na jakim była. Oczywiście, 
zanim do tych czterech punktów łączących nas z województwem. Oczywiście, że 
musimy widzieć kontekst i oczywiście, że musimy widzieć kontekst krajowy też, tak. 
My w województwie też cały czas, Pani Radna mówimy o tym. Jest Pan 
Wiceprzewodniczący Gębski, którego bardzo szanuję. On zawsze mówi  
o wyjeżdżającej młodzieży z województwa świętokrzyskiego, o peronach. Tak, to jest 
nasz wspólny problem. Podobnie jak średnia płaca. Tak, to jest nasz wspólny 
problem. Może poza samymi Kielcami. Infrastruktura, to jest nasz wspólny problem. 
Ostrowiec Świętokrzyski podchodzi, i Państwo podchodzicie, przez lata do tego  
w sposób bardzo uporządkowany. Tych spraw nie zmieni się w rok, dwa, pięć,  
w kadencję. Natomiast widać, że logika waszego postępowania jest. Jest krok po 
kroku realizowana. I jeszcze jedno słowo do pracowników Urzędu Miasta. Panie 
Prezydencie, proszę podziękować pracownikom za ten Raport. Raport naprawdę 
jest, te 260 stron, jak tutaj Kolega Radny powiedział, oczywiście wszystkiego nie 
mówi. Też znowu ustawodawca nie powiedział, co ma być w tym raporcie. Natomiast 
bardzo jasno pokazuje, ja przejrzałem, przejrzałem, bo wszystkie te punkty 
dotyczące programów oczywiście to są dla Państwa jasne, ale on bardzo wiele mówi 
o naszym mieście. Nawet o tym ogrzewaniu, o którym Państwo tutaj mówiliście. 
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Porównując, to muszę powiedzieć z Raportem o stanie województwa, macie 
Państwo bardzo wysokiej jakości Raport o stanie Gminy Ostrowiec Świętokrzyski  
i szacunek dla Państwa, którzy wykonywali ten raport. I teraz po tym raporcie, po 
kolei - pierwsza tam jest rozmowa o elektromobilności. To jest oczywiście wyzwanie, 
które stoi przed wszystkimi samorządami. Ja mogę powiedzieć, że to też jest  
w jakimś sensie związane z samorządem województwa - w jakimś - w dużym.  
3 sierpnia, Panie Prezesie, 2018 r. w Ostrowcu podpisywaliśmy preumowę na nową 
bazę MZK, na nowe autobusy. I proszę Państwa, po tych prawie 5 latach, tydzień 
temu mój syn – przedszkolak jechał wraz z innymi przedszkolakami elektrycznym 
autobusem w Ostrowcu Świętokrzyskim. Mówię Państwu z perspektywy innych miast  
w regionie - absolutnie mamy się czym chwalić. I dobrze, że się tym dzieciom tym 
chwalimy. Druga rzecz z tego raportu, no też powiedziałbym, że Panie Prezesie, 
staliśmy na tle ścierniska. Może San Francisco jeszcze nie ma, ale idziemy 
konsekwentnie krok po kroku w dobrą stronę. Infrastruktura. Tutaj Pan Radny 
Czeremcha wspomniał o drodze 754. Tak, to jest bardzo ważne zdarzenie, ale też 
pamiętajmy, że był w międzyczasie rok 2021, w którym miasto Ostrowiec 
zrezygnowało z odszkodowań za działki pod tą drogę na Alei. No i to było to, czego 
chyba wymaga się od nas – od samorządowców. My mówimy Prezydentowi, jak nie 
pomożecie nam, rezygnując z tych odszkodowań, to my nie przepchniemy tego  
w samorządzie województwa, no bo inne samorządy to robią. Zrobiono to, mamy tą 
inwestycję. O wysokości, o kwocie nie chcę mówić, bo to, my tutaj z Koleżanką 
Radną Magdą Zieleń działamy wspólnie i w porozumieniu, przyznaję, bo bronimy tam 
naszego interesu i też mamy trochę zdanie, że można było trochę, trochę taniej. No, 
ale to już problem jest na samorząd województwa, a nie tutaj. Tu ważne, żeby to było 
zrobione. No, ale Pani Przewodnicząca powiedziała o drugiej bardzo ważnej drodze, 
w której też nam jest potrzebne wspólne zdanie. To jest obwodnica miasta. Czy jak 
ona będzie biegła przez Chmielów, jak będzie jednojezdniowa, to czy rozwiąże 
problem komunikacyjny, o którym mówimy od lat? Nie rozwiąże. Co pomogło 
Skarżysku – Kamiennej - dwujezdniowa „siódemka”. Bez dwujezdniowej „siódemki” 
rozwój Skarżyska byłby nadal bardzo utrudniony. Mają tą drogę i mają krwioobieg do 
rozwoju gospodarczego. Ja już nie chcę mówić, co się w Strykowie działo, jak oni 
mieli skrzyżowanie autostrad u siebie? Jak byłem wiceministrem gospodarki, byłem  
u nich, to był po prostu "bum". Wiadomo, że nie będziemy mieli skrzyżowania 
autostrad w Ostrowcu, ale dwujezdniową drogę o standardzie GP2 powinniśmy mieć.  
I wszystkie samorządy od wojewódzkiego, przez powiatowy, przez wszystkie gminne: 
Kunów, Bodzechów, Ćmielów, Ostrowiec - przynajmniej te, na tej trasie powinniśmy 
stać i mówić, to jest nasze - albo to robicie, albo nie róbcie w ogóle. Jest możliwość 
połączenia z Chrzanowskiego. Są nasi inżynierowie, tu z Ostrowca, budowlani, 
którzy mają świetną propozycję. Cóż, powinniśmy razem siąść i ich wysłuchać, bo to 
jest rozmowa o przyszłości miasta. Energetyka. A ja, dzisiaj nikt o tym nie powiedział, 
ale przecież miasto Ostrowiec i tak ze wsparcia zewnętrznego uzyskało projekt na 
budowę ogniw fotowoltaicznych na jednostkach miasta. Przecież to jest ogromny 
projekt. To jest ogromna zmiana w momencie, kiedy ceny - wiecie proszę Państwa - 
jak dzisiaj kontraktujemy na ten rok ceny prądu, to one jeszcze są utrzymane. 
Natomiast jak ktoś chce dwuletnie, to one idą już powyżej tysiąca za 
megawatogodzinę. I to jest problem, który nas czeka. Ostrowiec wziął się za 
rozwiązanie tego problemu w jakiejś części. W przyszłym roku wchodzi nowa, znaczy 
wchodzi nowelizacja prawa energetycznego, która umożliwi wykorzystanie tego 
optymalne. No super, że to Państwo zrobiliście. Szkoda, że dzisiaj w tym zalewie 
wzajemnych pretensji nikt nie powiedział: "Udało nam się". Wam, Wam Radnym 
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udało się i Prezydentowi udało się taki projekt zrobić i ja, jako mieszkaniec Wam za 
to dziękuję, bo wiem, że będę płacił mniej w podatkach za obsługę miasta. Zrobiliście 
dobrą robotę. Ogrzewanie. Nie chcę, bo to jest kwestia jakby zawodowa, ale też, tak, 
to jest duży problem i to jest problem, ja bym zamknął go w liczbach. Ostrowiec 
ogrzewany jest węglem, Kielce ogrzewane są - były - już nie są, ale były ogrzewane 
węglem. W Polsce bilans węgla łączny to jest 73 mln ton – mniej więcej, z czego 67 
wydobywamy w kraju. No to możemy sobie policzyć, czy na ceny, które zwiększyły 
się o kilkaset procent wpływ miała wojna – jako uzasadnienie. Natomiast, no miał po 
prostu wzrost cen węgla w naszym kraju, w Polskiej Grupie Górniczej, a zatem 
wszystkie inne szły. Niestety, tak wskazują liczby i wyniki spółek. I to sobie możemy 
powiedzieć, nie jesteśmy wyspą. Ktoś musi za to zapłacić. I Pan Prezes Wojtas, i ja 
w Kielcach, mamy tą sytuację, że my mieszkańcom musimy wytłumaczyć, dlaczego 
mają zapłacić więcej, mimo że rzeczywiście Kielce mają jedno z najtańszych 
ogrzewań w całym kraju. Ale za to, jak Państwo spojrzycie do Waszego raportu, 
znaczy do naszego raportu, bo jestem mieszkańcem tej gminy i nie odcinam się od 
tego, to Ostrowiec ma 97% sieci preizolowanych, nowoczesnych. I powiem Państwu, 
patrząc na - jestem w Izbie Gospodarczej Ciepłownictwo Polskie, patrząc na profil 
południowo-wschodniej Polski, to jest numer jeden. I długo, długo nic. Jeśli chodzi  
o taki wysoki stopień technologicznego zaawansowania sieci ciepłowniczej. Tak, że 
mamy perłę, o której też znowu w tym zakresie nie wspomnieliśmy. No jasne, że 
tereny inwestycyjne, pomagaliśmy robić z projektów wojewódzkich. Jasne, że 
Państwo to wykonywali, jako samorząd doskonale. Jasne, że to nie wystarczy. Z tym, 
że też przypomnę, że budowa terenów inwestycyjnych czasem jest bardzo trudna. 
Pierwszym samorządowcem, który to robił w województwie świętokrzyskim, był 
świętej pamięci Jacek Tarnowski, burmistrz Połańca, który zabudowę tych terenów 
zapłacił aresztowaniem, był wypuszczony, uwolniony, ale co przeżył to Jego.  
I niestety zmarł. Jacek był prekursorem. Pokazał innym, że można, ale nie zdążył 
tego dokończyć. I chciałbym, żebyśmy my, jako samorząd Województwa 
Świętokrzyskiego zrozumieli to, o czym też, no często mówię - nie hektary, nie tereny 
inwestycyjne czynią zakłady, ludzie czynią. Przedsiębiorcy, idą tam, gdzie są 
pracownicy. Halę dzisiaj modułową stawia się w miesiąc, dwa. Ludzi szkoli się latami. 
O sporcie. A tak w ogóle, ogromne znaczenie, największe znaczenie tak jak mówię, 
mają ludzie i warunki życia. I tam jest ten dział. Bardzo fajnie, ktoś to pomyślał też  
w tym raporcie, że jest taki dział, który mówi o warunkach życia w naszym mieście. 
Pierwsze słowa to, tak, tutaj na koniec powiem o tych potrzebach, bo są bardzo 
duże. Na pewno. Ale bardzo duże podziękowanie - Dyrektor Paweł Górniak siedzi  
z tyłu, nie mam się jak odwrócić - za to, jak działa Biblioteka Publiczna, i jak zaciąga 
te młode dzieciaki, jakie robi konkursy, ile oni tam czasu spędzają. No, wiem po 
moich dzieciach. Fantastyczna rzecz. Wielu z Państwa widzę w BWA, jak Justyna 
Łada, Dyrektor BWA, ożywiła tą działalność. Ja nie rozumiem do końca tej sztuki, 
przyznam się Państwu. Ale się bardzo dużo dzieje. Naprawdę na tle innych miast 
mamy się czym pochwalić. Przepraszam, że tak o pozytywach, może się nie wpisuję 
ale podkreślmy to czasem. Jest MCK - Jacek Kowalczyk. Ja Jacka cały czas 
pamiętam, jako dyrektora, który wiercił dziurę w brzuchu wszystkim w samorządzie, 
że OBK w Ostrowcu sfinansować. Mówię jeszcze z czasów Województwa 
Świętokrzyskiego. Jacku, dziękuję ci za "Wielki Ogień" i dziękuję, że są zespoły, 
które do Ostrowca przyjeżdżają, bo wiedzą, że to jest numer jeden w rockowo-
bluesowych festiwalach w Polsce. Super. Ktoś ma lepsze pomysły? Można 
zorganizować następne festiwale. Kultura, kultura czyni miasto. Kultura, ściąga ludzi. 
Kolega Radny Kutryba wspomniał, Kamil wspomniał o sporcie. I Kolega Marcin 
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Marzec też o tym mówił. Wiecie, co? Najlepsze jest to, że się pokłóciliście,  
a mówiliście o tym samym, o potrzebie rozwoju sportu w mieście. I znaczy, no nie 
pokłócili się. To prawda. No, jakby tak jakieś spory takie zachodzą. No, a mówicie  
o tym samym. I chcecie tego samego i ja się do Was jakby przypisuję, nic 
mądrzejszego nie wymyślę, niż to co powiedzieliście, poza jednym - żal mi, i tutaj 
mówię do ad vocem tej dyskusji o samorządzie województwa - żal że Pan Marszałek, 
mimo że osobiście go o to prosiłem i wiem, że miasto też prosiło, nie znalazł nawet 
złotówki na Memoriał Jana Wiederka i Zbigniewa Pacelta. Wiem, że to jest 2023 rok, 
mówimy o 2022. No, ale to są takie sygnały, które nie powinny być. No, akurat 
świętej pamięci Poseł Pacelt i dla Województwa, i dla naszego miasta - no, 
chociażby to miejsce, w którym jesteśmy, gdyby nie on, by nie powstało. I nie znaleźć 
nawet złotówki na ten Memoriał, przyznam szczerze, to jest bardzo słabe i wstydzę 
się, jako Samorząd Województwa za to przed Państwem tutaj, że nie znaleziono 
nawet złotówki na wspomnienie Zbyszka. Na koniec, wyrazy szacunku - to już  
w prawą stronę - dla Pana Skarbnika. Nikt dzisiaj o tym nie wspomniał. Ale mamy,  
i dla Pana pracowników. Jak Wy to robicie? Nie wiem. Natomiast, Państwo w tym 
morzu trudności dla samorządu, utrzymujecie taką dyscyplinę finansową w swoich 
strukturach, że wskaźnik Ostrowca, tu o tym powiedział Mariusz Łata jest taki, że 
można brać kredyty. Ja nie wiem, czy Państwo dzisiaj czytali prasę, ale dzisiaj 
miasto, w którym ja pracuję ma zupełnie inną sytuację i mówię Państwu, że chętnie, 
znaczy nawet wizerunkową, tak? Taką, że ktoś mówi o tym, że są trudne sytuacje.  
W Ostrowcu nie ma takiego problemu. Ale na to trzeba było zapracować. Tak, że 
wyrazy szacunku dla Państwa. To są mocne podstawy do rozwoju miast, a teraz  
o sprawach trudniejszych i puenta. Pewnie, że są problemy. Płace - bardzo ważny 
podkreślony element. Nic nie jest. My jesteśmy dla mieszkańców. My, samorząd 
jesteśmy dla mieszkańców. Nie dla wskaźników, nie dla sztucznych parametrów, 
tylko dlatego, jak żyją mieszkańcy. Ale, żeby pomóc mieszkańcom, trzeba osiągać 
kolejne kroki, które Państwo tak jak mówię, przez te lata robiliście w sposób 
naprawdę dobry. I te sprawy, o których mówiła Pani Radna Maj, czyli edukacja, 
młodzież. Tak. Przez chwilę tu było słychać młodzież grającą z tyłu. I wiecie 
Państwo. To jest wspaniałe, jakby tło tej dyskusji. To jest dla nich to wszystko. To jest 
dla nich to miasto. Oni tutaj mają mieszkać, żyć i się rozwijać, i będą się rozwijać 
wtedy, kiedy będą mieli tutaj godną płacę. Tą płacę, też już mówiliśmy o tym wiele 
razy przy teleinformatyzacji, można zrobić zdalnie. Pandemia to pokazała. Można to 
zrobić. Prośba, żeby to robić. Przed nami, proszę Państwa, tu też była mowa. Morze 
dyskusji, problemów, morze szans, morze wzajemnych pretensji. Ja mam do 
Państwa osobiście, jako mieszkaniec Ostrowca, taką prośbę - nie utopmy w tym 
morzu dyskusji przyszłości miasta i tych dzieci. Po prostu niech one wypłyną na to 
morze, nie topmy się w nim wzajemnie. Ja mam honor znać Państwa wiele lat  
i doceniać Was na tle wszystkich innych samorządów za pracę, którą wykonaliście 
również w 2022 roku. Bardzo dziękuję Pani Przewodniczącej za pracę Rady Miasta. 
Jestem dumny z mojego miasta, z tego, jak Państwo pracujecie: opozycja i koalicja,  
i wszyscy. Naprawdę macie bardzo wiele zasług na swoim koncie. A to, że trzeba 
jeszcze więcej zrobić - no, no to jak się wybierało do Rady, to trzeba, i do Urzędów, 
to trzeba robić dalej. Tak, że no z mojej strony deklaruję wsparcie, jak tylko coś 
będziemy mogli z samorządu województwa Państwu pomóc, to jesteśmy. I myślę, że 
wszystko przed nami, wszystko przed Wami i przed tymi dziećmi, które z tyłu grały  
w piłkę. Bardzo dziękuję. Wszystkiego dobrego. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Czy jeszcze Państwo 
Radni chcą zabrać głos? Proszę Radny Marek Giemza. 
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Radny M. Giemza – Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! Dużo zostało 
powiedziane przez kolegów i koleżanki radne o sytuacji gminy. Jak usłyszeliśmy, 
sytuacja gminy przez jednych postrzegana jest jako dobra. Inni widzą to inaczej. 
Proszę Państwa, pracujmy razem nad tym wspólnie, aby sytuacja Ostrowca była 
lepsza w przyszłych latach, bo to między innymi właśnie ta debata. Ze swojej strony 
chciałbym tylko zwrócić uwagę na to, aby zwiększyć środki gminy na inwestycje 
drogowe, które pomimo zrealizowaniu wielu zadań drogowych nadal wymagają 
poprawy. Powinniśmy również zwrócić uwagę na to, jak to powiedział mój 
przedmówca, że Ostrowiec nie jest wyspą, natomiast jest pomijany, jeśli chodzi  
o krajową infrastrukturę drogową. Podkreślam to, że bo to jest ważne, jeżeli myślimy 
o przyszłości i rozwoju Ostrowca, to brakuje nam dróg szybkiego ruchu, takich 
dwujezdniowych. W dzisiejszych czasach, jeżeli oczekujemy inwestycji w Ostrowcu, 
to potrzeba nam szybkiego transportu łączącego Ostrowiec z większymi miastami. 
Bez tego trudno będzie nam walczyć tutaj o rozwój i o inwestorów. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Proszę Radny Andrzej 
Pałka. 
Radny A. Pałka – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Koleżanki, Koledzy Radni! 
Panowie Prezydenci! Mili Goście i internauci! Na pewno wiele zająłem czasu, 
przedstawiając sprawozdanie z zakresu budżetu, ale nie dało się chyba inaczej tego 
powiedzieć, jak te liczby wymienić. Ale co chcę powiedzieć? Regionalna Izba 
Obrachunkowa w Kielcach stwierdziła, że w wyniku analizy porównawczej wykonania 
wydatków z planem wynikających z uchwał Rady Miasta oraz zarządzeń Prezydenta 
Miasta nie stwierdzono przekroczeń planowanych wielkości wydatków budżetowych  
i przekazał stosowną uchwałę. I ta uchwała brzmi następująco. Ale już jak to czytam, 
to już. A Kolega chce przeczytać ciąg dalszy. Oczywiście wspomnę tylko - 
pozytywnie zaopiniowała te sprawozdania. Kolega w szczegółach przeczyta, jak już 
mówi. Natomiast na co chcę zwrócić uwagę. To co padło tutaj, jeden z kolegów 
zabierał głos. Festyny, dyżury, telefony - to tam są te problemy wszystkie zgłaszane  
i tak bynajmniej, i nie tylko jest u mnie na osiedlu, to tak informacyjnie. I jeszcze 
jedno chcę Koledze Mateuszowi powiedzieć, jak weźmie raport na stronie 51, to jest 
to co zapytałeś - ile to jest na głowę, to przeczytaj, ile to jest prawda od ilości 
zameldowanych, a nieco niżej, jak to wyliczył Główny Urząd Statystyczny. Dziękuję 
bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Proszę Mariusz Łata. 
Radny M. Łata – Króciutko jeszcze, bo dowiedzieliśmy się jak tutaj duże pieniądze 
wpływają do budżetu od rządu, od województwa. Ja tylko pragnę zauważyć, że ani 
rząd, ani województwo nie ma swoich dochodów, tylko dysponuje dochodami,  
w zasadzie pieniędzmi mieszkańców naszego kraju, naszego województwa. Ale to, 
że takie pieniądze trafiają z dotacji różnego rodzaju, to trzeba tutaj oddać chwałę  
i cześć zarządowi, zarówno miasta, Panom Prezydentom, pracownikom, Zarządowi 
Powiatu, bo też został Powiat wywołany do inwestycji - za to, że potrafi 
współpracować z każdym środowiskiem i pozyskiwać środki dla naszych 
mieszkańców. A to, że budowany jest teraz, remontowana jest droga, to nie ma co 
tutaj mówić dlaczego, dzięki komu? To się po prostu mieszkańcom Ostrowca 
należało. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Czy jeszcze  
w debacie nad… Proszę Radny Marcin Marzec. 
Radny M. Marzec – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Postaram się 
krótko, bo wszyscy jesteśmy już chyba mocno zmęczeni tą debatą. Ja powiem w ten 
sposób. Jak czytacie Państwo nagłówek "Gazety Ostrowieckiej", którą zapewne 
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każdy miał nieraz w ręku, tam są takie bardzo fajne słowa: "Nie ma krytyki 
szkodliwej, tylko brak krytyki przynosi szkodę". Ja sobie tak myślę, że rzeczywiście 
Państwo, jak gdyby mam wrażenie, że tak jakby słyszeliście tylko na jedno ucho w tej 
debacie. Wyłapaliście z tych naszych słów, i zarówno to jest z Klubu "Prawa  
i Sprawiedliwości", jak i Klubu "Ruchu Marka Materka" same, jak gdyby takie 
najbardziej bolące Was rzeczy, czy dotykające, a jednak było dużo, bo ja słuchałem 
dokładnie każdej wypowiedzi, w tym i w mojej osobiście, ale to i Pani, Pana - 
przepraszam - Pani Radnej Maj - naprawdę dużo też i sugestii, i podpowiedzi,  
i konstruktywnej właśnie krytyki. To nie chodzi o to, że to była krytyka i już, jak ktoś to 
nazwał kampania wyborcza, itd., tylko naprawdę, tu było dużo ciekawych wątków, 
które są do wykorzystania. Jedyną osobą, która na to zwróciła uwagę z Waszej 
strony i trochę przyznała, że jakieś minusy są, to jest Przewodnicząca, która miała 
cywilną odwagę to przyznać. Natomiast, wszyscy pozostali, jak gdyby, no mówię, 
mam wrażenie, żeście Państwo wyłapali tylko te negatywy i jakieś formy odebrane 
przez Was, jako atak w waszym kierunku. Natomiast zupełnie nie dostrzegliście, że 
w naszych wypowiedziach padało, sam to podkreślałem, że wiele dobrej roboty 
żeście zrobili od 2014 r. i nikt Wam tego nie odejmuje. Tego, żeście nie słyszeli? 
Wyłapaliście tylko te najgorsze rzeczy. I jeszcze jedna rzecz, taka merytoryczna, 
która mi się przypomniała. Jeżeli chodzi o inwestycje i tereny inwestycyjne, 
przyciąganie inwestorów, to idzie to jednak no tak, bym powiedział połowicznie  
z sukcesem. Dlatego, że póki co, to mamy raczej migracje wewnętrzne 
przedsiębiorstw niż przyciąganie nowych, nowych podmiotów. Oczywiście może tutaj 
mój Kolega klubowy Karol Wójcik trochę niefortunnie się wyraził. Przepraszam, że 
tak mówię Karolu, ale rzeczywiście, no my nie przestaniemy oczywiście być 
ośrodkiem przemysłowym, to co tutaj Kolega Aron Pietruszka zauważył, bo nim 
jesteśmy i będziemy. Oczywiście. I to jest serce, i krwioobieg gospodarki Ostrowca  
i nic nie wskazuję na to, że nie będzie. Trochę może tracimy, a może też chodzi o to, 
żeby trochę zdywersyfikować? Przychodzą firmy o trochę innym profilu, trochę  
z sektora badawczo-rozwojowego, trochę nie bazujące właśnie na metalurgii  
i odlewnictwa, ale wchodzące w trochę inne, inne rzeczy i poszukajmy właśnie tego 
typu podmiotów. Ostatnio w lokalnej telewizji mówiłem o tym, że brakuje tu rynku 
pracy dla kobiet. Bo brakuje, no gdzie te kobiety mają pracować? Miasto było 
projektowane w ten sposób, że mężczyźni mieli pracować w Hucie, a kobiety  
w przemyśle lekkim. Ten przemysł nie istnieje z uwagi na konkurencyjność Chin, 
Pakistanu, Bangladeszu i tego typu państw na świecie. Wysokie, relatywnie wysokie 
koszty produkcji, co się wydaje absurdem przy pensjach ostrowieckich, ale jednak  
w porównaniu do tych daleko wschodnich, azjatyckich krajów, to my jesteśmy jednak 
drogim państwem, jeżeli chodzi o koszty produkcji i przegrywamy tą konkurencję, 
chociaż jakościowo bijemy ich "na łeb, na szyję". Natomiast no, gdzie kobiety mają  
w Ostrowcu pracować? Tego mi brakuje, brakuje dywersyfikacji po prostu w kierunku 
ciekawie rokujących firm B+R. Start-up’y leżą i nikt się tym w ogóle nie zajmuje. Nie 
ma pomysłu, ani osób kompetentnych, które by się tym zajęły. Dostrzeżecie to  
w naszych słowach, że to nie jest tylko krytyka, tylko podpowiedź, gdzie szukać. Ja 
pracując w Agencji Rozwoju Lokalnego w latach 2008, przepraszam: 2009-2011, 
ówczesnej Pani Prezes Salwerowicz, sugerowałem pewne rozwiązania w zakresie 
tego, że Agencja mogłaby się stać jednym z funduszy, funduszy pożyczkowych, które 
są dostarczycielem taniego kapitału, chociażby za pośrednictwem środków 
generowanych przez Bank Gospodarstwa Krajowego. No wtedy, jak gdyby moje 
słowa trafiły w próżnie, ale dzisiaj firmy, instytucje otoczenia biznesu - pracuję  
w takiej jednej w Starachowicach, generują obroty, sprzedaliśmy pożyczek 
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Covidowych na prawie 300 mln zł. w ciągu ostatniego roku, a tymczasem Agencja się 
no, że tak powiem wzięła i zlikwidowała, i przekształciła w CRL, itd. Naprawdę 
mogliśmy to inaczej pokierować - tylko, słuchajcie na Boga, tego co się mówi, bo no, 
trochę, trochę też inna strona też ma, też ma coś konstruktywnego do powiedzenia.  
I rzeczywiście z Waszej strony, co z kolei Włodzimierz zauważył, no ja za bardzo nie 
zauważyłem, żebyście chociaż jakieś krople dziegciu do beczki miodu wrzucili. Nie 
było takich wypowiedzi. Więc też nie zarzucajcie nam braku obiektywizmu, bo sami 
nie jesteście obiektywni. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radny Mateusz 
Czeremcha. 
Radny M. Czeremcha – Pani Przewodnicząca! Dziękuję, Pani Przewodnicząca. Tutaj 
kolega radny Andrzej Pałka zauważył, że są dane o dochodach. Tak, ale to są dane 
o dochodach budżetu gminy. A nie, a nie dochodów osiąganych przez pracujących. 
Tak, to są właśnie te dane, o których ja mówiłem, ale to mniejsza z tym. Natomiast 
chciałbym sięgnąć do strony 129 raportu - "Gospodarowanie odpadami". Tam jest 
taka tabela. Ja tej tabeli, przyznam się, nie rozumiem. Dlatego, że w roku 2020, jeśli 
chodzi o poziom recyklingu i przygotowania do ponownego użycia odpadów, 
wymagany poziom to było 50%. Osiągnięty poziom 76,25. A w roku następnym. Nie 
wiem, czy tu jest jakiś błąd, czy może się metodologia zmieniła - wymagany poziom 
to 20%, a osiągnięty wskaźnik 24%. Skąd taka różnica? Z czego to wynika? I rok 
kolejny jeszcze. To proszę o odpowiedź. I chciałbym jeszcze nawiązać do tych słów, 
które tutaj też padły na tej sesji, na tej debacie - o potrzebie współpracy. Otóż, tak. 
Wszyscy pracujemy dla tego miasta. Opozycja również. Składaliśmy dobre projekty 
uchwał. Między innymi projekt uchwały o budowie kolejnej przeprawy mostowej  
w naszym mieście. I jak żeby się ta przeprawa teraz przydała. Niestety, nie powstała 
ta przeprawa. Zablokowaliście to Państwo. Również, jeśli chodzi o przekazanie 
gruntów, o których mówił Pan Radny Arkadiusz Bąk, pod inwestycje drogi 
wojewódzkiej 754. Również złożyliśmy projekt uchwały o odstąpieniu przez gminę od 
wymaganego odszkodowania za wartość tych gruntów. Również ten projekt uchwały 
został, został no, utrącony. Później w trakcie, kiedy już pewne działania były podjęte 
w celu wywłaszczenia, bo te grunty znalazły się we władaniu miasta, stały się 
własnością miasta poprzez pewnego rodzaju błąd, ponieważ tereny pod drogami 
wojewódzkimi stanowią własność województwa. I tutaj należało, jeżeliby wtedy gmina 
nie odstąpiła od tego odszkodowania, by tylko to wydłużyło procedurę, taką 
wywłaszczeniową. Tak, że to również byłoby załatwione. Ale tutaj należy zauważyć, 
że Państwo nie słuchacie naszego głosu. Uwierzcie, nawet my możemy mieć rację, 
proszę Państwa. Dziękuję. Ja przepraszam, przepraszam, Pani Przewodnicząca! 
Padło takie konkretne pytanie, który Wydział przygotowywał raport, który naczelnik? 
Bo tak, jak już w latach poprzednich, mieliśmy "Sprawozdania z pracy Prezydenta", 
niepodpisane, nie wiadomo, kto je przygotował. Okazało się, że to Pani Sekretarz 
przygotowała. To tutaj proszę również o informacje, bo no, to się należy tym ludziom. 
Dziękuję. 
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! 
Szanowni Państwo! Internauci! Wszystko notowaliśmy tu z Panem Prezydentem 
Smolińskim. Tak, że na każde pytanie, nie wiem, czy w tej chwili odpowiadać, czy - 
na pewno na część pisemnie. Część, tylko powiem. Te najbardziej, które się 
przewijały, może to na najważniejsze. Co do spółki MEC. Dzisiaj było Walne 
Zgromadzenie Wspólników. Podjęta jest decyzja. Byli przedstawiciele Narodowego 
Funduszu Ochrony Środowiska - Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska  
z Warszawy. Jest podjęta decyzja, którą Państwo podjęliście w październiku 
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ubiegłego roku o utworzeniu Ciepłowni Ostrowieckiej. Ta finalizacja, całego, tej 
inżynierii finansowej będzie 31 lipca br. Tak, że już lada chwila. I o do szczegółów, to 
na pewno będziemy informować Państwa na bieżąco. Jesteśmy tutaj, jesteśmy po 
rozmowach, tam dosłownie kosmetyka, kosmetyka jest w sprawie umów w tych 
dwóch spółkach. Chcę tylko powiedzieć, wiem, że to jest debata nad "Raportem  
o stanie Gminy Ostrowiec Świętokrzyski" za 2022 rok, ale działania zarządu, ja  
w ogóle chciałbym tylko się odnieść, tutaj też do tego, że spółki gdzieś w mediach  
i w świecie retoryki w mieście, krążą informacje, że spółki miejskie mają się źle. 
Szanowni Państwo, to, co już tu wielokrotnie padało z ust Państwa Radnych i Pana 
Radnego Wojewódzkiego, nie jesteśmy wyspą. Ten benchmarking też robimy, czyli 
porównujemy się do innych, czy miast, czy spółek w danej branży. I mogę 
powiedzieć, że w takiej kondycji, jakie są spółki ostrowieckie, to raz, że zazdroszczą 
nam inne miasta, a dwa to jest trochę nie fair wobec tych pracowników, pracujących 
w tych spółkach. Oczywiście jedyną spółką, która ma kłopoty znane już od 
przynajmniej zeszłego roku jest spółka Miejska Energetyka Cieplna, ale dzięki pracy 
Zarządu, dzięki współpracy, to co już tu wielokrotnie pada - między instytucjami, czyli 
spółką a też gminą, też jako współwłaścicielem i współwłaścicielem Narodowego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej. Dzięki temu możemy wyjść.  
I ja tylko jednym zdaniem powiem, że w tym roku spółka MEC do kwietnia bodajże, 
czy do maja, ma już wypracowany dwumilionowy zysk. Więc, mimo opłat za jeszcze, 
że jest w tej sieci ETS-u i musi te opłaty uiszczać, i wykupywać te certyfikaty. Co do,  
i tak jak mówię, rozmawiam też z pracownikami spółek naszych, też są bardzo 
zdziwieni i źle jest to wewnątrz odbierane, że taka retoryka funkcjonuje w naszym 
mieście i przez radnych jest mówiona, że spółki miejskie są w złej kondycji. Szanowni 
Państwo! Chciałem zauważyć, że w branży wodociągowej jesteśmy jedną  
z najlepszych spółek w Polsce. Chcę tylko powiedzieć, że już nie mówię o sąsiednich 
miastach, gdzie wyniki za 2022 rok są ujemne, ale wiele spółek wodociągowych po 
prostu upada dzięki działaniom rządu i przede wszystkim też Wód Polskich, gdzie 
taryfy, które zostały, które zostały - powinny być ustalane na etapie właśnie 
centralnej, nie lokalnej, tak jak było do tej pory - nie są ustalane, nie są, nie są brane 
pod uwagę aspekty ekonomiczne i niestety, są zwolnienia, i po części upadki tych 
spółek. Chciałbym wrócić też tutaj jeszcze jedno zdanie do demografii. I na pewno 
pracujemy nad tym. Serdecznie dziękuję, w ogóle tak przysłuchując się temu  
i robiąc notatki, całej tej dyskusji - chciałbym za wszystkie głosy podziękować. Nie 
tylko tutaj Radnych z Klubu "TAK dla Samorządu", ale też również Państwa, bo to, co 
już właśnie mówimy, że "prawdziwa cnota, krytyk się nie boi", czy tu inne cytaty 
padały, na pewno bierzemy wszystko pod uwagę i skrupulatnie wszystko notujemy. 
Być może nie odpowiadamy od razu na zadane pytania ze względu na to, że forma 
tej debaty nie przewiduje, nie przewiduje czegoś takiego. I chciałbym tu jeszcze nad 
tym raportem się pochylić w sposób taki techniczny, że ustawodawca w ustawie  
o samorządzie art. 22 aa mówi, że raport obejmuje podsumowanie działalności 
prezydenta w roku poprzednim. Czyli tu mówimy o 2022. Znaczy, nie to, że nie 
mogliśmy, tylko, że nie, nie mieliśmy czy obowiązku, czy już tak liczne materiały, to 
ten raport urósłby do rozmiarów monstrualnych, jeżeli byśmy chcieli o przyszłości 
również pisać. Wydaje mi się, że na co dzień, na każdej sesji Rady Miasta gdzieś 
omawiamy, omawiamy, czy też strategię naszą na najbliższe lata, czy tą przyszłość 
również też mówimy. Więc, więc w ten sposób, w ten sposób podeszliśmy do tego 
raportu. Raport, tak już Pan Radny zauważył, jest oczywiście - jest to praca 
zbiorowa, która była w poszczególnych wydziałach czy spółkach, spółkach 
przygotowywana, jak co roku. I to kompendium wiedzy było tutaj również zbiorowo. 
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Nie to, że jedna osoba siedziała i zbierała to. Tak, że zespół również w Urzędzie 
Miasta to przygotowywał. To, co wsłuchujemy się w Państwa głos – fluktuacja 
demograficzna, czy naszą młodzież, żeby wracała do naszego ukochanego 
Ostrowca, również musimy, jesteśmy w przededniu opracowania programów. My 
śledzimy tą statystykę. Mamy bieżącą. Szanowni Państwo, nie jesteśmy to, co już tu 
Pan Radny Wojewódzki powiedział - Pan Arkadiusz Bąk - nie jesteśmy jedynym 
miastem, który z tym się boryka. W Ostrowcu mamy identyczne wskaźniki, jakie mają 
Starachowice, Skarżysko i ciut niższe, niż Stalowa Wola znaczy, przepraszam - ciut 
wyższe, niż Stalowa Wola. Ale wszystko jest 87% z poprzedniego stanu. Jesteśmy  
w stanie, jesteśmy tak samo. Ta migracja również w tych miastach, w tych miastach 
jest, tak się odbywa. Co do inwestorów. Chcę też powiedzieć, że te działania  
w ostatnich latach, które, które były prowadzone, prowadzone poprzez gminę, 
poprzez Prezydenta Jarosława Górczyńskiego, czyli skupywanie za pomocą 
województwa również, czyli skupywanie tych terenów inwestycyjnych, w tej chwili 
owocuje. Ja wczoraj miałem przyjemność rozmawiać z firmą, która chce u nas 
zainwestować, która już robi decyzję środowiskową, czy może u nas zainwestować? 
Wszystko wynika, że prawdopodobnie skończy się to sukcesem. Nie chcę mówić 
więcej szczegółów, ponieważ oczywiście wszystko przed nami. Jest to bardzo duży 
zakład, jeden z większych w Europie, zautomatyzowany w pełni, także tam będzie 
przynajmniej na początek około 100 osób, trzyzmianowa praca i przez 7 dni  
w tygodniu. Takich firm mamy, takich firm mamy siedem, które już jesteśmy, nie to, 
że po pierwszym słowie, czy po jakiś wymianach zainteresowania. W tej chwili, za 
chwilkę będziemy się borykać z brakami terenów inwestycyjnych, ponieważ obszar 
Ostrowca jest dość, że tak powiem skomasowany i zbity, więc tych terenów 
inwestycyjnych na terenie gminy za chwilkę być może nam zacznie brakować.  
W przyszłym tygodniu, z początkiem tygodnia też będzie grupa z Azji, z Korei 
Południowej. Tak, że też będziemy rozmawiać tutaj o pracy właśnie dla, między 
innymi, w nowych technologiach i też praca dla kobiet również, bo myślimy też tutaj, 
jesteśmy i z załogą, i z właścicielami, i z właścicielami spółki, która zarządza 
Wólczanką. Tu też mamy rękę na pulsie, czy ja osobiście rozmawiałem z członkiem 
zarządu i z paniami ze związków zawodowych, z przedstawicielami,  
z przedstawicielami właśnie tego zakładu pracy. Staramy się wypracować. Wczoraj 
było również spotkanie z kierownikiem Urzędu Pracy. Tak, że tutaj jesteśmy, mamy 
rękę na pulsie, będziemy się starać tym pracownikom pomóc. Wręcz wysyłamy, 
mamy zgodę z tej firmy, wysyłamy oferty do różnych inwestorów, z którymi mamy 
kontakt, żeby ten zakład przejęli. Z tego, co wiemy, to już trzy firmy z branży lekkiej 
są zainteresowane przejęciem tej, tej produkcji. Także myślę, że będziemy mieli tutaj 
zagospodarowane, zagospodarowanie tych pracowników. Na pewno bardzo, bardzo 
ważnym też tutaj elementem jest, że rok 2022, a jak na każdej z ostatnich sesji też 
mówimy o tym, o rewitalizacji. Czyli nasze miasto będzie rewitalizowane, tak jak też, 
to już padało w wielu słowach tak, że nie będę, nie będę powtarzał. Jesteśmy też 
tutaj po to, żeby słuchać, przyjmować tak zwaną "politykę otwartego słoika", gdzie 
każde Państwa sugestie, zdanie było skrzętnie przez nas notowane i będziemy 
starali się to wspólnie, bo nie ukrywam, że poza kamerami poza salą obrad też na co 
dzień się widujemy, też różne, różnego rodzaju pomysły wspólnie wdrażamy  
i mieszkańcy też to widzą. Tak, że jeśli chodzi o sytuację finansową, no to mówię, 
jesteśmy - Ostrowiec Świętokrzyski jest członkiem Zarządu Związku Miast Polskich, 
tak, że co miesiąc mamy spotkania. Z nieukrywaną satysfakcją mogę tylko się 
wsłuchiwać w problemy mieszkańców, bodajże Suwałki są na granicy złożenia 
wniosku o upadłość. Tak, że nasze miasto możemy postrzegać, możemy postrzegać 
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jako naprawdę bardzo dobrze przygotowane do tych ciężkich czasów, które już od 
przynajmniej roku czy półtora w tej geopolitycznej, makroekonomicznej sytuacji 
znajdują się wszystkie samorządy. Co do tutaj dyskusji na temat, czy rząd daje, czy 
nie daje, czy sytuacja finansowa samorządów na, mówię o działaniach bieżących, nie 
mówimy tu o działaniach inwestycyjnych, które nota bene są pomniejszone wpływy  
z naszych podatków, żeby mógł funkcjonować oczywiście Polski Ład. Co chwilę już 
tutaj do nas dochodzą informacje, że samorządy rezygnują z programów rządowych 
ze względu na to, że nie mają z czego pokryć wkładu własnego. W tej chwili, za 
chwilkę ta sytuacja się zmieni, ale to być może nie jest w tym punkcie obrad ta 
dyskusja. Tylko tyle powiem, że też jest informacja, że część, około połowę zwrotu  
z utraconych wpływów z podatku PIT, CIT dostaniemy. Tak, że to też będzie spory 
zastrzyk pieniędzy dla nas i dla naszych, i dla naszych, przede wszystkim 
mieszkańców. Przede wszystkim, przede wszystkim wynikiem realizacji budżetu była 
rekordowa nadwyżka wynosząca 33 mln 400 tys. 091 zł. Oczywiście wpływy  
z podatków i opłat lokalnych w 101% zostało zrealizowane. Czyli to też nie możemy 
mówić o jakiejś stagnacji. Tutaj też jeden z Państwa Radnych podnosił to, żeby 
zwrócić uwagę na mniejszą ilość budowanych domów jednorodzinnych, czy 
inwestycji lokalowych. Szanowni Państwo! Sami jesteśmy mocno przygotowani  
do rozwiązania też tego, może nie tyle problemu, ale co ulżenia naszym 
mieszkańcom w postaci budowy mieszkań czynszowych. Za chwilkę będziemy też na 
ul. Osadowej realizowali taki projekt, jeżeli oczywiście środki będą na to, i oczywiście 
te trzy bloki na ul. Hubalczyków również jesteśmy w przededniu podjęcia decyzji. Ze 
względu tylko i wyłącznie na ekonomię tego nie robimy, ponieważ w zeszłym roku 
trochę ta gospodarka wyhamowała, znaczy sytuacja budownictwa mieszkaniowego 
ze względu na to, że raz, że było brak dostępności kredytów, a dwa - ceny 
materiałów budowlanych tak poszybowały w górę, że pierwsze kosztorysy nasze 
wychodzą, że mieszkanie w Ostrowcu Świętokrzyskim w stanie deweloperskim może 
kosztować ponad, około 7 tysięcy, a w Kielcach wiem 9,5 tysiąca wychodzi. Więc 
firmy takie jak nasz OTBS, czy innego rodzaju przedsiębiorstwa nie deweloperskie, 
wstrzymują po prostu inwestycje i w tej chwili już pomału te kredyty zostają 
uwolnione i te zadania będzie można realizować. Szanowni Państwo! Tutaj 
przysłuchując się, chciałem jeszcze raz podziękować za tą dyskusję. Oczywiście, 
wszystkie te miasta klasy średniej, do których Ostrowiec się zalicza, nie wyglądają 
kolorowo i nie są jednobarwne, tak jak tutaj próbowaliśmy się przez te parę godzin 
przekonywać, czy nie jest ani bardzo dobrze, ani źle, ani wszystko jest do poprawy 
również, ale też nie możemy przysłaniać właśnie tych dobrych rzeczy, które, które 
przez ten 2022 rok zostało, zostało zrobione. W każdym bądź razie miejsce 
przynajmniej w naszym samorządzie, tutaj, w naszym, w naszym zarządzaniu 
miastem jest miejsce dla każdego. Nie ma znaczenia, czy ktoś myśli, jak tutaj Klub, 
który ma większość, czy też inaczej. Myślenie, jeżeli tylko to myślenie będzie się 
merytorycznie przyczynia do rozwoju naszego miasta, zapewniam Państwa, że  
z każdym będziemy rozmawiać. Zresztą to, na co dzień robimy. I przecież Państwo 
tutaj też pracujecie. Większość też w Ostrowcu i mieszkacie przynajmniej,  
i w każdym bądź razie w taki, czy inny sposób pracujecie. Każdy pracuje na rzecz, na 
rzecz naszego samorządu. I naprawdę nie mamy się czego wstydzić, bo miasto 
Ostrowiec jest w bardzo dobrej, w bardzo dobrym stanie budżetowym, przede 
wszystkim, ale też i kierunki, w których idziemy, są wyznaczone w sposób dość 
jasny, czytelny, ale też na tyle na tyle rozważny, że możemy w każdym, w każdej 
chwili możemy ten kierunek, czy zmodyfikować, czy też tak jak tutaj padło parę 
cennych uwag, które możemy sobie wziąć, jako włodarze do serca i je realizować, 
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między innymi, dzięki Państwa pomocy też tutaj na, na sesji. I myślę, że tu różne 
słowa padały, i też nie ma nic trywialniejszego w powiedzeniu, niż "zgoda buduje", bo 
Szanowni Państwo, wszyscy jesteśmy dla mieszkańców. Tutaj możemy sobie różne 
historie mówić i historie wyciągać z przed roku, dwóch, pięciu ale my musimy patrzeć  
w perspektywie kilku, kilkunastu lat, jeżeli jesteśmy - moim zdaniem, czy naszym 
zdaniem - powinniśmy ją budować, tą zgodę poprzez szacunek i konstruktywne 
wymiany opinii. Myślę, że dzisiaj takie, takie zdania tu padły i takie informacje, mimo 
że być może wydaje się, że w dość emocjonalny sposób, bo każdy jest oczywiście 
człowiekiem, ale na pewno, na pewno też możemy dużo z tego wynieść. Szanowni 
Państwo, nasze miasto to co już mówimy, ma podobne problemy co inne 
miejscowości, a jest wyjątkowe ze względu na dobrych ludzi, którzy je zamieszkują  
i dla tych ludzi powinniśmy Szanowni Państwo, tutaj pracować i myślę, że każdy tak 
jak tu siedzimy, nie ma na pewno żadnych oporów przed tym, żebyśmy mogli 
współpracować, czy też w jakiś sposób wspólnie dla naszych mieszkańców tworzyć 
te miejsca, żeby mogli wracać. I myślę, że będą tu wracać nasi mieszkańcy. Ja 
jestem sam świadkiem tego, że dosłownie dwa tygodnie temu, jeden z dobrze 
rozwijających się finansistów to, co mówimy, że nowe technologie, pandemia przede 
wszystkim pokazała, że można pracować zdalnie na całym świecie. Pracownik 
amerykańskiego banku sprzedał mieszkanie w Warszawie, kupił dom w Ostrowcu  
i stąd będzie pracował. Przyjechał z całą rodziną. Też rozmawiając, od razu 
zapytałem się, co nim kierowało? Co się zadziało? Okazuje się, że Szanowni 
Państwo, mimo to, że bardzo dobrze zarabia, mimo to, że miał te warunki lokalowe 
bardzo dobre, został ojcem, rodzina musi się powiększyła i niestety, również ceny, 
które są w żłobkach, przedszkolach w dużych miastach, tu mówimy o Warszawie, 
spowodowały to, że woleli sobie tu spokojnie, mieli taką oczywiście możliwość  
w pracy. Mają taką możliwość, że mogą sobie tu przyjechać i wychowywać dziecko  
z pomocą dziadków, babć, czy też tak, jak to mają za chwilkę uczynić w żłobku. I ta 
cena za ten żłobek, który jest dotowany, chcę już powiedzieć po raz kolejny, że 
również te dotacje, które są w tej chwili dawane dla przedsiębiorców, którzy 
prowadzą tą działalność, również na tą chwilę, będą utrzymane w dalszym ciągu. 
Więc tak, że mam nadzieję, że będziemy tutaj wspólnie dla dobra mieszkańców, dla 
dobra mieszkańców pracować. Odpowiedzią na nasze problemy, nie jest szukanie 
złotych środków, oczywiście, bo nikt takiego środka nie znajdzie, czy tam super 
jednego pomysłu, bo nasze społeczeństwo składa się z różnych naszych 
mieszkańców, ale przede wszystkim powinniśmy iść, to co też padało tutaj,  
z "duchem czasu", z duchem, z duchem, rozwojem ogólnopolskim. Nie zamykajmy 
się tylko na swoje podwórko. Tak, że tak jak i chwalimy, także i bierzmy tą krytykę 
również, ale też nie zapominajmy i nie zamykajmy się tylko w tym, że jest Ostrowiec  
i nie ma nic więcej dookoła. Jesteśmy, mieszkamy w województwie, w powiecie, 
przede wszystkim w województwie, w naszym kraju i naprawdę wiele, wiele 
samorządów może się od nas uczyć. I to robi, drodzy Państwo. Też jesteśmy 
stawiani, jako przykład. Tak, że powinniśmy być naprawdę dumni z tego, że 
pracujemy i chciałbym przede wszystkim też tu już kilkukrotnie padało, chciałbym  
w imieniu też Prezydenta Jarosława Górczyńskiego, ale też swoim i tutaj Prezydenta 
Dominika Smolińskiego, podziękować za cały miniony rok wszystkim pracownikom 
Urzędu Miasta oraz całej sfery samorządowej. Dziękuję również radom osiedli,  
o których dzisiaj nie mówiliśmy, ale to też jest ciało takie pomocnicze Rady, Rady 
Miasta. Często Państwo jesteście członkami tych rady osiedli. Członkom 
funkcjonującym w naszym mieście organizacji, stowarzyszeń, gdzie też dużą uwagę, 
a jeszcze większą za chwilkę będziemy temu poświęcać. Obecnym na sali 
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przedstawicielom, no może już obecnym na początku, przedstawicielom 
ostrowieckich mediów, za informowanie mieszkańców o podejmowanych przez nas 
działań. A przede wszystkim chciałbym podziękować mieszkańcom Ostrowca, bo tak 
jak już powiedziałem, są to mądrzy, roztropni ludzie i wiemy wszyscy, że są trudne 
czasy makroekonomiczne i nie stawiałbym Ostrowca, przede wszystkim to, że jest 
kryzys w mieście, czy źle się dzieje w spółkach, czy w demografii. To są 
ogólnopolskie trendy demograficzne, na przykład, jeżeli mówimy o tym,  
a wręcz budżetowo, ekonomicznie jesteśmy w świetnej sytuacji. I to są problemy, 
które wspólnie możemy przezwyciężyć i czego sobie, i Państwu,  
i przede wszystkim naszym mieszkańcom życzę. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Czy Państwo Radni już 
wszyscy zabrali głos? Wszyscy chętni? Tak? No to proszę Państwa, Szanowni 
Państwo Radni, zamykam debatę nad "Raportem o stanie Gminy".  
 

Ad VI/ Podjęcie uchwał w sprawie: 

 
1) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do kolejnego punktu. 
Punkt VI, mianowicie "Podjęcie uchwał w sprawie". Pierwszy projekt uchwały dotyczy 
udzielenia wotum zaufania Prezydentowi Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego. 
Projekt tej uchwały był opiniowany przez wszystkie komisje Rady Miasta. Proszę, 
będę wywoływać Przewodniczących Komisji i prosić o opinię. Więc proszę 
Przewodniczącego Komisji Strategii i Rozwoju Miasta.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Pani 
Przewodnicząca! Komisja pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przewodniczącego Komisji Edukacji, 
Wychowania, Kultury i Sportu.  
Przewodniczący Komisji Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu – M. Łata – Pani 
Przewodnicząca! Komisja Edukacji, Kultury i Sportu pozytywnie zaopiniowała ten 
projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przewodniczący Komisji  
ds. Rodziny.  
Przewodniczący Komisji ds. Rodziny – M. Giemza – Pani Przewodnicząca! Komisja 
również pozytywnie zaopiniowała omawiany projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Przewodniczący Komisji 
Samorządowej.  
Przewodniczący Komisji Samorządowej – K. Kutryba – Pani Przewodnicząca! 
Komisja Samorządowa również pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Przewodniczący Komisji Budżetu. 
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Komisja 
Budżetu pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Przypominam Państwu 
Radnym, że zgodnie z art. 28 aa ust. 9 ustawy o samorządzie gminnym, ten projekt 
uchwały podejmuje Rada w głosowaniu bezwzględną większością głosów 
ustawowego składu Rady. A więc, poddaję pod głosowanie projekt uchwały  
w sprawie udzielenia wotum zaufania Prezydentowi Miasta Ostrowca 
Świętokrzyskiego. Kto jest za podjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. 
Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska 
przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, że wotum zaufania Prezydentowi zostało 
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udzielone 12 głosami "za", przy 6 "przeciwnym" i "przeciwnych", i jednym 
"wstrzymującym". 
 
Radni RM – przy 12 głosach za, przy 6 przeciwnych i przy 1 głosie  wstrzymującym – 
podjęli uchwałę w sprawie udzielenia wotum zaufania Prezydentowi Miasta Ostrowca 
Świętokrzyskiego (imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 25 do 
protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXIX/71/2023 – załącznik nr 26 do protokołu. 

 
2) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do kolejnego punktu,  
a mianowicie, przyjęcia uchwały dotyczącej zatwierdzenia sprawozdania 
finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Ostrowiec 
Świętokrzyski za rok 2022. W dniu 7 czerwca wszyscy otrzymaliśmy sprawozdanie 
z wykonania budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski za rok 2022 wraz z kopiami 
sprawozdań finansowych również za rok miniony (załącznik nr 27 do protokołu), 
jak też uchwałę Nr 51/2023 VII składu Orzekającego Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Kielcach z dnia 24 kwietnia br. w sprawie opinii o sprawozdaniach 
z wykonania budżetu miasta Ostrowca Świętokrzyskiego za rok 2022 (załącznik nr 
28 do protokołu). Ponadto otrzymaliśmy wniosek Komisji Rewizyjnej Rady Miasta 
(załącznik nr 29 do protokołu), uchwałę Nr 74/2023 VII składu Orzekającego 
Regionalnej Izby Obrachunkowej w Kielcach z dnia 13 czerwca br. w sprawie opinii  
o wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie absolutorium (załącznik nr 30 do 
protokołu). Proszę teraz o zabranie głosu Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej 
Arona Pietruszkę i przedstawienie stanowiska Komisji.  
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej – A. Pietruszka – Pani Przewodnicząca! Komisja 
Rewizyjna na swoich posiedzeniach 2 i 6 czerwca 2023 roku rekomenduje Radzie 
Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego przyjęcie i zatwierdzenie sprawozdania 
finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu sporządzonych za 2022 
rok. Decyzja została podjęta po zapoznaniu się z wcześniej otrzymanym 
sprawozdaniem z wykonania budżetu miasta za 2022 rok, uchwałą Nr 51/2023  
VII Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Kielcach. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Proszę 
Przewodniczących poszczególnych komisji o przedstawienie nam opinii komisji  
w tym temacie. A więc, pierwszy zabierze głos Przewodniczący Komisji Edukacji, 
Wychowania, Kultury i Sportu.  
Przewodniczący Komisji Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu – M. Łata – Pani 
Przewodnicząca! Komisja Edukacji, Kultury i Sportu pozytywnie zaopiniowała ten 
projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Przewodniczący Komisji 
Strategii i Rozwoju Miasta.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Komisja 
pozytywnie zaopiniowała wspomniany projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Przewodniczący Komisji 
Samorządowej.  
Przewodniczący Komisji Samorządowej – K. Kutryba – Komisja Samorządowa 
pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Przewodniczący Komisji  
ds. Rodziny.  



71 

 

Przewodniczący Komisji ds. Rodziny – M. Giemza – Pani Przewodnicząca! Komisja 
ds. Rodziny, również pozytywnie zaopiniowała omawiany projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. I Przewodniczący Komisji 
Budżetu.  
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Komisja 
Budżetu pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
uwagi, pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt 
uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze 
sprawozdaniem z wykonania budżetu Gmina Ostrowiec Świętokrzyski za rok 2022. 
Kto jest za przyjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, 
naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. 
Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy przy 13 głosach "za" i 6 głosach 
"wstrzymujących".  
 
Radni RM – przy 13 głosach za, przy braku głosów przeciwnych i przy 6 głosach 
wstrzymujących – podjęli uchwałę w sprawie zatwierdzenia sprawozdania 
finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Gmina Ostrowiec 
Świętokrzyski za rok 2022 (imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 31 do 
protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXIX/72/2023 – załącznik nr 32 do protokołu. 

 
3) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy 
udzielenia absolutorium Prezydentowi Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego za 
rok 2022. Szanowni Państwo Radni! Projekt uchwały był przedmiotem obrad również 
wszystkich komisji Rady Miasta. Proszę więc Przewodniczących Komisji o zabieranie 
głosu. Przewodniczący Komisji Samorządowej.  
Przewodniczący Komisji Samorządowej – K. Kutryba – Komisja Samorządowa 
pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Komisja ds. Rodziny.  
Przewodniczący Komisji ds. Rodziny – M. Giemza – Komisja ds. Rodziny pozytywnie 
zaopiniowała omawiany projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Komisja Budżetu.  
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Komisja 
Budżetu pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Komisja Strategii i Rozwoju Miasta.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Komisja również 
pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Komisja Edukacji, Wychowania, Kultury  
i Sportu.  
Przewodniczący Komisji Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu – M. Łata – Pani 
Przewodnicząca! Komisja Edukacji, Kultury i Sportu pozytywnie zaopiniowała ten 
projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania przy projekcie tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt 
uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Prezydentowi Miasta Ostrowca 
Świętokrzyskiego za rok 2022. Przypominam również, że zgodnie z artykułem 28a 
ustawy o samorządzie gminnym, uchwałę w sprawie udzielenia absolutorium Rada 
podejmuje bezwzględną większością głosów ustawowego składu Rady. Głosujemy. 
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Kto jest za podjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, 
naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. 
Szanowni Państwo! Stwierdzam, że uchwałę tę również podjęliśmy, 12 głosami "za",  
przy jednym głosie "przeciwnym" i 6 głosach "wstrzymujących".  
 
Radni RM – przy 12 głosach za, przy 1 głosie przeciwnym i przy 6 głosach  
wstrzymujących – podjęli uchwałę w sprawie udzielenia absolutorium Prezydentowi 
Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego za rok 2022 (imienny wykaz głosowania stanowi 
załącznik nr 33 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXIX/73/2023 – załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Ad VII/Informacja Przewodniczącej Rady Miasta o złożonych interpelacjach: 

 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Zakończyliśmy już punkt szósty. 
Przechodzimy do punktu siódmego – Informacja Przewodniczącej Rady Miasta o 
złożonych interpelacjach. Więc Szanowni Państwo Radni, w okresie od  
29 maja do 21 czerwca br. zgłoszonych zostało 21 interpelacji, wszystkie one zostały 
opublikowane w Biuletynie informacji Publicznej Urzędu Miasta Ostrowca 
Świętokrzyskiego, jak też niezwłocznie przeze mnie zostały przekazane 
Prezydentowi Miasta celem im nadania dalszego biegu. Interpelacje zgłosili 
następujący Radni: Radni Włodzimierz Stec, Radny Włodzimierz Stec - jedna 
interpelacja, Radna Joanna Pikus - dwie, Radny Artur Zawadzki - dwie interpelacje, 
Radny Marcin Marzec - pięć interpelacji, Radna Grażyna Maj - trzy interpelacje, 
Radny Andrzej Pałka - jedna interpelacja, Radny Dariusz Kaszuba - pięć interpelacji 
 i Radny Kamil Stelmasik - dwie interpelacje. Szanowni Państwo, tyle z mojej strony 
informacji.  
 

Ad VIII/Sprawozdanie z prac Prezydenta Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego za okres 

od 18 maja 2023 roku do 13 czerwca br.: 

 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do punktu ósmego 
porządku obrad - Sprawozdanie z prac Prezydenta Miasta Ostrowca 
Świętokrzyskiego za okres od 18 maja 2023 roku do 13 czerwca br. (załącznik nr 35 
do protokołu). Czy Państwo Radni mają pytania do tego materiału? Nie widzę.  
 

Ad IX/ Sprawy różne: 

 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wobec tego jesteśmy już przy punkt 
dziewiąty porządku obrad - Sprawy różne. Tu w materiałach na sesję otrzymaliście 
Państwo sprawozdanie z funkcjonowania Programu "Ostrowiecka Rodzina 3+" 
(załącznik nr 36 do protokołu). Czy mają Państwo pytania do tej informacji? Też 
nie widzę.  
I 7 czerwca br. wraz z materiałami dotyczącymi absolutorium otrzymaliśmy 
informację z wykonania planów finansowych środków z Funduszu 
Przeciwdziałania COVID-19 za 2022 rok, zgromadzonych na wyodrębnionych 
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rachunkach (załącznik nr 37 do protokołu). Czy Państwo Radni mają pytania do 
tego materiału? Też nie widzę.  
A czy w ogóle Państwo Radni mają jeszcze pytania w sprawach różnych? Proszę 
Radna Marta Woźnicka-Kuzdak. 
Wiceprzewodnicząca RM – M. Woźnicka-Kuzdak – Szanowna Pani Przewodnicząca! 
Panie Prezydencie! Pragnę zapytać, co zostało zrobione, ewentualnie ustalone, 
jeżeli chodzi o kwestię możliwości korzystania przez mieszkańców z boisk, które 
znajdują się na terenie os. Słonecznego. Mówię o dwóch szkołach 
ponadpodstawowych.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, Panie Prezydencie o odpowiedź.  
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Szanowna Pani Przewodnicząca! Szanowni 
Państwo! Tak jak na ostatniej sesji, po ostatniej sesji rozmawiałem z Panią Starostą, 
no i tu z Naczelnikiem, z Naczelnikiem Wydziału Edukacji w Starostwie Powiatowym, 
co do, bo to są szkoły ponadpodstawowe, więc musieliśmy tutaj wspólnie ustalić, 
ustalić plan działania. Te boiska były parę lat temu, znaczy jak powstały, czy były 
otwarte, niestety, tam można powiedzieć po nocnych, czy po wieczornych 
działaniach młodzieży starszej, młodszej, jakkolwiek to nazwać – niestety, te boiska 
przestały być bezpieczne dla dzieci, które rano przychodziły grać w piłkę, czy 
uprawiać różne inne dyscypliny sportowe ze względu na to, że tam późnym 
wieczorem, jeżeli nie były zamykane, czy w nocy nawet, były różnego rodzaju libacje, 
czy spożywanie alkoholu. I w tej chwili powiem tak, że obie Panie Dyrektorki są 
poinformowane. Na pewno spróbujemy tutaj z Panem Komendantem Straży Miejskiej 
będziemy te, czy wieczorne patrole, czy tutaj też z Panem Komendantem Wilkiem  
z naszej Powiatowej Policji jesteśmy już po rozmowie - tak, że te patrole postaramy 
się, żeby tam były. Na pewno będą otwarte. Nie chcę tutaj, nie chcę tutaj mówić na 
jak długo, bo jeżeli się faktycznie powtórzą te incydenty, o których mówimy, to być 
może taka będzie decyzja władz szkoły, które odpowiadają po prostu za 
bezpieczeństwo młodzieży i dzieci, gdzie, gdzie w ten sposób. Ale na pewno w ciągu 
dnia tutaj będziemy starali się, żeby były w sezonie wakacyjnym otwarte. Choć 
mówię, ten personel w wakacje też jest ograniczony mocno w placówkach, więc. Ale 
będziemy starali się, żeby to było otwarte. Jeszcze rozmawiamy, mamy tydzień 
czasu.  
Wiceprzewodnicząca RM – M. Woźnicka-Kuzdak – Dziękuję bardzo i miejmy 
nadzieję, że będą otwarte, jak najdłużej. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze są pytania  
w sprawach różnych do Pana Prezydenta? Nie widzę.  
 

Ad X/ Zamknięcie sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego: 

 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wobec tego, dziękuję Państwu bardzo. 
Wszystkim. Zarówno radnym, jak i gościom, którzy wytrzymali z nami tyle godzin  
i zamykam obrady LXXIX (79) sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego. Do 
widzenia. 
 
Sesja Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego zakończyła się o godz. 19.00 

 

Przewodniczyła: Przewodnicząca Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego - Irena 

Renduda-Dudek 
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Protokołowały: Marta Kamińska, Eliza Kaniewska, Magdalena Połetek 

 
 
 


